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Az Országgyűlés tavaszi ülésszakának 
17. ülésnapja 

2019. június 3-án, hétfőn 
(11.03 óra - Elnök: Sneider Tamás 

Jegyzők: dr. Szűcs Lajos és Szilágyi György) 
 
ELNÖK: (A teremben lévők közül néhányan fel-

állnak, és ezzel köszöntik a választópolgárok közös-
ségét.) Köszöntöm képviselőtársaimat. Az Országgyű-
lés tavaszi ülésszakának 17. ülésnapját megnyi-
tom. Tájékoztatom önöket, hogy az ülés vezetésében 
Szűcs Lajos és Szilágyi György jegyző urak lesznek a 
segítségemre.  

Köszöntöm kedves vendégeinket és mindenkit, 
aki figyelemmel kíséri mai napunkat. 

A mai napon napirend előtti felszólalásokkal 
kezdjük munkánkat, ezt követően 12 óra 15 perctől 13 
óra 45 percig a kérdésekre, majd 13 óra 45 perctől 14 
óra 45 percig az azonnali kérdések és válaszok órájára 
kerül sor, végül a napirend utáni felszólalásokkal fe-
jezzük be az Országgyűlés munkáját. 

Első napirend előtti felszólalásra jelentke-
zett Varju László képviselő úr, a DK részéről: „Az új-
pestieknek is jár saját kórház” címmel. Öné a szó, kép-
viselő úr. 

 
VARJU LÁSZLÓ (DK): Köszönöm szépen. Tisz-

telt Elnök Úr! Tisztelt Ház! Értem én, hogy ez a kor-
mány a Honvédkórház helyére is stadiont emelne, de 
a kórházak és az egészségügy iránti ellenszenvük most 
már kezd betegessé válni. Az újpesti kórház felújítása 
2010-ben fejeződött be. Önöknek nem kellett felépí-
teniük, nem kellett felújítaniuk, megtettük mi. Önök-
nek csak hagyniuk kellett volna, hogy a kórház mű-
ködjön, de 2012-ben bezárták, egy frissen felújított 
kórházat, az újpestiek utolsó lehetőségét a kórházra. 
Ha ma egy újpesti balesetet szenved, gyors ellátásra 
van szükség, akkor legközelebb a zsúfolt Honvédkór-
házba tudják vinni, arra a sürgősségire, ahol orvos- és 
ápolóhiány miatt már most is vészesen alacsony a ka-
pacitás. Az elmúlt hetekben az is megtörtént, hogy hét 
végén már sürgősségi esetet sem tudtak fogadni.  

Kalandos történet az Árpád Kórház fideszes, cél 
és értelem nélküli bezárása, hiszen évekre magára 
hagyták utána az épületet. Később hirtelen azt hazud-
ták, hogy hajléktalanszállót csinálnak belőle beteg, 
idős, önellátásra már képtelen otthontalanok szá-
mára. Aztán, ahogy a hajléktalanokból is ellenség lett, 
most már azt mondják, hogy munkásszálló lesz be-
lőle. Én nem vonom kétségbe, hogy a kivándorló ma-
gyarok helyére érkező külföldi vendégmunkásoknak 
szállást kell adni a bevándorlás elleni harc jegyében, 
de nem lehetünk biztosak abban, hogy ez a terv egyál-
talán igaz.  

Már csak azért sem, mert egy évvel ezelőtt még a 
fideszes önkormányzat határozatban is tiltakozott az 
ellen, hogy miközben éppen a betelepítés zászlóvi-
vője, ki tudja, hogy a hajléktalanszállóból munkás-
szálló lett az évek alatt, mármint a hazug terveikben, 
úgy lehet, hogy ez még a végén panzió, szálloda vagy 
valami ehhez hasonló lesz a fideszes oligarchák kezé-
ben. 

Az önök egészségügyért is felelős miniszterétől 
tudjuk, hogy évente 24 ezer ember hal meg azért, 
mert ugyan megmenthető lenne, de nem kap megfe-
lelő ellátást. Lehet, hogy ez az embertelen cinizmus áll 
a döntésük mögött, hogy ez a szám kisebb lesz, ha a 
betegek el sem jutnak a kórházig? Önökből már min-
dent kinézek, de abban biztos vagyok, hogy az egyik 
legsúlyosabb, hazánk népe ellen elkövetett fehérgallé-
ros bűncselekmény, ha az ember egy életen át dolgo-
zik, de amikor bajban van, amikor a legkiszolgáltatot-
tabb, amikor orvosi ellátásra van szüksége, akkor 
nincs orvos, nincs ápoló, nincs műszer, nincs semmi. 

Tisztelt fideszes Képviselők! Az újpestiek kerese-
tének harmada már tizedik éve az önök által elfoglalt 
állam zsebében landol minden hónapban, és Újpesten 
kórház még sincs. Tudom, hogy önöknek nem kell ag-
gódniuk, önök megkapják a VIP-ellátást, nem kell 
várniuk vizsgálatokra, műtétekre, semmire, én vi-
szont nem a magam nevében beszélek itt, hanem az 
újpestiek hangján. Az újpestieknek nincs VIP-ellá-
tásuk, nincsenek előjogaik, de nincs egy nyamvadt 
kórházuk sem, ahol legalább esélyük lenne arra, hogy 
ha bajban vannak, gyógyuláshoz jussanak. 

Mi nem fogjuk elfogadni, hogy az egykori négy 
kórházunkból ma már egy sincs meg. Nem fogjuk el-
fogadni, hogy egy frissen felújított kórházat vett el tő-
lünk a kormány, a fideszes kormány. Bármit is hazud-
nak, hogy mi lesz a helyén, akkor sem fogjuk elfo-
gadni, hogy nincs kórházunk. Lehet hajléktalanszállót 
építeni, támogatni fogjuk, lehet munkásszállót épí-
teni, azt is támogatni fogjuk, de itt nem erről van szó. 
Újpestet nem lehet kórház nélkül hagyni, önöket erre 
senki nem hatalmazta fel. Az önök helyi polgármes-
tere akkor képviselné az újpestieket, ha végre kiállna 
értük, a kórházukért, és nem csak sportosnak titulált 
fideszes magánmutyizást folytatna önökkel, és a kór-
házügyben pedig cserben hagyja az újpestieket. 

Újra kell nyitni a kórházat, újra kell indítani a 
traumatológiai osztályt, az intenzív osztályt, a labort, 
újra egészségügyi ellátást kell vinni Újpestre. Nem 
akarjuk mi átélni, hogy milyen az, amikor kórház hí-
ján, mondjuk, a Honvédkórház sürgősségijére szállí-
tanak minket, ahol azt mondják, hogy kapacitás híján 
nem tudnak minket ellátni. Mi, újpestiek azt követel-
jük, hogy vonják vissza azt a kormányhatározatot, 
amely munkásszállót csinált a kórházunkból. Vonják 
vissza, adják vissza azt, amit elvettek, nyissák ki újra 
az Árpád Kórházat, szervezzenek végre tisztességes 
ellátást, mert az újpestieknek jár a saját kórház! Ha 
erre nem képesek, mondjanak le! 

De mielőtt válaszolnak, egy pillanatra se felejtsék 
el, önök itt nem Varju Lászlóval, az egykori nagy-
üzemi munkással, a bányásszal beszélnek, Újpest or-
szággyűlési képviselőjéről van szó (Németh Szilárd 
István: Csillebérc! - Közbeszólások, derültség a kor-
mánypártok soraiban.) dolgos újpesti apákkal, gyer-
mekeikért aggódó anyákkal, újpesti nagymamákkal 
és nagypapákkal, Újpest népével. Én értük vagyok itt, 
és amikor önök majd reagálnak, ne felejtsék el, hogy 
az újpestieknek reagálnak. Várom válaszukat.  

Köszönöm szépen. (Taps a DK és az MSZP sora-
iban.)  
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ELNÖK: Rétvári Bence államtitkár úrnak adom 
meg a válaszadásra a lehetőséget. 

 
DR. RÉTVÁRI BENCE, az Emberi Erőforrások 

Minisztériumának államtitkára: Köszönöm szépen a 
szót, elnök úr. Tisztelt Képviselő Úr! Tisztelt Ház! Azt 
sem felejthetjük el önről, hogy ön azért mégiscsak a 
Gyurcsány-kormányok egyik aktív politikusa volt, ot-
tani államtitkár volt. Ön igyekezett erről a korszakról 
elfelejtkezni, de az újpestiek szerintem emlékeznek 
arra az időszakra, amikor Magyarország volt az egyet-
len ország az összes OECD-ország között, amikor ön 
államtitkár volt, amikor Gyurcsány Ferenc miniszter-
elnök volt, ahol csökkent az egy főre jutó egészségügyi 
kiadások száma (sic!). Nem volt még egy ilyen ország, 
csak az önök által akkor irányított Magyarország volt 
az az OECD kimutatása szerint, ahol csökkent az 
egészségügyre fejenként fordított összegek száma, 
miközben 2010 óta, mióta önök ellenzéki oldalon 
vannak, azóta a 7. legnagyobb arányban nőtt. (Gréczy 
Zsolt: Lesz kórház, vagy nem lesz kórház?) Az önök 
idejében egyedül csökkent, a Fidesz-KDNP-időszak-
ban a 7. legnagyobb arányban emelkedett.  

Ez annak is köszönhető, tisztelt képviselő úr, 
hogy önök elvettek az egészségügyből is, Újpesten is 
és mindenhol máshol is, összesen 600 milliárd forin-
tot, önök felszámoltak Újpesten és országszerte ösz-
szesen 16 ezer aktív ágyat. (Varju László: Ti zártátok 
be a kórházakat!) Ön most új aktív ágyakat ígért Új-
pesten is és máshol is, képviselő úr (Varju László: 
Melyiket hagyjátok meg?), új ágyakat ígért az a poli-
tikus, aki annak a kormánynak volt az államtitkára, 
amelyik a magyar emberektől, a magyar betegektől 
16 ezer aktív ágyat elvett, és mindemellett pedig 
6 ezer egészségügyi dolgozót el is bocsátott. (Gréczy 
Zsolt: Most zárt be a gyermek sürgősségi!) Miközben 
ön most azt mondja, hogy kevés a Honvédkórházban 
az orvos vagy az ápoló, aközben önök 6 ezer orvost és 
ápolót bocsátottak el, csak azért, mert az IMF-től vagy 
máshonnan a barátaik, ismerőseik, tanácsadóik azt 
mondták, hogy éppen el kell bocsátani ezeket az em-
bereket.  

Az ön aggodalma nem valós, tisztelt képviselő úr, 
azt csinálja, amit László Imre képviselőtársa ezelőtt 
egy héttel, fel vannak osztva önök között a kerületek, 
mindegyik kerület nevében majd fölszólalnak önök a 
következő hetekben még az önkormányzati választá-
sokig (Varju László és Gréczy Zsolt közbeszól.), és ki-
ki elmondja, hogy milyen szép ígéretei vannak a saját 
kerületében az egészségügyi ellátásra, miközben a sa-
ját időszakukban nem nyitottak, tisztelt képviselő úr, 
hanem zártak. (Varju László: Ti zártátok be a kórhá-
zakat!) Bezárták a svábhegyi gyerekkórházat, tisztelt 
képviselő úr, akkor ön nem szólalt föl, hogy újra kel-
lene nyitni. 

 
 

 (11.10) 
 

Bezárták indoklás nélkül az Országos Pszichiát-
riai és Neurológiai Intézetet. (Gréczy Zsolt: Nyitjátok 
újra, vagy mi lesz?) Ön, tisztelt képviselő úr, akkor 

nem szólalt fel államtitkárként, hogy meg kellene 
őrizni vagy újra kellene nyitni.  

Önök az óriási szakmai presztízsnek örvendő 
Szabolcs utcai kórházat, ahova nyilván Újpestről is 
páran azért átjártak, gondolom, bezárták. (Varju 
László: Mi lesz az újpesti kórházzal?) Az OPNI is egy 
országos intézet volt, bezárták, de ön akkor nem szó-
lalt fel, hogy nem kéne bezárni vagy újra kéne nyitni. 
Ön beszélt szintén édesanyákról. Az édesanyák szá-
mára (Németh Szilárd István: Schöpf-Merei!) Buda-
pesten - és nemcsak Budapesten, hanem egész Kö-
zép-Magyarországon - egy óriási biztonságot jelentett 
(Varju László: Mi lesz az újpesti kórházzal? Melyiket 
nyitjátok meg?), hogy ha bármi komplikáció van a 
szülés környékén, akkor a Schöpf-Merei Ágost Kór-
házba és Anyavédelmi Központba el tudtak menni. 
Ma már nem tudnak elmenni. (Gréczy Zsolt: Miért 
nem nyitjátok meg?)  

Nekem is több ismerősöm volt, akinél egy kór-
házban elkezdődött a szülés, és amikor komplikáció 
volt, átvitték oda, és ennek köszönhető (Gréczy Zsolt: 
Nyisd meg!) több gyermek egészsége. (Gréczy Zsolt: 
Nyisd meg!) Önök pedig, amikor ön államtitkár volt, 
az önök politikai csapata egy az egyben bezárta. 
(Gréczy Zsolt: Miért nem nyitjátok meg?) 

Az újpesti ellátásról, tisztelt képviselő úr: amikor 
önök 2010 előtt kormányon voltak, először is lett 
volna egy terv, egy manuális tömbnek a kialakítására. 
Önök ezt a pénzt onnan elvették, és belerakták a 4-es 
metró építésébe. Tudjuk, hogy a legnagyobb korrup-
ciós ügy Magyarország történetében - és nem mi 
mondjuk, hanem az OLAF - a 4-es metró ügye. (Varju 
László: Ehhez az újpesti kórháznak mi köze van?) És 
önök az újpesti emberek egészségügyi ellátásának fej-
lesztési pénzét elvették a tervek ellenére, és odarakták 
a legnagyobb korrupciós ügyükbe, ami talán lehet, 
hogy Közép-Európában is a legnagyobb korrupciós 
ügy. (Gréczy Zsolt: Nem vetted észre, hogy az 
ügyészség megszüntette a nyomozást?)  

Mert önöknek akkor az volt a fontos, hogy onnan 
pumpálják ki a közpénzt. Önök 173 ágyat szüntettek 
meg Újpesten, tisztelt képviselő úr. Ön, aki most fel-
szólal, hogy több ágyra van szükség (Varju László: 
Bezártátok a kórházat!), az önök kormányzása alatt 
a szülészet-nőgyógyászattól elvettek 55 ágyat. 
(Gréczy Zsolt: Ti zártátok be! Indoklás nélkül bezár-
tátok!) Az urológiai osztálytól önök elvettek 30 ágyat, 
a belgyógyászatról önök elvettek, tisztelt képviselő úr, 
60 ágyat. (Varju László: A Fidesz egy kórházbezáró 
kormány!) És ön most itt feláll a parlamentben 
(Varju László: Kórházbezáró kormány!) és azt 
mondja, hogy több aktív ágyra lenne ott szükség. 
(Varju László. Tíz éve ezt csináljátok!)  

Önök elvettek a TVK-n keresztül 899 millió fo-
rintot ettől a kórháztól, ha megnézzük éves szinten. 
Ha pedig 2010-ig összeadjuk, hogy mit vontak el az 
újpesti betegellátásból (Gréczy Zsolt: Lesz kórház Új-
pesten? Mondd már ki!), azt láthatjuk, hogy 3,5 mil-
liárd forintot vontak ki. Ezzel állították olyan pályára 
a kórházat, hogy egyre kevésbé tudjon (Varju László: 
Olyan pályára, hogy nincs kórház Újpesten!) gazdál-
kodni, tisztelt képviselő úr. (Varju László. Hogyne!)  
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Ezzel szemben mi az „Egészséges Budapest” 
programban pontosan sok-sok száz millió forintot, 
félmilliárd forintot újpesti szakrendelő fejlesztésére, 
egynapos sebészetre, informatikai fejlesztésre fordí-
tottunk. (Varju László: Még a Honvédkórházban 
sincs sürgősségi ügyelet!) Én magam voltam ott, kör-
bejártam az ottani szakrendelő-vezetővel, hogy szint-
ről szintre milyen fejlesztések fognak megvalósulni. 
(Gréczy Zsolt: Lesz kórház Újpesten vagy nem?)  

Tehát míg önök, tisztelt képviselő úr, 3,5 milliárd 
forintot elvettek (Gréczy Zsolt: Lesz kórház Újpes-
ten?), osztályokat zártak be azzal, hogy aktív ágyakat 
vontak el, és csökkentették folyamatosan a támoga-
tást (Varju László: Lesz kórház Újpesten?), mi ezzel 
szemben fejlesztjük az újpesti ellátást (Varju László 
és Gréczy Zsolt folyamatosan ismétlik: Lesz kórház 
Újpesten vagy nem?), fejlesztjük egynapos sebészet-
tel és sok minden mással is. Köszönöm szépen. (Taps 
a kormánypártok padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Képviselőtársaim! Államtitkár úr, véget 

ért a felszólalási lehetőség! (Dr. Rétvári Bence: 
Óvoda! Elvettétek! - Gréczy Zsolt: Ti zártátok 
be! - Dr. Rétvári Bence: Elvettétek! - Gréczy Zsolt: 
Tehát nem lesz. Köszönjük.) 

Tisztelt Képviselőtársaim! Napirend előtti felszó-
lalásra jelentkezett Kocsis-Cake Olivio képviselő úr: 
„A Környezetvédelmi Világnapról!” címmel. Öné a 
szó, képviselő úr. 

 
KOCSIS-CAKE OLIVIO (Párbeszéd): Köszönöm 

a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! A mai 
napirend előtti felszólalásomban a környezetvédelmi 
világnap alkalmából szeretnék a hazai környezetvéde-
lemről beszélni. 

Bár tudom, hogy a Fidesz szerint a klímaváltozás 
egy Soros György által kitervelt összeesküvés, az el-
múlt hetekben csak ez dőlt a Fidesz-közeli jobboldali 
médiából. Ott volt a Hír TV-ben, amikor a diákok klí-
matüntetésével kapcsolatban csak Soros Györgyöt 
látták. Aztán a fideszes M1 éjjel-nappal arról beszélt, 
hogy a német közéletet azért uralja a környezetvéde-
lem, hogy ne kelljen a menekültekről beszélni. És so-
rolhatnám a Fidesz-közeli média hozzáállását ehhez a 
témához. Gulyás Gergely miniszter úr nemrégiben azt 
mondta: jobboldali újságírónak lenni önmagában 
morális fölényt jelent. Én ezek alapján azt gondolom, 
hogy a klímaváltozást egy összeesküvés-elméletnek 
beállítani elég komoly morális mélységet jelent.  

De lássuk, hogy a Fidesz-kormány mit tett a kör-
nyezetvédelemért! Elsőként megszüntette a környe-
zetvédelmi minisztériumot. Helyette az Agrárminisz-
tériumon belül két, környezetügyért felelős helyettes 
államtitkár dolgozik. Az a helyzet jelenleg, hogy a kor-
mányban a környezetvédelem súlytalan, kormányzati 
képviselet nélküli és egyáltalán nincs gazdája. Az el-
múlt kilenc évben a különböző fejlesztések során si-
került komoly környezetpusztításokat végezni. Én is 
elég sokat beszéltem itt a tisztelt Házban a Kossuth 
téri fák elpusztításáról, a Városliget beépítéséről, a 
Római-part felett lebegő fenyegetésről, vagy a nádas, 
a fák, illetve a zöldfelület kiirtásáról a Balaton körül. 

Persze, az illetékesek szerint mindegyik szabályos és 
törvényes volt; a forgatókönyv ugyanaz. Jelenleg a 
magyarországi természet legnagyobb ellensége a Fi-
deszen kívül a kiemelt beruházási törvény. Ha a Fi-
desz-kormány gazdasági, politikai hasznot remél va-
lamilyen beruházástól, akkor szívfájdalom nélkül 
pusztítja el a természetet. A legtöbb esetben nem le-
het megvédeni a környezetet, mert a kiemelt beruhá-
zási eljárásból kiiktatják annak lehetőségét, hogy a 
betonlobbin kívül más szereplők véleménye is megje-
lenjen. 

De külföldön sem védi a Fidesz a magyar környe-
zetet, ezzel együtt a magyar emberek egészségét. 
Nemrég Brüsszelben inkább a német autógyártó cé-
gek érdekeit védték. Ugyanis a kormány nem támo-
gatta, hogy az egyébként a magyar adófizetők pénzé-
ből jól kitömött, nagyon nyereséges autógyártókat 
arra kényszerítsék, hogy környezetkímélőbb autókat 
gyártsanak. Csak hogy lássuk, mi ennek a jelentősége: 
a Nemzeti Népegészségügyi Központ szerint Magyar-
országon évente 8-10 ezer ember korai halálához ve-
zet a légszennyezettség. Tisztelt képviselőtársaim, 
8-10 ezer magyar emberről beszélünk. Ezenfelül a fi-
deszes EP-képviselők nem szavazták meg az egyszer 
használatos műanyagok betiltásáról szóló EU-s jog-
szabálytervezetet sem. Tisztelt fideszes képviselőtár-
saim, tudják, hogy már az ivóvízben is mikroműanyag 
van? Vagyis a csapból, a magyar csapból nemcsak a 
kormánypropaganda folyik, hanem a mikroműanyag 
is. Ennek nagy részét a PET-palackok, nejlonzacskók 
adják. Önök szerint ez így rendben van? Miért nem 
szavazták meg ezt a jogszabálytervezetet? 

Az sincs rendben, hogy 2010 óta egyetlen szélerő-
művet sem engedélyezett a kormány, ami példátlan 
Európában. A napelemekre, hőszivattyúkra pedig 
büntetőadókat vetettek ki. Ráadásul Brüsszelben 
azért lobbiztak, hogy megakadályozzák, hogy az EU 
vissza nem térítendő támogatást adhasson a magyar 
családok energiahatékonysági korszerűsítési beruhá-
zására. Ehelyett az állam magára költi ezt a pénzt, 
nyilvánvalóan jó kis közbeszerzési pályázatokon ke-
resztül. Tudjuk, hogy kik nyerik el ezeket a közbeszer-
zéseket. Közben pedig belerángatták az országot a leg-
nagyobb környezeti kockázatú beruházásba, Paks 
II.-be, ami az Oroszország irányában meglévő kiszol-
gáltatottságunkat csak növeli. Ez elég siralmas kép.  

Ezzel szemben mit ajánl a Párbeszéd programja? 
A fenti tömeges környezetpusztításnak azonnal véget 
fogunk vetni, és lesznek következményei a pusztítás-
nak. Teljes körű környezetvédelmi minisztert neve-
zünk ki, önálló zöldombudsmant hozunk létre, mely-
nek személyére a civil szervezetek tehetnek jelölést, 
ezzel biztosítva a civil kontrollt. A magyar családok-
nak energiahatékonysági korszerűsítési programot 
fogunk beindítani, amivel kevesebb lesz a rezsiköltsé-
gük és a lakásuk megújul. „Zöld Magyarország” úti-
tervet indítunk be, melynek keretében százezer új 
zöld magyar munkahelyet teremtünk, és Brüsszelben 
is mindig a magyar emberek egészségét, a magyar 
környezetet fogjuk védeni önökkel szemben. Köszö-
nöm, hogy meghallgattak. (Taps az ellenzéki padso-
rokból.) 
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ELNÖK: Köszönjük, képviselő úr. Válaszadásra 
megadom a szót Farkas Sándor államtitkár úrnak. 

 
FARKAS SÁNDOR agrárminisztériumi államtit-

kár: Köszönöm szépen. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Or-
szággyűlés! Tisztelt Képviselő Úr! Azt hiszem, amikor 
ilyen terveket ön megpróbál nekünk elmondani, fel-
olvasni, ez álom és mese marad (Németh Szilárd Ist-
ván: 6 százalék!) még egypár éven keresztül. Ha eze-
ket a választási eredményeket látjuk, akkor biztos va-
gyok benne, hogy önöknek van még jó pár évtizedük, 
hogy esetleg ahhoz a kormányrúdhoz hozzájussnak.  

A környezetvédelmi világnap több mint 40 éve 
létezik már, 1972. június 5-én Stockholmban az „Em-
ber és bioszféra” címmel megrendezett ENSZ környe-
zetvédelmi világkonferenciája nyilvánította ezt a na-
pot a nemzetközi környezetvédelmi világnappá. 

 
 (11.20) 

 
A környezetvédelmi világnap célja, hogy széles 

körben felhívja a figyelmet a környezetszennyezés kö-
vetkezményeire, elősegítse az együtt gondolkodást és 
a közös cselekvést, valamint terjessze a fenntartható 
fejlődés eszméjét. Kormányzati célkitűzésünk, hogy 
hazánk az észszerűbb természeti erőforrások felhasz-
nálása felé haladjon. A környezetügy ennek katalizá-
tora lehet. A célok elérésében meghatározó szerep jut 
a környezettudatos szemlélet és gondolkodásmód 
erősítésének.  

Mindezt szolgálják többek között azok a progra-
mok, amelyekben az Agrárminisztérium és háttérin-
tézményei aktív szerepet vállalnak. Engedje meg, 
képviselő úr, és engedjék meg tisztelt képviselőtár-
saim is, hogy néhány programot ajánljak az önök fi-
gyelmébe, hogy melyek azok, amelyek a tudatos kör-
nyezetneveléssel és a környezettudatos fenntartással 
foglalkoznak.  

Ilyen például az Ökoiskola-program. Jelenleg ha-
zánkban már 997 ökoiskola működik, ebből 429 is-
kola rendelkezik az örökös ökoiskola címmel. Ennek 
köszönhetően a magyar diákok több mint negyede 
ökoiskolában tanul. A tárcánk fenntartásában mű-
ködő 62 szakképző iskola közül 49 ökoiskola, 12 pedig 
az örökös ökoiskola címet viseli. Egy kivétellel valam-
ennyi iskolánk rendelkezik ezzel a minősítéssel.  

Egy másik program a Zöldóvoda-program. 
A programot tárcánk irányítja és működteti, a szak-
mai támogató pedig az oktatásügyért felelős tárca. Ki-
emelkedő jelentőségű az óvodai környezeti nevelés, 
amelynek gyakorlatát külföldön is nagy elismerés 
övezi. A magyarországi zöldóvodák hálózatának je-
lenleg 945 zöldóvoda a tagja, ebből 160 az örökös zöl-
dóvoda minősítő cím birtokosa. Tárcánk felkérése és 
megbízása alapján országosan húsz bázisóvoda segíti 
a program megvalósítását.  

Egy következő program, a „Ments meg egy kertet” 
programunk keretében az agrártárca 2016 óta évente 
meghirdeti a tárca által fenntartott agrárszakképzési 
intézmények számára a „Ments meg egy kertet” prog-
ramot, amelyben egy-egy elhanyagolt kert gondozásá-

val vesznek részt az iskolai csapatok, amelyek idős em-
bereknek, általános iskoláknak, óvodáknak, idősottho-
noknak segítenek a kertjük gondozásában.  

A BISEL-program keretében diákcsoportok egy-
szerű módszerekkel határozzák meg a vízfolyások mi-
nőségét, ökológiai állapotát a vízben élő, szabad 
szemmel is látható gerinctelen élőlények vizsgálatá-
val. A program 2001-ben indult Magyarországon a 
környezetvédelemért felelős tárca felügyeletével, 
majd 2015-ben megújult a „BISEL gumicsizmás ter-
mészetvédelem” nevű programmal. Célunk, hogy a 
programban részt vevő csapatok jobban megismerjék 
a vízfolyások élővilágát, az élőlények és környezetük 
közötti kölcsönhatásokat, és ezen keresztül még fele-
lősebb, elhivatottabb környezetvédőkké váljanak.  

Iskolakert-program, iskolakert-fejlesztési prog-
ram. 2018 őszén az Agrárminisztérium az Iskolaker-
tekért Alapítvánnyal, a Nemzeti Agrárgazdasági Ka-
marával és a Váci Egyházmegyei Karitásszal közösen 
alakította ki a pályázati rendszert új iskolakertek lét-
rehozására, valamint a meglévő iskolakertek támoga-
tására, továbbfejlesztésére. A program nagy érdeklő-
dést váltott ki a közoktatási intézmények részéről. 
A program indításaként az Iskolakert-alapprogram 
keretében ötven iskolakert készült el, illetve fejlődhe-
tett tovább.  

Tisztelt Képviselőtársam! Mondhatnám még a 
„Fűts okosan!” programot, amiről a parlamentben 
már számtalan alkalommal adtunk választ az önök 
kérdéseire. Ugyanilyen nagyon fontos a „Maradék 
nélkül” program, a megmaradt élelmiszerek elhelye-
zése, felhívni a figyelmet arra, hogy minél kevesebb 
olyan élelmiszert állítsunk elő, amely hulladékba ke-
rül. Ennek a tudatos oktatása, nevelése és nem utol-
sósorban a figyelemfelhívása is szerepel a progra-
munkban.  

Tehát azt hiszem, megállapítható, hogy azok a 
programok, amelyeket mi a minisztérium keretében 
futtatunk, támogatunk, mind a környezettudatos ne-
velésnek, a fiatalok környezettudatos gondolkodás-
módjának az erősítésére szolgálnak. Köszönöm meg-
tisztelő figyelmüket. (Taps a kormánypártok sorai-
ban.)  

 
ELNÖK: Köszönjük, államtitkár úr. Napirend 

előtti felszólalásra jelentkezett Csárdi Antal képviselő 
úr: „Nincs több időnk, most kell cselekedni!” címmel. 
Öné a szó, képviselő úr.  

 
CSÁRDI ANTAL (LMP): Köszönöm szépen a 

szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! Nem 
számít újdonságnak, hogy a Fidesz a környezetünkre 
csak mint feláldozható erőforrásra tekint. A kormány-
pártok a multinacionális cégek érdekében feláldoznak 
mindent, kizsákmányolják a magyar dolgozókat, ala-
csonyan tartják a béreiket, és helyrehozhatatlanul ká-
rosítják a környezetet. Ha a tiszta levegő vagy a német 
autógyárak profitja között kell választani, a kormány 
a gyárakat választja.  

Ha a balatoni erdők vagy nádasok élővilága és 
Mészáros vagy Tiborcz ingatlanberuházásai között 
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kell választani, akkor a kormány mindig az ingatlan-
beruházások mellé áll.  

Azt gondolom, hogy ez nagyon beszédes. Ugyan-
akkor még a sokat látott zöldeket is meglepi, hogy a 
Fidesz nem egyszerűen elszabotálja a klímaváltozás 
elleni küzdelmet, de még büszke is rá. Nem lehet más-
képp értelmezni ugyanis, hogy a fideszes propaganda 
újabban előszeretettel beszél arról, hogy a klímaválto-
zás csak valamiféle kitaláció, a klímavédelemért fel-
lépő civilek és politikusok pedig háttérhatalmi érde-
keket szolgálnak. Azt gondolom, egy nagyon vékony 
határ választ el attól, hogy a kormánypropaganda el-
kezdjen beszélni a laposföldelméletről és elkezdje ter-
jeszteni azt.  

Azt gondolom, jól látható, hogy nem érdekli önö-
ket a tudományos konszenzus, ami szerint tíz-tizen-
két évünk van, míg olyan fordulóponthoz érkezünk, 
ahonnan már nincs visszaút. Nem érdekli önöket, 
hogy több millió ember a világ minden pontján 
ugyanazért tüntet: politikusok, vegyétek már észre, 
hogy nincs több időnk, most kell cselekednünk!  

Tisztelt Országgyűlés! Az a fajta klímaváltozást 
tagadó hozzáállás, amit a Fidesz ma képvisel, tartha-
tatlan és veszélyes. Hogy értsék, miről beszélek, hadd 
mondjam el úgy is, hogy ez veszélyes. Ugye, emlékez-
nek?! Azt gondolom, ez az, ami igazán veszélyes. 
Őszintén érdekelne, mennyi bizonyíték kell még a 
tisztelt kormánypárti képviselőknek, hogy felismer-
jék, a klímaváltozás történik, itt van, hatásai mind-
annyiunkat elérnek.  

Az önök padsoraiban ül az a Jakab István, aki 
egyben a Magosz elnöke is, és aki a tavaszi rekordszá-
razság, majd a mostani rekordesőzések után is el-
mondta - megjegyzem, nagyon helyesen -, hogy ezek 
mind-mind a klímaváltozáshoz kapcsolódnak, és 
ezekre a hatásokra bizony tartósan fel kell készülni. 
De ajánlom figyelmükbe a köztársasági elnök urat is, 
aki a múlt héten éppen Bécsben vett részt egy klíma-
csúcson, miközben az önök propagandistái különböző 
fórumokon azt fejtegették, hogy a klímaváltozás csak 
valamiféle imperialista trükk. Szintén ezzel egy idő-
ben történt egyébként az is, hogy Szijjártó Péter ismét 
egyértelművé tette, a környezetvédelemnél fontosab-
bak a német autógyárak, és hogy amíg a Fidesz van 
hatalmon, ez így is marad.  

Lehet és kell is, hogy vitáink legyenek arról, mi-
lyen országot, milyen társadalmat szeretnénk, ez a 
politika természetes velejárója. De amit önök tesznek, 
amikor a klímaváltozást tagadják, az azt kiváltó oko-
kat pedig ahelyett, hogy megszüntetnék, még szapo-
rítják is, nos, tisztelt kormánypárti képviselőtársaim, 
önök akkor bűnt követnek el a magyar emberek és ál-
talában az egész bolygó ellen. Hamarosan megismer-
jük a jövő évi költségvetést, s akkor viszonylag pontos 
képet fogunk kapni, hogy milyen prioritások mentén 
képzeljük el Magyarország jövőjét. Amit ebben a kör-
nyezet- és klímavédelemről írnak, az lesz az önök bi-
zonyítványa arról, hogy képesek-e a saját meggazda-
godásukon kívül bármit is tenni ezzel az országgal.  

A klímaváltozás megállításáért és már a meg-
lévő hatásokhoz való alkalmazkodásért fizetnünk 
kell, azokat a múltbeli bűnöket kell megfizetnünk, 

amit elkövettünk akkor, amikor a gazdasági növeke-
dést teljes mértékben alárendeltük a társadalmi és 
környezeti szempontoknak. A mai autóipari terme-
lékenység árát a gyermekeink és az unokáink fogják 
megfizetni.  

S azt gondolom, ha már itt tartunk, hogy az el-
múlt években folyamatosan növekvő szén-dioxid-ki-
bocsátásért, a kiirtott zöldterületekért, az atom- és 
szénenergia erőltetéséért mindenki fizetni fog. Most 
még képesek vagyunk arra, hogy a sorsunkat saját ke-
zünkbe vegyük, most még meg tudjuk hozni a szüksé-
ges döntéseket, hiszen pontosan tudjuk, mit kell ten-
nünk, hogy megfékezzük a klímaváltozást.  

Ma már csak az a kérdés, hogy a kormánypárti 
padsorokban meglesz-e a kellő józanság ehhez, végül 
elhiszik-e a saját propagandistáiknak, hogy a klíma-
változás nem is valóságos. Sajnos, ebben az esetben 
egyetlen védekezési eszközük az alufólia-sisak lesz. 
Köszönöm szépen. (Taps az LMP soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönjük, képviselő úr. Cseresnyés Pé-

ter államtitkár úrnak adom meg a válasz lehetőségét.  
 
CSERESNYÉS PÉTER innovációs és technológiai 

minisztériumi államtitkár: Köszönöm szépen, elnök 
úr. Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képviselőtársam! 
Nem kevés érzelemtől vagy indulattól fűszerezett hoz-
zászólásához nehéz érdemben nyilatkozni, ha azt a 
stílust akarom követni, mint amit ön tett a felszóla-
lása során. De ha abban a stílusban akarnék vála-
szolni, talán bevezető mondatként el lehetne mon-
dani, hogy önök követnek el óriási bűnt akkor, amikor 
ilyen felszólalásokkal vagy ilyen megnyilatkozásokkal 
megpróbálják félrevezetni az embereket, megpróbál-
ják félrevezetni a közvéleményt, mert egyetlenegy fi-
deszes politikus szájából sem hangzott még el a klí-
maváltozás tagadása. Ezt önök próbálják mások szá-
jába adni, és saját magukkal vitatkoznak akkor, ami-
kor egy állítást megfogalmaznak, más szájába adják, 
és nekiállnak ezzel vitatkozni. Szerintem erre az em-
berek nem vevők, bizonyítja ezt az az eredmény is, 
amit a legutóbbi választás alkalmával sikerült önök-
nek elérniük.  

De térjünk vissza a tényekre! Szeretnék fölsorolni 
nem először és úgy látom, nem utoljára ebben a par-
lamentben néhány olyan adatot és néhány olyan 
tényt, amely amellett szól, hogy a magyar kormány 
nagyon fontosnak tartja a klímaváltozás elleni küzdel-
met, prioritást szán ennek a területnek, és mindent 
megtesz annak érdekében, hogy a kezünkben lévő 
eszközöket maximálisan ki tudjuk használni, és min-
dent meg tudjunk tenni, ami ránk hárul ebben a fel-
adatban, ezen a területen. Először is szeretném leszö-
gezni, hogy a 2016. évi párizsi megállapodásban a kö-
telezettséget vállaló 195 ország azt rögzítette, hogy a 
Föld légkörének felemelkedését 2 Celsius-fok alatt 
tartja az iparosodás előtti mértékhez képest.  

Ebben a kormány elkötelezett, és számtalan in-
tézkedést hozott, annak ellenére, hogy tisztában va-
gyunk azzal, hogy nem csak rajtunk múlik, hisz egy 
globális gazdaság részesei vagyunk, és nem nagy ré-
szesei vagyunk ennek a globális gazdaságnak. És azzal 
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is tisztában van a kormány, hogy a Kárpát-medence a 
legérzékenyebb területek közé tartozik, ezért is tart-
juk nagyon-nagyon fontosnak a klímavédelmet. 

 
 

 (11.30) 
 

Nézzük akkor, hogy mit tettünk ennek érdeké-
ben! Néhány példát szeretnék csak felsorolni, mert öt 
perc nem elég arra, hogy ezt megtegyük. A magyar 
üvegházhatásúgáz-kibocsátás 2016-ban még úgy is 
jócskán alatta marad a válság előtti szintnek, hogy a 
GDP már 2014-2015-ben felülmúlta a válság előtti 
gazdasági teljesítményt. Ez az adat is bizonyítja azt, 
hogy sokat tettünk abban az öt-hat évben, tehát 2016-
ig, ami a mi kormányzásunk idején e területen ránk 
esett. Az egy főre jutó éves magyar szén-dioxid-kibo-
csátás pedig közel 2 tonnával volt kisebb ebben az idő-
ben, mint az EU 28 tagállamok átlaga. (Tordai Bence: 
Minden évben nőtt…) Tehát jelentős intézkedéseknek 
kellett bekövetkeznie, és intézkedések voltak annak 
érdekében, hogy ezt az értéket fenn tudjuk tartani.  

Magyarország 2013-ban 10 százalékos energia-
megtakarítást és 14,65 százalékos megújulóenergia-
célt tűzött ki maga elé 2020-ig, a kötelező 13 százalék 
helyett. (Tordai Bence: A legalacsonyabb az EU-
ban…) Tehát ebből is látszik az, hogy a kormány ko-
molyan veszi a klímavédelmet.  

Hazánk a 2019 januárjában benyújtott nemzeti 
energia- és klímaterv tervezetében az üvegházhatá-
súgáz-kibocsátás csökkentésének céljaként az 1990. 
évihez képest 2030-ra legalább 40 százalékos kibo-
csátáscsökkentést tűzött ki maga elé célul, és többek 
között ennek a célelérésnek az egyik eszközeként azt 
tartjuk, hogy a napenergiát felhasználjuk energia-elő-
állításra.  

Ennek az egyik nagyon fontos értéke, hogy a kö-
vetkező években a hazai napelemparkok kapacitása 
elérje a 3000 megawattot. (Tordai Bence közbeszól.) 
Ezenfelül elhatároztuk azt is, hogy az energiahaté-
konyság területén elért eredmények révén 2030-ban 
a végső energiafelhasználás mértéke ne haladja meg a 
2005-ös energiafelhasználási értéket. Ez a hatékony-
ságot jelenti. Tehát ebben az esetben a káros anyag ki-
bocsátása is jelentős mértékben csökkenni fog.  

Természetesen a klímaváltozás elleni küzdelem-
ben egy összefoglaló dokumentumban az éghajlatvál-
tozási stratégia területén megfogalmaztuk azt, hogy 
mérsékeljük a klímaváltozás hatásait, megvédjük az 
eszközeinkkel a felmelegedés okozta veszélyektől a 
magyar embereket, és hosszú távon (Az elnök a 
csengő megkocogtatásával jelzi az időkeret lejártát.) 
megteszünk mindent annak érdekében, hogy ez így 
legyen.  

Lehetne még sorolni a példákat, de a hozzászólás 
ideje lejárt, ezért köszönöm szépen a figyelmüket. 
(Taps a kormányzó pártok padsoraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönjük, államtitkár úr. Most napi-

rend előtti felszólalásra jelentkezett Z. Kárpát Dániel 
képviselő úr: „Kiterjeszti a Kormány a népességcse-
rét?” címmel. Öné a szó, képviselő úr. 

Z. KÁRPÁT DÁNIEL (Jobbik): Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Ház! Egy látszólag unalmas vitát folytathat-
nánk le a gazdaságvédelmi akciótervről, amely annál 
fontosabb kérdéseket tartalmaz, de lássuk be, a széle-
sebb közvéleményt annyira azért nem hozza lázba. 
Hozzáteszem, a kormányzat részleges beismerése 
számomra szimpatikus, a munkára rakódó terhek, sőt 
a foglalkoztatásra rakódó terhek együttes csökkentése 
igenis elvezethetne a gazdaságélénkítés felé. És az áfa-
csökkentések tekintetében is nem arra kellene csak el-
indulni, amerre a kormány megy a szálláshelyek áfa-
tartalmának csökkentése tekintetében, hanem bizony 
az egész magyar építőipar, a gyermeknevelési cikkek, 
az alapvető élelmiszerek áfacsökkentése irányába is.  

Ugyanakkor ebben az akciótervben szerepel 
egy - tudom, hogy tőlem furcsa lesz, de - hajmeresztő 
elgondolás, ez pedig a vállalkozások munkásszálló-
építésének (Dr. Rétvári Bence: Kinek furcsa, hajme-
resztő?) kiterjesztése, tehát azon idegen munkaerő 
importját célzó akcióterv kiterjesztése, amelyet a kor-
mány eddig is, sajnálatos módon, óriási sikerekkel 
folytatott.  

De ha már gazdaság, kezdjük azzal a kevéssel, 
amiben egyetértünk, én ezzel szoktam kezdeni, és ez 
fontos. Egyetértünk abban, hogy reális célokat kell ki-
tűzni. Szerintem nem Orbán Viktor 2030-as „Auszt-
riát utolérjük” ígérete a reális célkitűzés. Nem vélet-
len, hogy Matolcsy György néhány nappal később 
2050-re tette ugyanezt az „Ausztriát utolérjük” ígére-
tet. Szerintem a magyar bérek rendezése lehet csak 
egy reális alternatíva tíz éven belül. A béruniós kon-
cepciónak megfelelően a magyar munkabérek lassú 
felzárkóztatása, a multicégekkel kötött stratégiai szer-
ződések újratárgyalása lehet az az út, amely egyér-
telmű változást hoz a magyar polgárok mindennapi 
komfortérzetében, itthonmaradási szándéka tekinte-
tében, azt illetően, hogy mennyire tudják és akarják a 
magyar jövőt Magyarországon építeni, mert nekünk 
erről lenne kötelességünk beszélni, minden másról 
csak harmadlagos sorban. 

Szeretném azt is megjegyezni, hogy Orbán Viktor 
szaúd-arábiai kampányakciója és a különböző mi-
niszterei egyes kiszólásai, ahol azzal kívánták a mű-
ködő tőkét Magyarországra csábítani, hogy itt kellő-
képpen alacsonyak a bérek, illetve kellőképpen rugal-
mas a munka törvénykönyve, tökéletes öngólt jelen-
tenek egy magára valamit is adó nemzetállam szá-
mára, hiszen nem az alacsony magyarországi bérszín-
vonallal kell csábítani ide sem tőkét, sem munkaerőt, 
annak ugyanis egy lakosságcsere, egy népességcsere a 
vége.  

Az, amit tapasztalhatunk, több mint 600 ezer 
honfitársunk jórészt kényszerből külföldre távozott, 
nagyon sokan vissza sem tudnak, vagy ami még rosz-
szabb helyzet, már nem is akarnak térni, és eközben 
jóval százezer fölött jár az Orbán-kormány által enge-
délyezett módon, legalizált módon idehívott, ideho-
zott és később idetelepített vendégmunkások, idegen 
munkások, ha úgy tetszik, migráns munkások lét-
száma.  

S azt is el szeretném mondani, hogy egyetértünk 
még egy dologban. Önök a szavak szintjén vallják ezt, 
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én a tettek szintjén is: Magyarország boldogulása a 
magyar reprodukció kérdése és következménye. Ne-
künk nem idegenből kell pótolni akár a munkaerőtö-
megünket, akár az erőforrásainkat, hanem bizony sa-
ját erőből. Éppen ezért utasítom el a kormányzat be-
telepítési akciótervét, azt, hogy a mostani gazdaság-
védelmi csomagjában szerepel az, hogy amit eddig 
önkormányzatok csinálhattak és pályázhattak rá, mi-
szerint munkásszállók tömegét emelik idegen mun-
kások számára, akik először csak megjelennek itt, elő-
ször csak a kisközértben cirill betűs táblák fognak fi-
gyelmeztetni arra, hogy sokan vannak itt. De, képvi-
selőtársaim, nem így kezdődött Németországban, a 
török vendégmunkások megjelenése idején? Nem ez 
torkollott egy társadalmi kataklizmába évtizedekkel 
később? Valóban nem veszik ezt önök észre? Valóban 
úgy gondolják, hogy a magyar gazdaság megmentése 
az idegen munkaerő importján alapul?  

Elképesztő gondolat ez, miközben több mint 600 
ezer magyar honfitársunk, akikért önök felelősek, itt 
vannak Magyarországon, inaktív módon a falvakban, 
a feketegazdaságba kényszerítve, a szürkegazdaság 
szélén, minimális legális jövedelmet kapva kézbe, és 
nagyon sokan tisztázatlan utakon. Ezeknek az embe-
reknek kellene segíteni, hogy teljesen tiszta körülmé-
nyek között a fehérgazdaságban tudják azt tenni, 
amire hivatottak: építeni ezt az országot, építeni ezt a 
hazát. De önök az út szélén hagynak komplett társa-
dalmi csoportokat, kiengednek Magyarországról na-
gyon értékes tömegeket, akik amúgy szeretnének itt 
boldogulni, de nem feltétlenül új építésű CSOK-os 
házzal, hanem adott esetben egy tisztességes bérla-
kásprogrammal, tisztességes munkabérekkel, a gyer-
meknevelés valódi támogatásával, nem csak retorika-
ilag, és ehhez képest idegen munkaerő tömegét im-
portálják ide.  

Nem új a terv, már egy 2017-es kormányrendele-
tük megágyazott a tömeges munkaerőimport mun-
kásszálló-építési programjának. Ezt kívánják most ki-
terjeszteni. Arra szólítom fel tehát önöket, hogy ne já-
ruljanak hozzá a szervezett népességcseréhez; tegyék 
lehetővé a kivándorlás gondolatával kacérkodók szá-
mára az itthonmaradást; és állítsák le a munkaerőim-
portot, mert Magyarország sikere nem múlhat idegen 
erőforrásokon, csak a saját erőnkből lehetünk sikere-
sek. Köszönöm a figyelmet. (Taps a Jobbik, szórvá-
nyos taps az LMP padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönjük, képviselő úr. Megadom a 

szót Tállai András államtitkár úrnak a viszonválaszra. 
 
TÁLLAI ANDRÁS pénzügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen, elnök úr. Tisztelt Ország-
gyűlés! Tisztelt Képviselőtársaim! Mindenekelőtt ha-
tározottan szeretném kijelenteni, hogy semmilyen la-
kosságcsere, népességcsere, betelepítés nem folyik 
Magyarországon. (Z. Kárpát Dániel: Az a több mint 
százezer ember meg a kötvényesek…)  

Napirend előtti felszólalásának címe, hogy terve-
zett lakosságcsere Magyarországon, ami elképesztő 
kijelentés. Javaslom önnek (Arató Gergely közbe-
szól.), hogy a lakosságcsere fogalmát tanulmányozza 

(Közbeszólás a kormányzó pártok padsoraiból: Nem 
bírja!), és azt is javaslom önnek, hogy a (Z. Kárpát 
Dániel: Államtitkár úr, az ön államtitkár barátja 
említette ezt a fogalmat…) második világháború kör-
nyékén azokat a könyveket olvassa el, és ott fog talál-
kozni a tervezett és egyezményszerű lakosságcserével. 
(Z. Kárpát Dániel: A saját kollégájával beszélje meg! 
Ott van a jegyzőkönyvben…) Ez felháborító!  

Azt gondolja az ember, hogy az európai parla-
menti választás, a 6 százalékos küszöb, amely azt is 
jelentheti, hogy esetleg a következő választáson már 
nem tud itt felszólalni a parlamentben, a Jobbikot el-
gondolkodtatja, hogy befejezi a hangzatos hazugsá-
gait, amikkel eddig is kampányolt, amikkel ezt az 
eredményt érték el az európai parlamenti választá-
son. (Z. Kárpát Dániel: Államtitkár Úr! KSH-adat! 
Nem szakmai érv, hogy ki mennyit ért el a választá-
son! Válaszoljon a kérdésre!)  

És most térjünk rá a lényegre! A gazdaságvé-
delmi akciótervet, ha jól értettem, ön támogatja, és ezt 
pozitívnak tartja. (Z. Kárpát Dániel: Egyes elemeit 
támogatom, igen. A hazugságait nem támogatom.) 
Örülök neki.  

 
 

 (11.40) 
 

Szeretnék én is kiemelni egyet belőle. A hatéves 
bérmegállapodás alapján a szociális hozzájárulási adó 
kettő ponttal fog csökkenni, további kettő ponttal 
2019. július 1-jétől, ezzel lényegében az élőmunkaerő-
költségek fognak tovább csökkenni. Sorolhatnám a 
kedvezményeket, mind-mind azt szolgálja, hogy a vál-
lalkozások fejlesztéseiket, beruházásaikat meg tudják 
valósítani, munkahelyeiket meg tudják tartani, illetve 
azokat tudják bővíteni.  

De szeretnék néhány ezen túli, eddig megtörtént 
intézkedésről is beszélni, amely, azt gondolom, ki-
emelkedő az ország életében. Például a közfoglalkoz-
tatási rendszer kialakítása, aminek a célja egyértel-
műen az, hogy átvezessük a munkavállalókat a ver-
senyszférába. Ez egy sikeres program, számokkal sze-
retném alátámasztani. 2016 első negyedévében pél-
dául a közfoglalkoztatottak száma 223 ezer fölött volt, 
most, 2019 első negyedévében ez a szám 102 700, 
azaz ez azt jelenti, hogy 100 ezer közfoglalkoztatott 
talált a versenyszférában a nyílt munkaerőpiacon ma-
gának állást. Ezt támasztja alá, hogy ha találkozunk 
polgármesterekkel, beszélgetünk velük, akkor az 
egyik legfőbb problémának azt mondják ma már, 
hogy sajnos nem tudják ellátni az önkormányzati fel-
adataikat közfoglalkoztatottakkal, mert lecsökkent a 
számuk, és akik ott maradtak, azok vagy kevesen van-
nak, vagy nem tudják már elvégezni az önkormány-
zati feladatokat. De ilyen döntés, ilyen program volt a 
munkahelyvédelmi akciónak az átalakítása, amelynek 
a lényege például az, hogy növeltük az egy főre jutó 
támogatás intenzitását, ahol a vállalkozások 2019-től 
nem 100 ezer forintig, hanem 149 ezer forintos mini-
málbérig vehetik igénybe az adókedvezményt.  

Ugyanezen program keretében ezután a munka-
erőpiacra belépők támogatására fókuszál az akció, 
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ami azt jelenti, hogy három évig jár a támogatás az 
adott munkáltatóknak, az első két évben 100 százalé-
kos, míg a harmadik évben a szociális hozzájárulási 
adó 50 százalékát kell csak megfizetni. Az első két év-
ben természetesen a 100 százalék adókedvezményt 
jelent.  

Sorolhatnám a sok-sok intézkedést, ami odaveze-
tett, hogy európai uniós szinten is a magyar foglalkoz-
tatási adatok kiemelkedők és jók, de talán az egyik 
legfontosabb eredmény az, mely szerint a KSH-ada-
tok alapján a vándorlási egyenleg immár harmadik 
éve pozitív, 2010 óta 88 ezer külföldön (Z. Kárpát 
Dániel közbeszól.) és 100 ezer itthon született magyar 
állampolgár tért vissza Magyarországra.  

Úgy gondolom, a kormány intézkedéseit az ered-
mények, a szám szerinti eredmények alátámasztják. 
Ellentétben az ön véleményével, Magyarország Kor-
mánya jó úton jár, és a magyar emberek érdekében 
cselekszik. Az eredmények ezt mutatják, éppen ezért 
ezt a politikát kívánjuk továbbfolytatni. Köszönöm 
szépen. (Taps a kormánypártok soraiban. - Közbe-
szólás a Jobbik soraiból: Szégyen!) 

 
ELNÖK: Köszönjük, államtitkár úr. Most meg-

adom a szót napirend előtti felszólalásra Varga László 
képviselő úrnak, az MSZP részéről: „A munkavállalók 
érdekében” címmel. Öné a szó.  

 
DR. VARGA LÁSZLÓ (MSZP): Köszönöm a szót, 

elnök úr. Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képviselőtár-
saim! Van abban valami egészen arcpirító, hogy múlt 
héten Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter 
egy japán befektetői ebéden méltatta a Suzukinak a 
magyarországi tevékenységét, miközben ugyanez a 
társaság hónapok óta lábbal tiporja a munkavállalói 
és szakszervezeti jogokat Magyarországon. (Németh 
Szilárd István: Megegyeztek!) Keményen dolgozó 
emberek jogait sérti, emberi, családi sorsokat azzal, 
hogy nem tartja be a magyarországi foglalkoztatási 
szabályokat.  

Mindenki emlékezhet, néhány hónappal ezelőtt 
arról szóltak a hírek, hogy kirúgtak egy munkavállalót 
a Suzukitól csupán azért, mert egy alakuló érdekkép-
viseletnek lett volna a vezetője, most pedig arról szól-
nak a hírek, hogy egyszerűen nem engedik be a gyárba 
a szakszervezeti szövetség delegációját, hogy találkoz-
hassanak a tagjaikkal. Az, hogy ez a felháborító álla-
pot hónapok óta tart, nem csak a Suzuki felelőssége. 
Ennek az állapotnak a létrehozásában, fennmaradá-
sában megkerülhetetlen a kormány felelőssége véle-
ményem szerint, hiszen az önök dolga betartatni a 
törvényeket. Hol van ilyenkor a kormány, hol van 
Varga Mihály? 

Tisztelt Képviselőtársaim! Ismerős-e önöknek, 
hogy a munkavállalók jogosultak a munkáltatónál 
szakszervezet létrehozására? Ismerős-e ez a joguk? 
Tudják-e, hogy a szakszervezethez való tartozása vagy 
szakszervezeti tevékenysége miatt tilos a munkavál-
laló munkaviszonyát megszüntetni? Tudták-e, hogy a 
szakszervezet képviseletében eljáró, munkaviszony-
nyal nem rendelkező személy, ha a szakszervezetnek 
a munkáltatóval munkaviszonyban álló tagja van, a 

munkáltató területére beléphet? Nem tudták? Pedig 
ezek a mondatok az önök által, a kormánypárti több-
ség által elfogadott munka törvénykönyvében is sze-
repelnek, erre utaló passzusok. És azt olvasták-e vala-
hol esetleg, hogy ha Magyarországra jössz, be kell tar-
tanod a törvényeinket? Gondolom, olvasták, hiszen 
egy plakátkampányt csináltak tízmilliárdokért ennek 
a mondatnak is a kapcsán ebben az országban.  

Tisztelt Képviselőtársaim! A kormány felelőssége 
és feladata, hogy a törvényeket érvényre juttassa. 
A probléma az, hogy önök újra elárulják a magyar 
munkavállalókat, mert a kormány a magyar dolgo-
zóknak nemcsak ígért, hanem be is tartott - a rabszol-
gatörvénnyel, a sztrájkjog szűkítésével, a multik és a 
fideszes elit kiszolgálásával. Azzal egyébként, hogy a 
munkavállalók kárára szétverték a korábbi munka 
törvénykönyvét, és egy önöknek és a multiknak tet-
szőt fogadtak el. Ma ott tartunk, hogy egy munkáltató 
sokszor következmény nélkül semmibe veheti a nála 
dolgozó emberek jogait és az azokat garantáló törvé-
nyeket. Ezért mondjuk, hogy meg kell védeni a mun-
kavállalókat, ezért állunk ki a munkavállalók védel-
mében, és ezért akarunk erős szakszervezeteket. Az 
erős és hatékony szakszervezetekre igenis nem önma-
gukért van szükség, hanem azért, mert egy valóban 
erős országban a szakszervezet bértárgyalásokat kez-
deményezhet, egyeztethet a dolgozók munkakörül-
ményeiről is, sikertelen tárgyalások esetén pedig 
sztrájkot is kezdeményezhet - nyilván ezt Magyaror-
szágon önök jelentősen korlátozták. Valódi érdekvé-
delmet adhat egy szakszervezet a dolgozóknak. 
A munkaügyi hatóság önmagában nem védi meg a 
magyar munkavállalókat a szabálytalan foglalkozta-
tástól, a túlhajszolástól és ennek következtében a sú-
lyos munkahelyi balesetektől sem.  

Tisztelt Képviselőtársaim! A kormány több mint 
80 milliárdot adott már a multiknak, miközben a 
multiknál dolgozó magyarokat kiszolgáltatottá tették, 
és hagyták megfosztani őket a jogaiktól és lehetősége-
iktől. A Suzuki példája is rávilágított arra, hogy ezen 
változtatnunk kell. Emelni kell a béreket, át kell ala-
kítani az adózást a dolgozók érdekében, érvényre jut-
tatni a szakszervezetek és munkavállalók jogait - ez a 
megoldás. Mert ennek hiányában a jobb megélheté-
sért mennek immár nemcsak Nyugatra, de már Ke-
letre is dolgozni a magyar szakemberek.  

Mi a szakszervezetekkel együtt a kiváltságos elit 
helyett a kiszolgáltatott dolgozók pártján állunk. Nem 
több munkára van szükségük, hanem magasabb fize-
tésre, rendezett munkakörülményekre és védelemre. 
Mi értük dolgozunk, és értük is fogjuk tenni a dolgun-
kat. Várom valamelyik államtitkár úr témába vágó, 
ahhoz kapcsolódó válaszát.  

Köszönöm, elnök úr. (Taps az MSZP és a DK so-
raiban.) 

 
ELNÖK: Köszönjük, képviselő úr. Megadom a 

szót Dömötör Csaba államtitkár úrnak a válaszadásra.  
 
DÖMÖTÖR CSABA, a Miniszterelnöki Kabinet-

iroda államtitkára: Köszönöm a szót, elnök úr. Tisz-
telt Képviselő Úr! Szeretném megnyugtatni afelől, 
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hogy Magyarországon a törvények mindenkire vonat-
koznak, minden magyar vállalatra. (Dr. Völner Pál: 
Az MSZP-re is!) 

Az ön állításai kísértetiesen emlékeztettek arra az 
időszakra, amikor itt a munka törvénykönyvének volt 
a vitája a Házban, illetve a Ház falain kívül is; akkor is 
bebizonyosodott, hogy önöknek már az alapállításai 
sem stimmeltek, azaz hazugságnak bizonyultak - ha 
már említette ezt az időszakot. (Varju László: Itt a 
rabszolgatörvény következménye!) 

Volt egy kifejezése önnek, ha jól idézem fel, akkor 
azt mondta, hogy a kormány a dolgozóknak betartott 
az elmúlt időszakban. Szoktuk hallgatni a veretes szo-
cialista felszólalásokat ebben a témában; nos, sok 
minden van ezekben, de hitelesség nincs. Pár hete 
önök még azzal kampányoltak, hogy Brüsszelre kel-
lene bízni a bérek meghatározását - ezt jelentette az 
önök számára a bérből élők képviselete. (Varju 
László: Ha Magyarországra jössz, be kell tartanod a 
törvényeinket!) Tehát ki kellene adnunk a kezünkből 
a bérek meghatározását. (Tordai Bence közbeszól.) 
Pár napja még azt a Timmermans urat látták vendé-
gül, aki nyíltan azzal kampányolt, hogy a társasági 
adót 18 százalékra kellene emelni. (Varju László: Ha 
Magyarországra jössz, be kell tartanod a törvénye-
inket!)  

 
 (11.50) 

 
Ezzel gyakorlatilag elvenné a jövőbeni béremelé-

sek lehetőségét és fedezetét (Varju László: Persze!), 
és mindezt súlyosbítva, önök sohasem szavazzák meg 
azokat az adócsökkentéseket, amelyek növelik a ma-
gyar vállalatok mozgásterét arra, hogy tovább növel-
jék a béreket. (Arató Gergely: Tényleg nem támogat-
juk a multik profitját!) Arról már nem is beszélek, 
tisztelt képviselő úr (Arató Gergely: Mint a Suzuki!), 
tisztelt képviselő úr, arról már nem is beszélek, hogy 
a baloldali kormány volt az, amelynek idején már 
megduplázódott a munkanélküliség, 12 százalékról 
kellett visszajönni 4 százalék alá. Sok még a teendő, 
de fontos lépéseket tettünk abban az irányban, hogy 
Magyarországon mindenki megbecsülést kapjon, aki 
tud és akar dolgozni, és ez meg is érje. Több mint 800 
ezer munkahely jött létre az elmúlt években (Közbe-
szólások a DK soraiból: Egymillió Londonban és Né-
metországban! - Gréczy Zsolt: A pizzafutárok 70 
százaléka magyar!), miközben a közmunkások 
száma rekordalacsony. Ebből is látszik, hogy a mun-
kahelyek túlnyomó része (Varju László: Ha átme-
gyünk Ausztriába, bárkivel találkozunk, magyarul 
beszél!) a piaci szférában jött létre. 

Aki kíváncsi arra, hogy egy baloldali kormányzás 
idején hogyan nézne ki a bérpolitika, mit csinálnának 
a bérekkel (Zaj. - Az elnök csenget.), az lapozza csak 
fel a statisztikákat: 2002 és 2010 között a nettó mini-
málbér értéke 1, azaz egy százalékkal nőtt. A nemzeti 
kormány alatt 73 500 forintról 149 ezerre nőtt, tehát 
megduplázódott, csakúgy, mint a szakmunkás-mini-
málbérek mértéke. Olyan számok ezek, amelyeket 
önök sem tudnak letagadni. Egyébként, ha szeretnék 

támogatni a bérből és fizetésből élőket, akkor támo-
gassák nyugodt szívvel a gazdaságvédelmi akciót, 
mindenekelőtt a munkaadói adó 2 százalékpontos 
csökkentését, ami megteremti a mozgásteret a jövő-
beni béremelésekhez. 

Tisztelt Képviselő Úr! Látom, hogy a választási 
eredményekkel való szembenézést intenzíven kerülik, 
de azért pár szót csak ejtenék róla, mert mégiscsak jól 
jelzi az európai választás, hogy a magyarok mit támo-
gatnak és mit nem, kiket támogatnak és kiket nem. 
Most tudjuk (Varju László: A rabszolgatörvény ellen 
vagyunk!), hogy az MSZP tragikusan szerepelt, és 
nagy bajban van. Ez egyértelmű következménye an-
nak, hogy Brüsszelben az elmúlt időszakban mindent 
megszavaztak, ami káros az ország számára. Nemcsak 
a migrációra gondolok, hanem olyan javaslatokra, 
amelyek a megélhetésünket befolyásolják. (Varju 
László: A rabszolgatörvényt nem szavaztuk meg!) 
Az is nagyon sokatmondó, hogy azt az embert küldik 
önök Brüsszelbe, aki mindent megtett, hogy az 
MSZP-nek legfeljebb egy mandátuma legyen ott; azt 
az embert, aki nemcsak elfogadhatónak tartotta a pat-
kányozást, hanem még rá is tett egy lapáttal. Jutalma 
egy brüsszeli mandátum. Ez nagyon jellemző önökre. 

Tisztelt Képviselő Úr! Minden választás és min-
den választás utáni időszak egy jó lehetőség az újra-
kezdésre is. Erre sok lehetőségük meglesz, mondjuk, 
a költségvetés küszöbön álló vitája. Reméljük, hogy 
olyan javaslatokat tesznek majd, amelyeket maguk is 
komolyan gondolnak. Én emlékszem arra, hogy egy 
évvel ezelőtt az otthonápolási díj emelését követelték, 
hogy aztán amikor szavazni kellett róla, akkor egyál-
talán ne szavazzák meg. Nem szavazták meg! (Varju 
László közbeszól.) Az sem túl biztató jel, tisztelt kép-
viselő úr, hogy a múlt heti vitán két lábbal szálltak 
bele a családtámogatási rendszerbe. Arra kérem önö-
ket, hogy ne tegyék. Arról beszélhetünk, hogy hogyan 
kellene a jövőben bővíteni a családtámogatásokat, de 
arra kérem önöket, hogy ne akarják eltörölni azt, ami 
már működik. (Arató Gergely: Mi működik? Száz-
ezerrel kevesebb gyerek születik!) 

Tisztelt Képviselő Úr! Gyurcsány Ferenc árnyé-
kában nem lesz könnyű politizálni a baloldalon, de ha 
a magyar családok oldalára állnak, ha tényleg (Gréczy 
Zsolt: Miért nem születnek magyar gyerekek? Erre 
válaszolj!) a bérből és fizetésből élők oldalára állnak, 
akkor meglátják, az segít majd. Jó munkát kívánunk! 
(Tordai Bence: Nagyon gyenge volt!) Köszönöm, 
hogy meghallgattak. (Taps a kormánypárti padso-
rokban.) 

 
ELNÖK: Köszönjük, államtitkár úr. Most napi-

rend előtti felszólalásra jelentkezett Rétvári Bence 
képviselő úr: „Nemzeti összetartozás és Ferenc pápa 
látogatása” címmel. Öné a szó, képviselő úr. (Arató 
Gergely: Hú, ekkora káderhiány van? - Tordai 
Bence: Nagy a baj! - Arató Gergely: Válaszol is ma-
gának!) 

 
DR. RÉTVÁRI BENCE (KDNP): Köszönöm szé-

pen a szót, elnök úr. Tisztelt Ház! Történelmi ese-
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mény történt az elmúlt napokban, bármennyire is gú-
nyolódva fogadják ezt az ellenzéki, főleg DK-s képvi-
selők, hiszen a szentatya először látogatott el Er-
délybe, először látogatta meg az erdélyi katolikusokat, 
az erdélyi magyarokat, az erdélyi közösséget, és végig 
őket így is szólította. Ez egy történelmi esemény, mint 
ahogy mondtam (Arató Gergely: Csak a miniszterel-
nök nem volt rá kíváncsi! - Tordai Bence: Hol volt 
Orbán? BL-döntő volt?), hiszen a Kárpát-medence 
magyarságának egyik legszentebb kegyhelyére érke-
zett (Gréczy Zsolt: Madridban volt a pápa?), bárm-
ennyire is folyamatosan bekiabálnak az ellenzéki kép-
viselőtársaink. Ez a magyarság számára egy sokkal 
nagyobb nemzetmegtartó erő, mint bármelyik ellen-
zéki párt, akár az elmúlt időszakban is. (Derültség a 
DK és a Párbeszéd soraiból.) Ki lehet nevetni a szent-
atyát az ellenzéki pártok részéről azért (Arató Ger-
gely: Őt semmiképpen, csak a miniszterelnököt! 
A műkeresztény főnökét! - Gréczy Zsolt: Hol volt Or-
bán Viktor?), mert az erdélyi magyarokat megláto-
gatja (Tordai Bence: Hol volt Orbán Vik-
tor? - Zaj. - Az elnök csenget.) és ott szentmisét pon-
tifikál nekik.  

Folyamatos bekiabálással is lehet zavarni, de et-
től függetlenül a magyarság számára, azt hiszem, ez 
valóban egy történelmi pillanat volt, hogy a szentatyá-
val közösen zarándokolhattak, a szentatyával közösen 
imádkozhattak, és a szentatyával közösen vehettek 
részt egy szentmisén. Ez mutatja a felekezetfölöttisé-
gét ennek az alkalomnak, hogy nemcsak katolikusok, 
hanem protestánsok is ott voltak, és együtt tudtak 
örülni ennek az ünnepi alkalomnak.  

Ahogy a homíliájában is elmondta a szentatya, a 
zarándoklat még inkább megerősíti a testvériséget az 
ott részt vevők között. Együtt járunk egy zarándok-
úton, szimbolikusan is, az életünkben is, és nyilván 
ezen az alkalmon ott, a csíksomlyói nyeregben konk-
rétan együtt is - annak minden fizikai nehézségét is 
megtapasztalva, hogy egyszer zuhog az eső, utána ki-
süt a nap - vehetett részt ezen mindenki. (Gréczy 
Zsolt: Mondja már meg, hogy 11-es volt-e az első 
percben?) 

Látható, hogy a magyarságnak ez a nemzeti za-
rándoklata olyan nagyságrendű, hogy még Rómából, 
a Szentszéktől, a szentatyától is jól látható, ezért tar-
totta fontosnak, hogy ott legyen. Nemcsak egyházdip-
lomáciailag fontos ez, hanem nemzetpolitikailag és 
hitéletileg. Tényleg nem értem ellenzéki képviselőtár-
sainkat, hogy a pápalátogatás miért nem szül bennük 
legalább annyi tiszteletet, hogy ezt végighallgassák, 
képviselőtársaim. (Tordai Bence: Orbán miért nem 
volt ott?)  

Mióta a pápa zarándoklatáról beszélek, önök fo-
lyamatosan bekiabálnak. Nehezen tudom felfogni, 
hogy miért teszik mindezt. (Arató Gergely: Magyar-
országra miért nem jön a pápa?) Sok tízezer ember 
mutatott példát ezek szerint az ellenzéki képviselők-
nek is, hogy oda tudott menni (Tordai Bence: Orbán 
Viktor nem tudott odamenni!) és együtt a katolikus 
egyházfővel Erdélyben együtt tudott lenni (Az elnök a 
csengő megkocogtatásával jelzi az idő leteltét.), és 
utána a magyar és a székely himnuszok… 

ELNÖK: Elnézést, államtitkár úr, hadd kérjem 
meg tényleg a baloldali képviselőket, mert szerintem 
nem jó vért szül, ha most ilyen bekiabálások hangza-
nak el. Senkinek nem tesz jót. Folytassa, kérem szé-
pen, államtitkár úr! (Taps a kormánypárti padsorok-
ban.) 

 
DR. RÉTVÁRI BENCE (KDNP): Köszönöm szé-

pen, elnök úr. (Arató Gergely: Összenő, ami össze-
tartozik! - Közbeszólások a Fidesz soraiból: Te be-
szélsz?!) Ezt most inkább nem kommentálom, képvi-
selő úr, a téma miatt, de lenne róla véleményem. Fel-
emelő volt azt látni, hogy a szentatya jelenlétében a 
magyar és a székely himnuszt ott sokan, együtt, közö-
sen éneklik Erdélyben. 

De nemcsak ez volt fontos esemény az elmúlt hét 
végén, hanem az is fontos tény, hogy már egy hónap 
sincs hátra, hogy július 1-jével a családvédelmi akció-
terv újabb pozitív előrelépései megtörténjenek. Akik 
itt az előzőekben bekiabáltak a szentatya erdélyi láto-
gatása kapcsán, azok voltak ugyanazok, akik nem sza-
vazták meg a családvédelmi akciótervnek itt, a parla-
mentben ezeket az újabb kedvezményeit, elsősorban 
a DK-s képviselőkre gondolok. Számunkra a gyermek 
az első, ezért minden évben bővítettük a családtámo-
gatások körét. A jövő évi költségvetés és ez a már el-
fogadott és július 1-jétől hatályba lépő törvényjavaslat 
is a családokról szól.  

Igyekszünk nemcsak a családok évében, hanem 
az ezt követő években is mindent a családok köré 
szervezni. Éppen ezért fontos, hogy mind a család-
tervezést, mind az otthonteremtést segítő intézkedé-
sek július 1-jétől hatályba lépnek, egyrészről a baba-
váró támogatás (Gréczy Zsolt: Csak nem születnek 
gyermekek! Így könnyű!), amely 10 millió forintos, 
szabadon felhasználható, nagyon kedvezményes köl-
csönt jelent a magyar családoknak, és ha három 
gyermekük megszületik, akkor teljes mértékben az 
állam fizeti vissza helyettük ennek a kölcsönnek a 
teljes összegét.  

Fontos előrelépés, régóta kérték az autóvásárlási 
támogatást hétszemélyes autókhoz, akár 2,5 millió fo-
rint értékben is. A Nagycsaládosok Országos Egyesü-
letében már közel kétezren jelezték azt, hogy ezzel va-
lószínűleg élnének. Július 1-jétől lép életbe a CSOK-
kibővítésre, használt lakás vásárlására is, illetőleg az 
a kedvezmény, hogy a második gyermek esetében a 
jelzáloghitelekből 1 millió forintot, a harmadik gyer-
meknél 4 millió forintot, további gyermekeknél pedig 
1-1 millió forintot az állam törleszt vissza a család he-
lyett. 

Tisztelt Képviselőtársaim! A holnapi napon lesz a 
nemzeti összetartozásnak is a napja. Bár valószínűleg 
a csíksomlyói nyeregben ezt sokan átélték, a magyar 
élni akarásnak is ez egy emléknapja, hiszen száz évvel 
ezelőtt egy nemzetgyilkossági kísérletet hajtottak 
végre Magyarországgal, a magyarsággal szemben. 
Azok a győztes nyugat-európai államok, amelyek ak-
kor a magyarságot fel akarták darabolni és talán el is 
akarták tüntetni, ők most rosszabb állapotban van-
nak, mint Magyarország identitás, nemzeti összetar-
tozás vagy keresztény kultúra tekintetében.  
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Mi viszont, ha a nemzetünk erejét nézem, jobb ál-
lapotban vagyunk, mint száz évvel ezelőtt (Az elnök a 
csengő megkocogtatásával jelzi az idő leteltét.), és ha 
a nemzeti összetartozást nézem, jobb állapotban va-
gyunk, mint sok nyugat-európai, száz évvel ezelőtti 
győztes tagállam. Köszönöm szépen. (Taps a kor-
mánypárti padsorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönjük, képviselő úr, államtitkár úr. 

A következő napirend előtti felszólalásra jelentke-
zett… (Közbeszólások, köztük: Válaszolni kíván ál-
lamtitkár úr!) Elnézést, máris továbbléptem volna. 
Elnézést kérek. Orbán Balázs államtitkár úrnak adom 
meg a viszonválaszra a lehetőséget. 

 
 (12.00) 

 
DR. ORBÁN BALÁZS, a Miniszterelnökség ál-

lamtitkára: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisz-
telt Ház! Tisztet Képviselő Hölgyek és Urak! Fontos 
esemény az egész magyarság számára, hogy Ferenc 
pápa múlt héten Székelyföldet látogatta meg, és misét 
celebrált ebből az alkalomból. Ahogy Böjte Csaba test-
vér is megfogalmazta: a magyar és a székely himnusz 
eléneklése a Ferenc pápa által celebrált szentmisén, 
román kormányzati képviselők előtt egyértelműen 
egy új világ kezdete lehet. Azt gondoljuk, hogy az ese-
mény fontos lépés volt abban a folyamatban, hogy 
kölcsönösen deklarálni tudjuk azt, hogy térségünket 
csak együtt, kölcsönös megbecsülés alapján építhet-
jük fel és építhetjük újjá.  

Beszédében a pápa utalt arra is, hogy az itt élő 
nemzetek között voltak nehézségek, voltak kudarcos 
időszakok, ugyanakkor a kereszténységben testvérek-
nek nevezte az itt élő népeket, és a keresztény több-
ségű országok, népek összefogására, együttműködé-
sére buzdított. A magyar kormány régóta következe-
tesen ezt az álláspontot képviseli.  

A szentatya a beszédében így fogalmazott: azok, 
akik tegnap lemaradtak, a holnap főszereplői lehet-
nek, viszont a ma főszereplői holnap se maradjanak 
hátra. Ezt a mondatot sokan szintén a magyar nem-
zeti kisebbség felé tett gesztusként értékelik, hiszen az 
elmúlt évtizedek román politikája az ott élő magya-
rokkal szemben számos téren negatív diszkriminációt 
alkalmazott. És egyébként is, mi a magyar kormány 
részéről régóta valljuk azt, hogy miképpen a XX. szá-
zad - ha itt magunk között beszélgetünk - nem a ma-
gyarság évszázada volt, a XXI. század lehet újra a ma-
gyarság évszázada, ehhez minden feltétel adott.  

Az esemény a szentatya számára is bizonyosságul 
szolgálhatott a tekintetben, hogy nekünk, magyarok-
nak a kereszténység ma is éltető erő, ahogy a történe-
lem során annyiszor, ma is mi magunk vagyunk azok, 
akik őrizzük azokat az értékeket, amelyekre az euró-
pai kultúra fel tudott épülni. 

Nem utolsósorban pedig a magyarság legna-
gyobb zarándokhelyén szombaton bizonyosságot te-
hettünk egységünkről, arról az egységről, amelyről a 
2010-ben elfogadott nemzeti összetartozás melletti 
tanúságtételről szóló törvény így vall: „a több állam 
fennhatósága alá vetett magyarság minden tagja és 

közössége része az egységes magyar nemzetnek, 
melynek államhatárok feletti összetartozása valóság”. 
Kilenc esztendeje annak, hogy ezt a törvényt elfogad-
tuk, és holnap, azaz június 4-én, immáron a nemzeti 
összetartozás napján ezért az összetartozás-tudatért 
adhatunk hálát.  

Az elmúlt kilenc évben számos lépést tehettünk 
annak érdekében, hogy az összetartozás a metafizikai 
szinten túl a mindennapokban is átélhetővé váljon. Az 
állampolgárság megállapítása egyszerűsítésének kö-
szönhetően már több mint 1 millió 50 ezer külhoni 
magyar vált, illetőleg vált újra közjogilag is az egysé-
ges magyar nemzet részévé. Bebizonyítottuk, hogy a 
külhoni magyarok számíthatnak ránk, nagyságrendi-
leg érzékelhetően növeltük a külhoni magyarság tá-
mogatására fordított összegeket, mindezen progra-
mok keretében pedig több mint ötezer, külhonban 
működő magyar intézmény és szervezet tevékenysége 
vált fenntarthatóvá. Kárpát-medencei óvodafejlesz-
tési programot indítottunk, amellett, hogy az oktatási 
intézményeket, kollégiumokat is felújítottuk, és en-
nek keretében 160 új bölcsődét és óvodát építettünk. 
Emellett folyamatosan segítséget nyújtunk a külhoni 
magyaroknak abban is, hogy piacképes szaktudással 
szülőföldjükön tudjanak elhelyezkedni vállalkozó-
ként, szülőföldjükön teremtsenek otthont családjuk 
és saját maguk számára. Az elmúlt években 460 vál-
lalkozásfejlesztési projekt valósulhatott meg, 145 fel-
szerelt tanműhely, tangazdaság, szaktanterem jött 
létre az anyaországi támogatásoknak köszönhetően.  

Sikerült azt is elérnünk - mondhatom önöknek 
büszkén -, hogy az egység gondolata az élet számos 
más területén is természetessé váljon. Szintén kilenc 
évvel ezelőtt indult el a Határtalanul!-program, 
amelynek keretében mintegy 300 ezer magyarországi 
diák jutott el külhoni magyar területre és nyerhetett 
személyes tapasztalatot a külhoni magyarságról, mi-
közben a külhoni magyarok is meglátogathatták az 
anyaországi nemzettársaikat. Ennek keretében meg-
erősítettük, újrakötöttük, kibővítettük a határokon 
átívelő testvérvárosi kapcsolatokat, mintegy 1500 
magyarországi és külhoni település magyar közössé-
gei között vált szorosabbá a kötelék. Most pedig, 
2019-től már a külhoni magyar családokat is támogat-
juk, ugyanúgy, ahogy az anyaországi magyar családok 
esetében is így történik. 

Nagyon örülünk annak, hogy ebben az ügyben je-
lenleg pártokon átívelő összefogás van a parlament-
ben. Ezt köszönjük minden, az összefogásban részt 
vevő parlamenti képviselőnek, és arra kérjük önöket, 
hogy továbbra is támogassák a kormány ez irányú tö-
rekvéseit. Köszönöm szépen, hogy meghallgattak. 
(Taps a kormánypártok soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönjük, államtitkár úr. Napirend 

előtti felszólalásra jelentkezett Böröcz László képvi-
selő úr: „Aktuális ügyekről” címmel. Öné a szó, képvi-
selő úr.  

 
BÖRÖCZ LÁSZLÓ (Fidesz): Köszönöm szépen a 

szót, elnök úr. Tisztelt Ház! Tisztelt Képviselőtársaim! 
Rekordrészvétel mellett rekordgyőzelmet arattunk. 
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(Moraj az ellenzék soraiban.) Ez a választás a Fidesz-
KDNP-nek nagyon erős felhatalmazást adott, ez pedig 
kötelez minket arra, hogy a magyar emberek akaratát 
képviseljük és érvényesítsük mind Brüsszelben, mind 
idehaza. Köszönjük mindenkinek, aki élt demokrati-
kus jogával és elment szavazni, de különösen köszön-
jük a támogatást azoknak, akik a Fidesz-KDNP listá-
ját és ezen keresztül a közös és egymás tiszteletén ala-
puló Európa építését támogatták.  

A magyarok világosan kimondták: Brüsszelben 
változást szeretnének, olyan európai vezetőket akar-
nak látni, akik nem megszervezni, hanem megállítani 
akarják a bevándorlást; olyan vezetőket szeretnének 
az európai intézmények élére, akik tisztelik az európai 
nemzeteket, és meg akarják védeni a keresztény kul-
túrát. A magyarok olyan vezetőket akarnak, akiknek 
mindig az európai emberek érdekei lesznek az elsők. 

Magyarország megválasztott európai parlamenti 
képviselőinek pártállástól függetlenül a magyar em-
berek érdekeit kell képviselniük Brüsszelben, nem pe-
dig Brüsszel érdekeit Magyarországon. A magyar vá-
lasztók ezt várják el. Bár az előzmények alapján nincs 
okunk, de bízzunk a pozitív változás lehetőségében.  

A Fidesz-KDNP európai képviselői erős felhatal-
mazást és erős mandátumot kaptak arra, hogy képvi-
seljék a magyar emberek akaratát és Orbán Viktor 
hétpontos programját a bevándorlás megállításáért 
az Európai Parlamentben. Az emberek felhatalmaz-
tak minket, hogy küzdjünk a bevándorlás megállítá-
sáért, a nemzetek Európájáért, a keresztény kultúra 
megvédéséért. Ezt fogjuk tenni. Nekünk Brüsszelben 
is Magyarország az első, és mindenkivel együtt fogunk 
működni, aki meg akarja állítani a bevándorlást.  

A minden korábbinál magasabb európai parla-
menti választási részvétellel Magyarország azt bizo-
nyította, hogy európai nemzet, európai ország, Euró-
pában van a helyünk. Európa a mi hazánk is, ezért 
meg akarjuk védeni, és változtatni akarunk rajta, 
hogy minden nemzet, minden európai polgár büszkén 
és biztonságban élhessen az öreg kontinensen.  

Az eredményből egyértelmű, hogy a magyar em-
berek nem értenek egyet Brüsszel bevándorláspárti 
politikájával és azzal sem, hogy az ellenzék beállt a be-
vándorláspárti erők mögé. A Fidesz meghallgatja az 
embereket, és politikusaink a kampányokban és azon 
kívül is párbeszédet folytatnak a választókkal. Mi eb-
ből dolgozunk, mi azt képviseljük, amire a magyar 
emberektől megbízást kaptunk.  

A balliberális ellenzéki pártoknál ez valahogy for-
dítva működik: ők általában kitalálják vagy megál-
modják, mi a jó az embereknek, akkor is, ha ők ezzel 
nem értenek egyet. Persze, ez nem zavarja őket, és ha 
a választásokon az emberek ezt a tudomásukra hoz-
zák, akkor sem ők a hibásak, hanem a szavazó állam-
polgárok, akik nem értik meg rejtett tehetségüket. 
A magyarok nem kérnek az ellenzék bevándorláspárti 
politikájából. A kampányban is érezhető volt, hogy az 
emberek az ellenzékkel elégedetlenek. A választás a 
kormányt erősítette meg. Az ellenzéken belül most 
olyan erők kaptak nagyobb támogatást, amelyek 
2002 és 2010 között kormányoztak, és akkor tették 
tönkre az országot.  

Miattuk hívták vissza a Fidesz-KDNP-t 2010-
ben. Nem lehet elégszer elmondani: Gyurcsány Fe-
renc és a követői már akkor csődbe vitték az országot, 
amikor még a nagy gazdasági világválságnak híre-
hamva sem volt. Ők voltak azok is, akik elsőként kö-
vetelték a magyar határt védő kerítés lebontását.  

A DK európai parlamenti képviselői a Szocialis-
ták és a Demokraták Progresszív Szövetsége frakció-
jában maradnak a következő európai parlamenti cik-
lusban is. Ezzel Gyurcsányék megerősítik a szövetsé-
güket a bevándorláspárti erőkkel, hogy őket szolgál-
ják majd az új európai parlamentben is.  

Gyurcsány itthon, Gyurcsányné meg az EP-ben 
fogja Brüsszel birodalmi törekvéseit képviselni. 
(Varju László: Dobrev Klára! Próbáld megjegyezni!) 
Az a céljuk, hogy Magyarországra erőltessék a beván-
dorlók betelepítését (Varju László: Tudod, tanulni 
kell!), a keresztény kultúra és a nemzeti szuverenitás 
feladását a balliberális progresszió és az önhittség té-
bolyában. (Németh Szilárd István: És Apró Piroska.)  

Köszönöm szépen, hogy meghallgattak. (Taps a 
kormánypártok soraiból. - Németh Szilárd István: 
Kádár, Apró, Dögei.) 

 
ELNÖK: Köszönjük, képviselő úr. Dömötör 

Csaba államtitkár úrnak adom meg a szót.  
 
DÖMÖTÖR CSABA, a Miniszterelnöki Kabinet-

iroda államtitkára: Köszönöm a szót, elnök úr. A má-
jus 26-ai eredmények komoly megerősítést jelente-
nek a kormánypártoknak, és ez a belpolitikai vonat-
kozásokon túl a nemzetközi színtéren is sokat számít 
majd, mindenekelőtt az új uniós vezetőkről szóló tár-
gyalásokon.  

 
 

(12.10) 
 
Biztos lehet benne mindenki, hogy az az ered-

mény, amelyet a Fidesz-KDNP elért, a határainkon 
túlról is jól látszik, és az üzenet messzire hallatszik. 
Jól látható, hogy azokat a kormányokat és azokat a ve-
zetőket erősítették meg a választáson, akiket a liberá-
lis hálózat, vagy úgy is mondhatnám, hogy a nyílt tár-
sadalom hívei évek óta szisztematikusan támadnak. 
Ami történt, az a demokrácia válasza az átláthatatla-
nul működő aktivista csoportoknak és a valóságot ta-
gadó politikusoknak.  

Mivel egyetlen pártcsaládnak sincsen abszolút 
többsége az Európai Parlamentben, ezért is elhúzódó 
tárgyalásokra számíthatunk. A magyar kormány a 
tárgyalásokon egyértelművé tette, és a jövőben is egy-
értelművé fogja tenni, hogy csakis nemzeti alapokon 
álló jelölteket támogat a vezetői posztokra, olyanokat, 
akiknek számít a keresztény értékek védelme, és akik 
fellépnek a bevándorlás ellen. Minket erre kötelez a 
választás eredménye.  

Az már eldőlni látszik, hogy a kormányfők nem 
tekintik automatikusan jelöltnek az úgynevezett 
csúcsjelölteket, így mások is szóba jönnek, és fontos 
körülmény az is, hogy a visegrádi országok egysége-
sen lépnek majd fel a tárgyalásokon. Ebből is látszik, 
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hogy véget értek azok az idők, amikor ezek az orszá-
gok, a visegrádi országok csak követői és nem alakítói 
voltak az eseményeknek. A gazdasági eredményeik is 
feljogosítják erre őket (Varju László közbeszól.), mert 
a visegrádi országokban magasabb a gazdasági növe-
kedés, mint az uniós átlag. 

Tisztelt Ház! Miközben folyamatosan figyelnünk 
kell a jelentős politikai mozgásokat az európai színté-
ren, a magyar gazdaság teljesítményét is fokozni sze-
retnénk. Úgy kell megtartanunk eredményeinket, 
hogy az európai gazdaság a lassulás jeleit mutatja, 
amihez egyébként korábbi brüsszeli döntések is hoz-
zájárultak.  

Ezért döntött úgy a kormány, hogy gazdaságvé-
delmi akciótervet hirdet. Ennek keretében - csak a 
legfontosabbakat mondom, de a lista hosszabb - to-
vábbi 2 százalékponttal csökken a munkaadói adó, 
ami megnyithatja a lehetőséget a további béremelé-
sek előtt; csökken a kisvállalati adó; 5 százalékra 
csökken a szálláshely-szolgáltatások áfája, ami azért 
fontos, mert a turizmus a gazdasági növekedés egyik 
motorja; 32 milliárddal több jut majd kutatás-fej-
lesztésre, segítve azt a célt, hogy a magyar ipar egyre 
nagyobb hozzáadott értéket produkáljon; elindul a 
Magyar Állampapír Plusz, ami jelentős megtakarí-
tást is jelenthet a hazai befektetőknek, és a program 
egyébként az ország devizakitettségét is csökkent-
heti.  

Még egy fontos dolog: a kistelepüléseken ötmil-
liós adó-visszatérítésre lesz lehetőség, ha valaki lakást 
épít vagy használtat felújít, illetve bővít.  

A kormány tehát minden fronton, külföldi és ha-
zai terepen küzd azért, hogy miközben megőrizzük 
szabadságunkat, önrendelkezésünket, kultúránkat, 
biztonságunkat, mindemellett a gazdaságot is tudjuk 
tovább erősíteni, amit reményeink szerint mindenki 
érezhet a saját életében. 

Tudom, hogy a parlament mindig a heves viták és 
az alternatív javaslatok terepe, de mégiscsak azt mon-
dom, hogy olyan célok ezek, amelyekkel még a patkó 
túloldalán is egyetérthetnek, már ha tanultak valamit 
a választás eredményéből.  

Köszönöm, hogy meghallgattak. (Taps a kor-
mánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönjük, államtitkár úr. Ezzel a napi-

rend előtti felszólalások végére értünk.  
A mai napon napirend utáni felszólalásra je-

lentkezett: Dúró Dóra képviselő asszony független-
ként; Magyar Zoltán, Jobbik; Rig Lajos, Jobbik; An-
der Balázs, Jobbik; Z. Kárpát Dániel, Jobbik; Kepli 
Lajos, Jobbik; Stummer János képviselő úr, a Jobbik 
nevében. 

Most, 12 óra 13 perckor elkezdjük a kérdések és 
az azonnali kérdések tárgyalását.  

Brenner Koloman, a Jobbik képviselője, kérdést 
kíván feltenni a pénzügyminiszternek: „Mennyi 
pénzt utalnak haza éves szinten azok a Ma-
gyarországon dolgozó (elsősorban ukrán) 
munkavállalók, akiknek nincs állampolgársá-
guk az Európai Unióban?” címmel. Brenner Ko-
loman képviselő urat illeti a szó.  

DR. BRENNER KOLOMAN (Jobbik): Köszönöm 
a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Ház! Mint az isme-
retes, a külföldön munkát vállaló magyarok évről évre 
több pénzt utalnak haza. A felmérések szerint a legna-
gyobb összegeket elsősorban Németországból és 
Nagy-Britanniából küldik haza az ott munkát vállaló 
honfitársaink. Nyilvánvaló az is, hogy ennek a növe-
kedésnek az oka abban a sajnálatos tendenciában ke-
resendő, hogy itthon versenyképtelenek a bérviszo-
nyok, és ezt a Fidesz-kormány minden erővel fenn is 
kívánja tartani, ezért kell egzisztenciális okokból 
egyre több embernek elhagyni hazánkat. És nem ka-
landvágyból mennek el ők, ahogy önök állítják, sőt 
egy friss felmérés szerint már több százezer magyar 
kimondottan politikai okokból tervezi hazánk elha-
gyását. 

Sajnálatos tény továbbá, hogy az elvándorolt ma-
gyarok munkaerőpiaci kiesését a Fidesz nem a bérfel-
zárkóztatás és a külföldön élők hazahívása, hanem a 
magyarnál jóval olcsóbb, Európai Unión kívüli, jelen-
tős részben ukrán munkaerő, migráns munkások be-
telepítése útján igyekszik pótolni. Elég csak a nemrég 
bemutatott gazdaságélénkítő csomagra gondolnunk, 
hiszen itt a legfontosabb célja az, hogy fideszes mun-
kásszállók építését könnyítse meg, ezért nincs aztán 
nálunk, Sopronban már megmozdulni se helyünk.  

Figyelemre méltó adatoknak tekintjük a külföl-
dön élő magyarok által éves szinten hazaküldött pénz-
összegekre vonatkozó felmérések összesítő adatait. 
A valós magyar gazdasági helyzetet azonban csak ak-
kor tudjuk valóban objektív módon is vizsgálni, az or-
szágot sújtó gazdasági migráció és a munkaerőpiac 
tényleges állapotát úgy tudnánk érdemben javítani, 
ha arról is kaphatnánk egy összesítést végre, hiszen 
ezt a kérdést már írásban is feltettem, és semmilyen 
választ nem kaptam rá, hogy éves részletezésben mi-
lyen mértékű összesített munkajövedelmet utalnak 
haza a Magyarországon dolgozó, Európai Unión kí-
vüli, elsősorban ukrán munkavállalók. Az általuk ha-
zaküldött összegek milyen növekedése volt tapasztal-
ható az elmúlt években? Kérem, hogy az összértéke-
ket forintban, a növekedés mértékét pedig százalék-
ban adja meg a válaszadó tisztelt államtitkár úr. Kö-
szönöm megtisztelő válaszát. (Taps a Jobbik és az 
LMP soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönjük, képviselő úr. Tállai András 

államtitkár úrnak adom meg a szót a viszonválaszra. 
 
TÁLLAI ANDRÁS pénzügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Tisztelt Or-
szággyűlés! Először is határozottan cáfolom az ön sza-
vait, és az ön állításával szemben a kormánynak pon-
tosan az a célja, hogy a hazai munkaerőpiac által kí-
nált álláslehetőségeket elsősorban magyar állampol-
gárokkal töltse be.  

Ennek érdekében a harmadik országbeli állam-
polgárok magyarországi munkavállalásával kapcsola-
tos engedélyezési rendszer töretlenül alkalmazott 
alapelve az, hogy az EU-n kívülről érkezett munkavál-
lalók csak akkor jogosultak Magyarország területén 
munkát végezni, ha az üres álláshelyet magyar vagy 
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uniós állampolgárral nem lehet betölteni. Hangsúlyo-
zandó, hogy a harmadik országbeli állampolgárok 
munkavállalása nem korlátlan sem időben, sem mun-
kakörben, sem egyéb feltételeket tekintve. 

Engedje meg, hogy azt is cáfoljam, hogy a mun-
kásszálló-építési program harmadik országbeli állam-
polgárok munkahelyét fogja szolgálni. A munkás-
szálló-építési program elsősorban a magyar munka-
vállalókat, a Magyarországon rögzített munkanélküli-
eket, illetve a most munkát vállalókat fogja kiszol-
gálni.  

Néhány szót szeretnék arról szólni, hogy mit tett 
a magyar kormány a bérek felzárkóztatásáért. 2010 
óta a három gyermeket nevelő családok nettó átlag-
bére megduplázódott, a gyermeket nem nevelő csalá-
dok keresete pedig 67,4 százalékkal emelkedett. A bé-
rek növekedése folyamatos, az idei év első három hó-
napjában 11 százalékkal növekedtek. 

A Magyarországon dolgozó külföldiek jövede-
lemáramlásaira vonatkozóan Unión belüli, illetve 
Unión kívüli összesítés, bontás érhető el. Ez alapján a 
Magyarországon dolgozó külföldiek az EU-n kívülre 
2010-ben 51 milliárd forintot, 2018-ban pedig 
89 milliárd forintot utaltak ki saját hazájukba, ez 
74 százalékos növekedés. Ez összesen a magyar GDP 
mintegy 0,2 százalékát teszi ki. Köszönöm szépen a fi-
gyelmet. (Taps a kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönjük, államtitkár úr. Korózs La-

jos, az MSZP képviselője, kérdést kíván feltenni mi-
niszterelnök úrnak: „Lássunk tisztán!” címmel. 
Öné a szó, képviselő úr. 

 
KORÓZS LAJOS (MSZP): Tisztelt Ház! Kedves 

Képviselőtársaim! A múlt héten, május 29-én a Du-
nán egy sajnálatos hajóbaleset történt, ahol az egyik 
hajó elsüllyedt. Engedjék meg, hogy itt az ország nyil-
vánossága előtt is részvétemet fejezzem ki a hozzátar-
tozóknak. Meg kell hogy köszönjem a mentésben 
részt vevők munkáját, a tűzoltók, a katasztrófavéde-
lem, a rendőrség, a vízimentők és egyéb civil szerve-
zetek tevékenységét is.  

 
 

 (12.20) 
 
Ugyanakkor kérdéseket kell hogy intézzek állam-

titkár úrhoz éppen abból kifolyólag, hogy még egy 
ilyen baleset a közeljövőben, illetve soha meg ne tör-
ténjék Magyarországon.  

Tekintettel a fentiekre kérdezem államtitkár 
urat: mennyi idő telt el a baleset és a riasztás között, 
továbbá mennyi idő telt el a riasztás és a helyszínre 
érkezés között? Második kérdésem pedig úgy hang-
zik: mikor érkeztek meg az első mentőalakulatok a 
helyszínre? Továbbá kérdezem: hány fős mentőalaku-
lat érkezett a helyszínre? Ezen túlmenően szeretném 
tudni azt is: milyen felszereléssel, hány csónakkal ér-
keztek meg a mentőalakulatok? Ötödikként kérde-
zem: mikor vetették be először a mentéshez a búváro-
kat? A hatodik kérdésem pedig így hangzik: miért 

nem használtak légi járműveket, például helikoptere-
ket a mentéshez? Várom megtisztelő válaszát. (Taps 
az MSZP soraiban.) 

 
ELNÖK: Kontrát Károly államtitkár úrnak adom 

meg a válasz lehetőségét.  
 
KONTRÁT KÁROLY belügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm a szót, elnök úr. Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képviselő Úr! A döbbe-
net és a részvét után most a kutatás és a vizsgálat ideje 
van. Köszönjük a katasztrófavédők, a rendőrök, a 
mentők, a katonák, a TEK-esek, a vízügyi szakembe-
rek és az önkéntesek munkáját és helytállását. A kor-
mány a hatóságok munkájához minden segítséget 
megad.  

A Dunán a Margit hídnál 2019. május 29-én 21 
óra 5 perckor összeütközött a Hableány személyhajó 
és a Viking szállodahajó. Az ütközés következtében a 
Hableány 7-8 másodperc alatt elsüllyedt. A hajón a 
rendelkezésre álló adatok szerint összesen 35 fő, két 
fő magyar állampolgár - a hajó személyzete -, vala-
mint 33 dél-koreai állampolgár tartózkodott. 

A hatóságok 21 óra 15 perckor kapták az első ál-
lampolgári bejelentést az ütközésről. A vízi rendészet 
első hajózó járőre a vízen 21 óra 15 perckor, gyakorla-
tilag az első állampolgári bejelentéssel egy időben, az 
első gépkocsizó rendőr járőr a parton 21 óra 19 perc-
kor, a bűnügyi állomány első tagjai 21 óra 29 perckor 
érkeztek a helyszínre. A mentésben az állami szervek 
részéről 621 fő vett részt, a kutató-mentő tevékenysé-
get a belügyminiszter személyes jelenléte mellett a 
Belügyminisztérium közbiztonsági főigazgatója, az 
országos és a budapesti rendőrfőkapitány, a kataszt-
rófavédelem és a Terrorelhárítási Központ főigazga-
tója, valamint a fővárosi katasztrófavédelmi igazgató 
a helyszínen irányította. Az állami szervek munkatár-
sainak megfeszített küzdelmét számos önkéntes szer-
vezet segítette, a heroikus, hősies helytállásukért ez-
úton is köszönetemet fejezem ki.  

A mentésben részt vevők 7 főt kimentettek a víz-
ből, további 7 személy holttestét találták meg. A ható-
ságok 21 főt eltűntként kezelnek, felkutatásukban je-
lenleg 158 rendőr, 47 szolgálati gépjármű, 16 szolgá-
lati kisgéphajó, 2 darab rendőrségi helikopter vesz 
részt. A szállodahajó ukrán állampolgárságú hajóve-
zetőjét halálos tömegszerencsétlenséget okozó, vízi 
közlekedés veszélyeztetése miatt a rendőrség őrizetbe 
vette, a letartóztatását a bíróság elrendelte.  

Az elsüllyedt hajótest kiemelésével kapcsolatos 
feladatok végrehajtására Magyarország belügymi-
nisztere a Terrorelhárítási Központot jelölte ki. A TEK 
irányításával jelenleg zajlik a hajóroncs kiemelésének 
előkészítése.  

Magyarország együttérez Dél-Koreával, és Ma-
gyarország mindenben együttműködik Dél-Koreával. 
Köszönöm szépen. (Taps a kormánypártok sorai-
ban.) 

 
ELNÖK: Köszönjük, államtitkár úr. A következő 

napirend utáni… Bocsánat. Hajdu László, a DK kép-
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viselője, kérdést kíván feltenni a pénzügyminiszter-
nek: „Mit tesz a kormány a gazdálkodás törvé-
nyes rendjének helyreállítására?” címmel. Öné 
a szó, képviselő úr.  

 
HAJDU LÁSZLÓ (DK): Tisztelt Államtitkár Úr! 

Budapest XV. kerületi önkormányzatának nyolcadik 
próbálkozás után még mindig nincs költségvetése, 
mert a Fidesz-frakció helyi szervezete és szövetségesei 
szavazatuk megtagadásával akarnak bosszút állni a 
kerület polgárain, akik baloldali képviselőt és kétszer 
egymás után baloldali polgármestert merészeltek vá-
lasztani.  

Az elfogadott költségvetés hiánya miatt az Állam-
kincstár beszüntette a 2,5 milliárd forint éves norma-
tív támogatás folyósítását, ezenkívül a kerület elesett 
mintegy 4,8 milliárd forintnyi elnyert pályázati for-
rástól, mert az erről szóló szerződést a polgármester 
költségvetés hiányában aláírni nem tudta. 

A büntető törvénykönyv 376. § (1) bekezdése sze-
rint, akit idegen vagyon kezelésével bíztak meg, és eb-
ből folyó kötelességének megszegésével vagyoni hát-
rányt okoz, hűtlen kezelést követ el, véleményem sze-
rint. A képviselő-testületet a törvény megbízza a ke-
rület vagyonának kezelésével, az önkormányzati tör-
vény pedig kötelességévé teszi az éves költségvetés el-
fogadását - 25 milliárdos költségvetésről van szó -, 
aminek megszegésével 7,3 milliárdos, az éves költség-
vetés mintegy egyharmadát kitevő kárt okozott.  

Kérdezem tehát az államtitkár urat: mit kíván 
tenni az ügyben az államháztartás törvényes működé-
sének helyreállítása érdekében a kormány? Készül-e 
följelentést tenni ez ügyben? Köszönöm. (Taps az 
MSZP és a Párbeszéd soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönjük, képviselő úr. Megadom a 

szót Orbán Balázs államtitkár úrnak viszonválaszra. 
 
DR. ORBÁN BALÁZS, a Miniszterelnökség ál-

lamtitkára: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisz-
telt Ház! Tisztelt Képviselő Úr! Tekintettel arra, hogy 
egy helyi önkormányzati ügyről van szó, a kormány a 
helyi önkormányzatok törvényességi felügyeletén ke-
resztül biztosíthatja az önkormányzat törvényességét, 
itt azonban azt kell mondanom, hogy érthető a képvi-
selő-testület gyanakvása, tekintettel arra, hogy több-
ször felmerült, hogy a kerület vezetése, illetve a törvé-
nyességért felelős jegyző - aki egyébként Lamperth 
Mónika korábbi szocialista belügyminiszter - nem a 
jogszabályoknak megfelelően jár el. 

Amit én az ön kérdésével kapcsolatban el tudok 
mondani, az az, hogy a helyi önkormányzat feladata 
meghatározni a költségvetést, és március 15-ig kell el-
fogadni a képviselő-testületnek a költségvetést. Erre 
nem került sor Rákospalota-Pestújhely-Újpalota ön-
kormányzata esetében. A mulasztás pótlására a jog-
szabályoknak megfelelően a kormányhivatal 30 na-
pos határidőt tűzött. A jogalkotási kötelezettségének 
ezt követően sem tett eleget az önkormányzat, ebből 
következően folyamatban van azon eljárás, amelyben 
Budapest Főváros Kormányhivatala kezdeményezi a 
Kúriánál mulasztás megállapítását. 

A Kúria az indítvány beérkezésétől számított 90 
napon belül dönt, és határidő tűzésével felhívja az ön-
kormányzatot a jogalkotási kötelezettség teljesítésére. 
Amennyiben pedig nem tesz eleget, akkor felhatal-
mazza a kormányhivatal vezetőjét, hogy az önkor-
mányzat nevében alkossa meg. Tehát a kormányhiva-
tal az önkormányzat törvényes működését biztosítani 
tudja. A képviselő-testület tagjai csak olyan költség-
vetést támogathatnak, amely megfelel a jogszabályok-
nak, és egyébként a kerület lakói érdekének; ez a po-
litikai része a dolognak. Ehhez, csak azt szeretném 
kérni, hogy a kerület baloldali vezetője és jegyzője is 
legyen partner.  

Köszönöm szépen a figyelmüket. (Taps a kor-
mánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönjük, államtitkár úr. Demeter 

Márta, az LMP képviselője, kérdést kíván feltenni a 
pénzügyminiszternek: „Hogyan harcol Magyar-
országon a pénzmosás és a terrorizmus finan-
szírozása ellen a Nemzetközi Beruházási 
Bank?” címmel. Öné a szó, képviselő asszony. 

 
DEMETER MÁRTA (LMP): Köszönöm a szót. 

Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Képviselőtársaim! Állam-
titkár Úr! Önök tavaly júniusban írtak alá egyetértési 
nyilatkozatot a Nemzetközi Beruházási Bank elnöké-
vel arról, hogy a bank irodát nyit Budapesten. Ezt kö-
vetően pedig a bank döntött arról, hogy regionális 
székhelyüket is Budapestre teszik át. 

Önök valamiért nagyon szívükön viselik a bank 
sorsát, hiszen idén márciusban a parlamenti többség-
gel elfogadták a kormány törvényjavaslatát, melynek 
értelmében a Nemzetközi Beruházási Bank teljes 
mentességet kap a magyar hatóságok ellenőrzései 
alól, vendégeik pedig szabadon jöhetnek az országba. 

A Nemzetközi Beruházási Bankot 1970-ben ala-
pították, az alapítók között akkor ott volt Magyaror-
szág, ám a nem elég átlátható működés miatt hazánk 
2000-ben, tehát az első Orbán-kormány regnálása 
idején kilépett a szervezetből. Magyarország tagságát 
érdekes módon a második Orbán-kormány újította 
meg 2014-ben, és Oroszország, valamint Bulgária 
után rögtön a szervezet harmadik legnagyobb részvé-
nyesévé vált.  

A Nemzetközi Beruházási Bank kormányzótaná-
csának most március 1-jei üléséről kiadott közlemé-
nyéből tudhattuk meg, hogy a nevezett testület jóvá-
hagyta a pénzmosás és terrorizmus finanszírozása el-
leni harccal kapcsolatos, megújított belső normatív 
szabályozókat. 

Mindezek alapján kérem államtitkár urat, vála-
szoljon a kérdésekre. A Nemzetközi Beruházási Bank-
nak a pénzmosás és terrorizmus finanszírozása elleni 
harccal kapcsolatos normatív szabályozói mennyire 
vannak összhangban az ezekben a témakörökben ha-
tályos magyar és uniós szabályozókkal? Vannak-e el-
térések a Beruházási Bank vonatkozó szabályai, il-
letve a magyar és uniós normák között? Ha igen, ak-
kor ezek pontosan mire terjednek ki? Milyen mandá-
tummal vett részt a Nemzetközi Beruházási Bank kor-
mányzótanácsának március 1-jei ülésén a kormány 
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képviselője a pénzmosás és terrorizmus finanszíro-
zása elleni harccal kapcsolatos normatív szabályozók-
ról szóló napirendnél?  

 
 (12.30) 

 
Nyomatékosan kérem államtitkár urat, hogy vá-

laszolja meg a kérdéseket, hiszen már több alkalom-
mal a Pénzügyminisztériumnak ez nem sikerült. Úgy-
hogy kíváncsian várjuk az ön válaszát. (Taps az ellen-
zéki pártok padsoraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönjük, képviselő asszony. Meg-

adom a szót Tállai András államtitkár úrnak. 
 
TÁLLAI ANDRÁS pénzügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen, elnök úr, a szót. Tisztelt Or-
szággyűlés! Tisztelt Képviselő Asszony! Ahogy ön is 
mondta, a Nemzetközi Beruházási Bank igazgatóta-
nácsa a 2019. március 1-jei ülésén áttekintette és jóvá-
hagyta a menedzsment által előkészített javaslatot a 
bank pénzmosás és terrorizmus finanszírozása, csalás 
és korrupció elleni aktualizált szabályzatáról. 

Az új szabályzat az e területen alkalmazott leg-
frissebb nemzetközi szabványok, így különösen az 
OECD és a Financial Action Task Force, illetve a 
bankfelügyeleti sztenderdalkotó bázeli bizottság elő-
írásai és ajánlásai alapján készült el. A szabályzat al-
kalmazása során a bank figyelembe veszi és tisztelet-
ben tartja tagállamai, így Magyarország csalás, kor-
rupció, pénzmosás és terrorizmus finanszírozása elle-
ni céljait, elköteleződéseit. A bank általánosságban 
véve egyébként is kategorikusan elutasítja a korrup-
ciót, a csalást, a vesztegetést, a pénzmosást és a terro-
rizmus finanszírozását. A szabályzat és a kapcsolódó 
magatartási kódex magas fokú integritási elvárásokat 
rögzít a bank vezetői és személyzete számára, és ezek 
betartására többszintű ellenőrzési rendet, belső kont-
rollt határoz meg. A bank a releváns hazai előírások-
hoz hasonló módon gondosan átvilágítja leendő ügy-
feleit. Ennek keretében részletesen megvizsgálja a 
partner tulajdonosi hátterét, a finanszírozni kívánt 
ügyletek gazdasági indokoltságát, kiemelt figyelem-
mel az esetleges adócsalási vagy adóelkerülési célokra 
utaló elemekre, illetve korrupciós kockázatokra. 

A bank szerződéseiben kifejezetten megtiltja 
partnereinek a szabályzat alá tartozó csalárd gyakor-
latok követését. Ennek megsértése ellenintézkedése-
ket von maga után. A helyzet súlyosságától függően 
lehetséges a hitelfolyósítások felfüggesztése, a már 
folyósított összegek előtörlesztése, de akár a bankkal 
fennálló kapcsolatok megszüntetése és további 
együttműködés kizárása. (Az elnök a csengő meg-
kocogtatásával jelzi az idő leteltét.) Köszönöm szé-
pen a figyelmet. (Taps a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönjük, államtitkár úr. Kocsis-Cake 

Olivio, a Párbeszéd képviselője, kérdést kíván feltenni 
az innovációért és technológiáért felelős minisz-
ternek: „Milyen intézkedésekkel tervezi a kor-
mány biztosítani a Dunán hajózók testi épsé-
gét?” címmel. Öné a szó, képviselő úr. 

KOCSIS-CAKE OLIVIO (Párbeszéd): Köszönöm 
a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! Tisz-
telt Államtitkár Úr! A múlt héten egy olyan tragédia 
történt Magyarországon, amely nemcsak minket, 
magyarokat, de az egész világot megrázta. A Hableány 
hajó katasztrófája amellett, hogy egy szerencsétlen 
tragédia, rávilágít a magyarországi, azon belül a 
budapesti hajóközlekedés veszélyeire, a szabályozás 
problémáira. A Hableányt üzemeltető vállalkozás 
szóvivője úgy látja, bár évtizedek óta balesetmentesen 
zajlott a dunai sétahajóztatás, a szerdai tragédia 
körülményeinek részletes kivizsgálása után érdemes 
lenne átgondolni a folyami hajózás biztonsági 
előírásait, ugyanis a szabályozás nem követte a 
megnövekedett hajózást, a megnövekedett forgalmat. 

A kérdéseim tehát a következők. Indokoltnak 
tartja-e a kormány a folyami hajózás, a kiránduló-
hajózás, a szállodai hajózás szabályainak szigorítását? 
Hajlandó-e támogatást nyújtani a fővárosnak, hogy 
megújítsa a BKK, BKV elavult hajóflottáját? Milyen 
azonnali intézkedéseket tesz a kormány, hogy a múlt 
heti katasztrófa többet ne következzen be? Lesz-e 
önálló közlekedési minisztérium a kormányban, 
amely hatékonyabban tudja összehangolni ezeket az 
intézkedéseket?  

Legyen olyan kedves, válaszoljon a Korózs Lajos 
által feltett kérdésekre is, mert erre a Belügyminiszté-
rium államtitkára nem válaszolt. Miért nem használ-
tak légi járművet? A mi információink szerint ez a légi 
jármű alkalmas volt arra, hogy rossz időjárási kö-
rülmények között is kutatást végezzen; illetve mikor 
vetettek be búvárokat először? Várom megtisztelő 
válaszát. (Taps az ellenzéki pártok padsoraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönjük, képviselő úr. Megadom a 

szót Cseresnyés Péter államtitkár úrnak. 
 
CSERESNYÉS PÉTER innovációs és technológiai 

minisztériumi államtitkár: Köszönöm szépen, elnök 
úr. Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képviselő Úr! 
A kormány nevében ezúton is szeretném kifejezni 
részvétemet az áldozatok hozzátartozóinak, egyúttal 
köszönetemet mindazoknak, akik erejükön felül 
vették ki és veszik ki részüket a mentési és keresési 
munkálatokból. 

Tisztelt Képviselő Úr! Az ön kérdése sajnos ismét 
kiállítja a bizonyítványt az ellenzék emberi méltóság-
hoz való hozzáállásáról. Egy hete sincs a balesetnek, 
még le sem zárultak az okok feltárására irányuló 
hatósági vizsgálatok. Egy ilyen tragédiához ilyenkor 
kegyelettel szokás közelíteni, a vizsgálatok, a megfo-
galmazott állítások esetében pedig a legnagyobb 
szakmai körültekintésnek van helye. 

Tisztelt Képviselő Úr! Kérdése egyértelművé 
teszi, hogy ön nincs birtokában a releváns szakmai 
ismereteknek, különben tudná, hogy 2014. óta 13,3 
milliárd forintból kilenc fejlesztési projekt indult a 
dunai vízi közlekedés javítására. Többek között el-
készült a Duna hajózási mederfelmérése, ingyenes 
elektronikus hajózási térkép áll a hajók rendelkezé-
sére, és a hajóútkitűzés eszközeit is teljeskörűen ki-
cserélték. A kabinos személyhajók dunai közlekedését 
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pedig 2015-ben és ’18-ban is korlátozta, szigorúbb 
szabályok betartásához kötötte az érintett hatóság, 
amely egyébként is folyamatosan figyeli a hatályos 
rendelkezések megfelelőségét. Ha a tragédiát követő 
vizsgálatok eredménye szükségessé teszi, termé-
szetesen a hatóság is megteszi a szükséges lépéseket, 
azonban bármiféle intézkedést kezdeményezni az eset 
szakmai értékelésének lezárása előtt nem jó másra, 
mint ellenzéki hangulatkeltésre, amint ezt ön is teszi. 
Hogy miért, arra utolsó kérdése, a balesethez egyál-
talán nem kapcsolódó fővárosi BKK-flotta idecitálása 
vet fényt.  

Az EP-választások óta Karácsony Gergely főpol-
gármesteri álmai kétségkívül szertefoszlani látszanak, 
de mégis kérem képviselő urat, hogy egy tragédiából 
azért ne próbáljon önkormányzati választási muníciót 
fabrikálni a lejtmenetbe került pártszövetségük szá-
mára. Köszönöm a figyelmüket. (Taps a kormány-
pártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönjük, államtitkár úr. Ágh Péter, a 

Fidesz képviselője, kérdést kíván feltenni az emberi 
erőforrások miniszterének: „Miként halad a mun-
ka a Vas megyei bölcsődék, óvodák érdeké-
ben?” címmel. Öné a szó, képviselő úr. 

 
ÁGH PÉTER (Fidesz): Köszönöm a szót. Tisztelt 

Államtitkár Úr! Magyarország Kormánya egyik 
legfőbb céljának tekinti, hogy segítse a családokat. 
A családvédelmi nemzeti konzultáció eredményei 
megmutatták, hogy nemzeti egység jött létre a család 
ügyében. A kabinet továbbra is kiemelten támogatja a 
gyermekvállalást, valamint segíti azokat az intézmé-
nyeket, amelyek hozzájárulnak a gyermekek fejlődé-
séhez. Nem véletlen, hogy idén a különböző család-
támogatásokra több mint 2000 milliárd forint áll ren-
delkezésre a költségvetésben. Ez a 2010-es összeg két-
szerese. Soha ennyi forrás nem volt még otthonterem-
tésre, családi adókedvezményre és a gyermekvállalás 
támogatására.  

A gyermekvállalás ösztönzésére Orbán Viktor 
miniszterelnök februárban egy hétpontos család-
védelmi akciótervet jelentett be. A migrációs válságra 
ez a magyarok válasza és nem a bevándorlás. Ehhez 
az akciótervhez társul a „Magyar falu” program is. 
A kormány ezen kezdeményezése hozzájárul ahhoz, 
hogy a fiatalok megfelelő életminőséget tudjanak biz-
tosítani családjuknak. A cél az, hogy Magyarország 
ismét egy gyarapodó, fiatalodó nemzet lehessen. Tud-
juk, hogy sok még a teendőnk, de az is látszik, hogy a 
magyar emberek az ellenzékre nem számíthatnak, 
ezért az eredményeinket meg kell védeni, hiszen ezek 
biztosítják azt, hogy megerősíthessük a magyar csa-
ládokat.  

A kormány a családokért és a gyermekekért tett 
munkája Vas megyében is megtapasztalható és lát-
ható. Számos óvoda újult meg a választókerületem-
ben is. Az elmúlt években ugyanis olyan döntések 
születtek, amelyek révén sikerült forrást biztosítani 
bölcsődék, óvodák felújítására vagy fejlesztésére. 
Több épület megújulása már megtörténhetett, a mun-
ka azonban nem áll meg, hiszen van még feladat. 

Tisztelt Államtitkár Úr! Fentiek alapján tisztelet-
tel kérdezem: Vas megyében milyen eredményeket 
sikerült elérni a bölcsődék, óvodák tekintetében? Mi-
lyen lehetőségek állnak rendelkezésre annak érdeké-
ben, hogy ezen intézményi feltételeket a jövőben is 
még szebbé tudjuk tenni a gyermekek érdekében? 
Köszönöm. Várom megtisztelő válaszát. (Taps a kor-
mánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönjük, képviselő úr. Rétvári Bence 

államtitkár úrnak adom meg a szót a válaszra. 
 
DR. RÉTVÁRI BENCE, az Emberi Erőforrások 

Minisztériumának államtitkára: Köszönöm szépen a 
szót, elnök úr. Tisztelt Képviselő Úr! Tisztelt Ház! 
Ahogy ön is mondta, valóban a kormány célja, hogy 
Magyarország egy családbarát ország legyen, és a csa-
ládbarát országnak egyik fontos jellemzője, hogy tud 
alkalmazkodni a családok igényeihez. Nem a családok 
életformáját vagy családtervezését akarja a kormány 
lehetőségeihez vagy pillanatnyi akaratához mérni, 
hanem szélesebb körű lehetőséget nyit.  

Így vagyunk ezzel a különböző napközbeni gyer-
mekfelügyeleti lehetőségeknél is. Hiszen egyik irány-
ból azoknak bővítettük a lehetőségét, akik a gyermek 
mellett minél hamarabb vissza akarnak menni dol-
gozni, hiszen a gyermek féléves korától már a külön-
böző gyermekneveléshez köthető támogatások mel-
lett visszamehetnek dolgozni, de azoknak is bővítet-
tük a lehetőségét, akik nem minél hamarabb, hanem 
minél később szeretnének visszamenni dolgozni. Ép-
pen ezért fejlesztjük a bölcsődéket, és mindemellett a 
3 éves kortól bevezetett kötelező óvodai neveléssel 
párhuzamosan nyilván az óvodák felújításába is, új 
óvodai férőhelyek építésébe is kezdtünk. 

 
(12.40) 

 
Országosan hét felhívást hoztunk nyilvános-

ságra, melyek összértéke több mint 111,5 milliárd fo-
rint, amiből bölcsődéket és óvodákat tudunk bővíteni, 
javítani. 2020-ig Vas megyében 3 milliárd 150 millió 
forintból kerül kialakításra 98 új és 462 fejlesztett, 
felújított bölcsődei férőhely, valamint 3410 óvodai fé-
rőhely fejlesztése is megvalósul. Egy másik program 
keretében pedig szintén óvodai infrastruktúra- és fé-
rőhelyfejlesztésre Vas megyében 450 millió forintot 
tudunk fordítani, köszönhetően annak is, hogy ön is 
és Vas megye több politikusa is segítségre volt abban, 
hogy minél több településen tudjunk helyben segí-
teni. Például ha csak az energetikai korszerűsítést né-
zem, akkor Acsádon, Söptén, Peresznyén, Mersevá-
ton, Bérbaltaváron, Nyőgéren, Káldon vagy Gasz-
tonyban szintén sikerült ilyen fejlesztéseket végrehaj-
tanunk.  

A Fidesz-KDNP-kormány a garancia arra, hogy 
Vas megyében is és országosan is bölcsődék bővülje-
nek, az óvodák pedig megújuljanak. Köszönöm szé-
pen. (Taps a kormánypárti padsorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönjük, államtitkár úr. Farkas Ger-

gely, a Jobbik képviselője, kérdést kíván feltenni az 
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emberi erőforrások miniszterének: „Miért nem lép 
fel továbbra sem a kormány a diákmunka-
rendszerben tapasztalható visszaélések el-
len?” címmel. Öné a szó, képviselő úr. 

 
FARKAS GERGELY (Jobbik): Köszönöm a szót. 

Tisztelt Ház! Tisztelt Államtitkár Úr! Éves szinten di-
ákok százezrei vállalnak munkát, hiszen a mindenna-
pos kiadások vagy épp a tandíj kifizetése, a lakhatás 
biztosítása a legtöbb családnak nagy terhet jelent. Így 
két lehetőség közül választhatnak: vagy hitelt - pél-
dául diákhitelt - vesznek fel, ezzel hosszú évekre 
eladósítva magukat, vagy dolgozni kezdenek. 

A diákok kiszolgáltatott helyzetét azonban - a fia-
tal korukból adódó jogi és egyéb tapasztalataik hiá-
nyát - gyakran kíméletlenül kihasználják a munkálta-
tók. Több esetben számoltak be olyan problémákról, 
hogy az iskolaszövetkezetek csak nagyon későn, pél-
dául a hónap második felében utalják a megkeresett 
munkabért, ily módon egyes kiadásokat csak nagyon 
nehezen vagy egyáltalán nem tudnak fizetni a fiatalok. 

A bérek alacsony szinten való beragadása szintén 
gondot okoz, de előfordul, hogy feketén dolgoztatják 
a diákokat, érvénytelen szerződést kötnek velük, vagy 
éppen nem tartják be a szerződésben foglaltakat a 
munkáltatók.  

Tisztelt Államtitkár Úr! A Jobbik következetesen 
és a leghatározottabban kiáll a diákmunkások érdekét 
szolgáló biztonság és méltó körülmények biztosítása 
mellett, ezért is hangoztatjuk már évek óta folyama-
tosan, hogy sürgősen fel kell lépni az előbb említett 
visszásságokkal szemben. 

Az önök részéről azonban még semmi érdemi in-
tézkedést nem láthattunk, hiszen évek óta meglévő 
problémák ugyanúgy jelen vannak most is a rendszer-
ben. Nem elegendő politikai haszonszerzés céljából 
foglalkozni a fiatal munkavállalók problémáival, mint 
ahogyan azt tették a diákmunkásokat kihasználó 
Czeglédy Csaba ügyében. A diákok a valós problémá-
ikra valós megoldásokat követelnek. Éppen ezért 
szükséges a visszaélések felszámolása érdekében szi-
gorítani az ellenőrzéseket, biztosítani kell ingyenes 
jogsegélyszolgálatot a diákmunkásoknak, és ki kell 
zárni az adó- és járulékkedvezményt biztosító rend-
szerből a diákok jogait súlyosan megsértő munkahe-
lyeket, valamint iskolaszövetkezeteket. 

Tisztelt Államtitkár Úr! Kérdésem mindezek 
után az, hogy mikor hallgatják meg végre a fiatalokat, 
és kezdik el a diákmunkások érdekeit is figyelembe 
venni a munkavállalókéval szemben.  

Várom érdemi válaszát. (Taps a Jobbik padsora-
iban.) 

 
ELNÖK: Köszönjük, képviselő úr. Tállai András 

államtitkár úrnak adom meg a szót.  
 
TÁLLAI ANDRÁS pénzügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen, elnök úr. Tisztelt Ország-
gyűlés! Tisztelt Képviselő Úr! A 2016. évi XLIX. tör-
vény módosítása szabályozta a diákmunka rendsze-
rét, a diákszövetkezeti foglalkoztatás speciális sajá-
tosságait. Előre jelzem, hogy a Jobbik frakciója ezt a 

törvénymódosítást nem szavazta meg. Ugyanakkor 
megszavazta azt a törvénymódosítást, amit most ön 
politikai haszonszerzésnek minősít, mégpedig amikor 
a Czeglédy-károsultakat az állam kárpótolta. Milyen 
érdekes ez a rendszer! Lehet, hogy akkor önöknek is 
politikai haszonszerzés volt a cél. 

De visszatérve a kérdésére, a munkaügyi ellenőr-
zések tapasztalatai azt mutatják, hogy az iskolaszövet-
kezetben történő foglalkoztatás esetében a diákok 
jogsértésnek való kitettsége alacsonyabb, anyagi biz-
tonsága pedig lényegesen magasabb, mint közvetlen 
munkavállalás esetén. A diákok anyagi biztonságát 
szolgálja egy kormányrendelet, amely rögzíti a min-
denkori minimális szolgáltatási díj összegét, ezzel 
megakadályozva, hogy a kötelező legkisebb munka-
bér alatti összegben foglalkoztassák a diákokat.  

Az iskolaszövetkezet és a tag közötti jogviszony 
munkaügyi ellenőrzése során a fiatalkorú foglalkozta-
tottakat védő szabályokat átfogóan ellenőrzi a min-
denkori ellenőrzés; ilyen a munkaidő, a pihenőidő, a 
szabadság kiadása, a minimális díjazás, illetve a sze-
mélyes közreműködéssel kapcsolatos megállapodá-
sok megléte. 

A hatóság ugyanakkor általános jelleggel vizs-
gálja valamennyi munkáltatónál a fiatalkorú munka-
vállalókkal kapcsolatos speciális munkajogi szabá-
lyok érvényesülését. Az ellenőrzési adatok szerint az 
elmúlt három évben a fiatal munkavállalókat érintő 
ellenőrzések száma mindössze 189 fő volt. Itt jelzem, 
hogy 2018-ban 68 ezer munkavállalót érintett az el-
lenőrzés.  

A kormány célja tehát az, hogy a fiatal dolgozókat 
ért jogsértések száma az elkövetkezendő időszakban 
is a lehető legalacsonyabbra csökkenjen. Köszönöm 
szépen.  

 
ELNÖK: Köszönjük, államtitkár úr. Szabó Sán-

dor, az MSZP képviselője, kérdést kíván feltenni az 
agrárminiszternek: „Mit tesz a Kormány a kör-
nyezetszennyezés ellen?” címmel. Öné a szó, kép-
viselő úr. 

 
SZABÓ SÁNDOR (MSZP): Köszönöm a szót, el-

nök úr. Tisztelt Államtitkár Úr! A környezetvédelmi 
világnap alkalmával fontos fölhívni a figyelmet a kör-
nyezetünk, élővilágunk megóvására, azt gondoljuk; és 
így is tesszük.  

A műanyag zacskók, táskák, PET-palackok, il-
letve egyéb hulladékok sajnos ellepik a Földünket, ta-
vainkat, folyóinkat, utcáinkat, tereinket, súlyosan ká-
rosítva ezáltal környezetünket, élővilágunkat.  

A PET-palackokból eredő plasztikszemét felhal-
mozódása a tengerekben éppen olyan súlyos környe-
zeti válsággá válik napjainkban, mint a klímaváltozás. 
2050-re az óceánok súly szerint több műanyagot fog-
nak tartalmazni, mint élő halat.  

Egy évtizede még 300 milliárd italos PET-palack 
fogyott éves szinten, 2016-ra ez a szám már 480 mil-
liárd, míg 2021-re az éves italospalack-vásárlás elér-
heti az 583 milliárd darabot is - jelent meg az Eu-
romonitor International egy, a csomagolóipari tren-
dekről szóló jelentésében. 
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Aztán itt vannak a nejlonzacskók. Annak elle-
nére, hogy egyébként évről évre erősebb a törekvés a 
műanyag csomagolóanyagok mellőzésére, mennyisé-
gük érzékelhetően nem csökken. Jellemzően egyszer-
használatosak, szinte első alkalommal használatuk 
után a kukába kerülnek.  

Az európai adatokat tekintve ijesztő számokkal 
találkozunk. Évente átlagosan 200 zacskó birtokába 
jutunk, vagyis kontinensünk 700 millió lakosával szá-
molva a felhasznált éves mennyiség megközelítheti a 
150 milliárd darabot. Bár a probléma világméretű, an-
nak érdekében, hogy tudjunk tenni ellene, a környe-
zetszennyezés negatív hatásaival szemben hatéko-
nyan fel tudjunk lépni, itt helyben, Magyarországon is 
sokat kell tennünk.  

Mindezek miatt kérdezem államtitkár urat, terve-
zik-e, hogy a műanyag táskák és zacskók forgalomból 
történő kivonása, eltávolítása érdekében állami támo-
gatást nyújtanak, illetve a meglévő támogatás mértékét 
növelik. Milyen lépéseket tesznek Magyarországon a 
műanyag hulladék mértékének csökkentése érdeké-
ben, és mivel kívánják támogatni a műanyag hulladék 
csökkentését Magyarországon? Várom megtisztelő vá-
laszát. (Taps az MSZP padsoraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönjük. Cseresnyés Péter államtit-

kár úrnak adom meg a szót a válaszra.  
 
CSERESNYÉS PÉTER innovációs és technológiai 

minisztériumi államtitkár: Köszönöm szépen, elnök 
úr. Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képviselő Úr! A 
műanyag csomagolási hulladékok elleni kormányzati 
fellépést firtató kérdéséből ítélve úgy tűnik, hogy az 
elmúlt évek fejleményeit ön nem kísérte figyelemmel. 

Igen, a fejenkénti és évenkénti 200 darab nejlon-
zacskó valóban igen jelentős környezetterhelést felté-
telező mennyiség, de a hazai fogyasztás a baloldali 
kormányzás 8 éve, a környezetvédelem lezüllesztésé-
nek 8 éve után, 2010-ben volt ennyi. 

Tisztelt Képviselő Úr! Tudja ön, hogy a 2018. évi 
környezetvédelmitermékdíj-bevallási adatok alapján 
tavaly mennyi volt ez a mennyiség? Elárulhatom: 200 
helyett 110 darab, azaz 45 százalékkal kevesebb, mint 
amekkora felhasználási aránnyal a választók felhatal-
mazása nyomán átvettük önöktől a kormányzást.  

Ez az előrelépés számos intézkedésnek köszön-
hető. Kiemelném ezek közül a szemléletformálást, 
amelyre most már az innovációs tárca a hulladékgaz-
dálkodási források 7 százalékát fordítja. A fenntart-
ható, felelős termelést és fogyasztást szolgálja a 2012-
ben bevezetett környezetvédelmi termékdíj is.  

Ami a műanyag palackokat illeti, figyelmébe 
ajánlom, hogy az innovációs tárca a 2018. évi iparfej-
lesztési pályázat keretében 1,4 milliárd forinttal támo-
gatta a PET-hulladék hasznosítását célzó ipari fejlesz-
tési beruházásokat, emellett finanszírozta több mint 
21 400 tonna PET-palack gyűjtését és hasznosítását.  

Ezzel párhuzamosan a tárgykörhöz kapcsolódó 
uniós irányelvi előírások is folyamatosan szigorod-
nak. Ezekből az egyik legújabb mérföldkő a csomago-
lásról és a csomagolási hulladékokról szóló irányelv 
módosítása.  

 (12.50) 
 

A vonatkozó uniós irányelvek jogharmonizáció-
jával kapcsolatos feladatokat már megkezdtük, így 
hazánkban is várhatók további szigorítások a mű-
anyag csomagolások tekintetében. Köszönöm a fi-
gyelmüket. (Taps a kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönjük, államtitkár úr. László Imre, 

a DK képviselője, kérdést kíván feltenni az emberi 
erőforrások miniszterének: „Hogyan gondoskod-
nak a vendégmunkások egészségügyi ellátásá-
ról?” címmel. Képviselő urat illeti a szó.  

 
DR. LÁSZLÓ IMRE (DK): Köszönöm a szót, el-

nök úr. Tisztelt Ház! Államtitkár Úr! Egyre több a kül-
földi vendégmunkás hazánkban. Az Eurostat kimuta-
tása szerint csak 2017-ben Magyarország 117 ezer kül-
földinek adott ki tartózkodási engedélyt. Az ideiglene-
sen hazánkban állomásozó vendégmunkásoknak ter-
mészetesen az egészségügyi ellátásáról is gondos-
kodni kellene, ám az intézményrendszer, az önök állí-
tásával ellentétben, már így is roskadozik.  

A minap beszéltem egy háziorvossal - XI. kerület, 
ezt önnek mondom -, aki a háziorvosi hiány miatt 
máris 2 ezres praxist kénytelen fenntartani. Nagyjá-
ból 1400 fős az a praxis, amit egy háziorvos lelkiisme-
retesen, felelősséggel el tud látni. Az egy páciens után 
járó fejkvóta éppen ezért 1400 fő fölött csökkenni 
kezd, és 2 ezer fő fölött már kész ráfizetés újabb páci-
enst vállalni. Nos, a kollégának most több száz szerb 
és ukrán vendégmunkás ellátását kell - utasítás alap-
ján - biztosítani. Ez számára nem csak anyagi veszte-
séget okoz; a legfőbb gondja az, hogy hogyan tudja a 
rá bízott magyar emberek gyógyítását biztosítani.  

600 ezer magyar távozott külföldre, az egészség-
ügyre nehezedő nyomás azonban ezzel párhuzamo-
san nem csökkent, hiszen az eltávozottak között jelen-
tősen felülreprezentáltak az orvosok és az egészség-
ügyi dolgozók. Önök milliárdok tucatjaiért keltik a 
hisztériát a bevándorlás ellen, ám mégis maguk szer-
vezik a tömeges bevándorlást, ami önazonosságunkat 
és keresztény kultúránkat ugyan nem veszélyezteti, de 
az egyébként is romokban heverő egészségügy mara-
dék működőképességét annál inkább. Hogyan kíván-
nak önök ezen a helyzeten változtatni? Várom meg-
tisztelő válaszát. (Taps a DK és az LMP soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönjük, képviselő úr. Rétvári Bence 

államtitkár úrnak adom meg a szót a válaszra.  
 
DR. RÉTVÁRI BENCE, az Emberi Erőforrások 

Minisztériumának államtitkára: Köszönöm szépen a 
szót, elnök úr. Tisztelt Képviselő Úr! Tisztelt Ház! Jól 
láthatóan önök is ott az ellenzéki oldalon a többi párt-
tal együtt összevissza beszélnek a bevándorlásról és 
hasonló kérdésekről, főleg ha a határon túli magyaro-
kat is belekeverik. Hiszen emlékezhetünk, hogy amit 
önök a határon túli magyaroknak nem akartak és nem 
akarnak megadni, azt a migránsoknak Röszkénél az 
első pillanatban megadnák. Ebből is látszik, hogy 
önöknek az, aki a törvényeket betartja, nincs előrébb, 
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mint az, aki a törvényeket megszegi, és a magyar em-
berek iránt nem éreznek nagyobb felelősséget, mint 
bárki más iránt, aki akár illegálisan érkezik ide, Ma-
gyarországra.  

S mindemellett, amikor a migráció kiinduló or-
szágaiban valóban sok-sok milliárd forintos összegből 
akár egészségügyi fejlesztéseket is végrehajtunk, mert 
mondjuk, a Szent József Kórháznak Erbílbe Magyar-
országról küldjük a gyógyszerszállítmányát, vagy 
Észak-Afrikában az olasz és a francia kórházban már 
Magyarországról vannak műszerek és gyógyszerek, 
hogy ne induljanak el azok az emberek, akkor önök 
felállnak és hangosan tiltakoznak, hogy miért akarjuk 
ezzel az egészségügyi segítséggel is megállítani a mig-
rációt a kiinduló országokban.  

S amikor Magyarországról beszélünk, tisztelt 
képviselő úr, akkor ön elfelejti a háziorvosok kapcsán 
elmondani, hogy míg 2010-ben, az önök kormányzá-
sának a végén egy praxis átlagos bevétele 867 ezer fo-
rint volt, most 1 millió 630 ezer forint. Eléggé nagy a 
különbség. S tudja, az a különbség a migránsok és a 
vendégmunkások között, hogy a vendégmunkások a 
törvényeket betartva határozott időre, amíg azt a 
munkát el kell végezni, és a saját költségeik fedezése 
mellett érkeznek, szemben a migrációval, mely teljes 
mértékben kontrollálhatatlan. Láthatjuk, hogy nem a 
munkavállalók számának emelkedéséhez vezet Nyu-
gat-Európában, és minden költségét a többi polgár-
nak kell állni.  

Azért azonban, hogy a magyar háziorvoslást, a 
magyar alapellátást tovább tudjuk segíteni, a „Magyar 
falu” programban is 11 milliárd forintos többlettámo-
gatást biztosítunk idén, 5 milliárd forintot szolgálati 
lakások építésére, 4 milliárd forintot orvosi rendelők 
felújítására, és további 2 milliárd forintot orvosi esz-
közök beszerzésére. Ez is közrejátszik abban, hogy 
most már töredékére zsugorodott az elvándorló orvo-
sok száma, szemben az önök kormányzását követő 
időszakkal. Köszönöm szépen. (Taps a kormánypár-
tok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönjük, államtitkár úr. Ungár Péter, 

az LMP képviselője, kérdést kíván feltenni a külgaz-
dasági és külügyminiszternek: „A magyar embe-
rek helyett miért az autóipari cégek érdekét 
képviseli a magyar kormány?” címmel. Öné a 
szó, képviselő úr.  

 
UNGÁR PÉTER (LMP): Köszönöm a szót. Tisz-

telt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! A külügyminisz-
ter úr a minap szégyenteljesen úgy nyilatkozott, hogy 
a magyar kormány nem fogja hagyni, hogy az Unió 
szigorúbb környezetvédelmi elvárásokat vezessen be 
az újonnan Magyarországra jövő autógyárakkal szem-
ben. Az a helyzet, hogy ez megmutatja azt, hogy a ma-
gyar kormány mindig az osztott szuverenitás ellen po-
litizál, igenis hajlandó megosztani a szuverenitását, 
ha az Audival, a BMW-vel vagy a Volkswagennel kell 
megosztania a szuverenitását. Az a helyzet, hogy ezek 
az autógyárak több eurómilliárdot kaptak már a ma-
gyar kormánytól azért, hogy szennyezzék a magyar 

környezetet, és azért, hogy egy olyan gazdasági struk-
túrát alakítsanak ki, amiben a magyar munkavállalók 
egy központtól függnek. Ez színtiszta neoliberális po-
litika, egy olyan politika, amit a Szabad Demokraták 
Szövetsége, az önök korábbi szövetségese is megiri-
gyelt volna.  

Az a helyzet, hogy Magyarországon jelenleg több 
tízezren halnak meg légszennyezettség miatt, ezek az 
autógyárak rettentő környezeti terhelést jelentenek 
Magyarországon, ezek az utógyárak nem tesznek 
semmi olyat, amivel ezt mérsékelni tudják. Mindany-
nyian emlékszünk, a médiában olvashattuk, a Volks-
wagennek azt a botrányát, amikor elcsalták a szén-di-
oxid-kibocsátás adatait azért, hogy alacsonyabb adó-
kulcson adózzanak. Az a helyzet, hogy ma Magyaror-
szágon és a világon nincs fontosabb szempont, mint az 
emberek egészsége és a környezetvédelmi szempontok 
érvényesítése, mégis a kormánynak a korábban emlí-
tett laposföldelméletre alapozva ez a legutolsó szem-
pontja. Önök mindent megtesznek azért, hogy a multi-
nacionális vállalatoknak kedvezzenek, és mindent 
megtesznek azért, hogy ne foglalkozzanak a klímaka-
tasztrófával, és ne foglalkozzanak azzal, hogy Magyar-
országon ez már jelenleg is emberéletekbe kerül.  

Az a kérdésünk, hogy amennyiben Magyarország 
a nemzeti érdeket képviseli, és a magyar emberek 
egészségét, mikor fogja megvétózni azt, hogy ezek a 
klímabűnöző cégek adókedvezményekhez jussanak, 
és mikor állnak végre a természeti értékek, a terem-
tett környezet és a magyar emberek oldalára a multi-
nacionális vállalatokkal szemben. Köszönöm szépen. 
(Taps az LMP soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönjük, képviselő úr. Válaszadásra 

Magyar Levente államtitkár úrnak adom meg a szót.  
 
MAGYAR LEVENTE külgazdasági és külügymi-

nisztériumi államtitkár: Köszönöm szépen a lehetősé-
get, elnök úr, köszönöm szépen a kérdést, képviselő 
úr. Cseppet konfúz a problémafelvetés, hiszen arra a 
nagyon egyszerű összefüggésre nem hívta fel a figyel-
met, amit szerintem egy ilyen áttekintéskor óhatatla-
nul elő kell vennünk, hogy miért van légszennyezett-
ség, mondjuk, Budapesten. Azért, mert az emberek 
gépkocsival közlekednek. Nem azért van Budapesten 
légszennyezettség, mert ezeket a gépkocsikat bizo-
nyos részben, bizonyos arányban Magyarországon ál-
lítják elő, hanem azért, merthogy ilyen kultúrában 
élünk, hogy autót használunk. Azt gondolom, ha eb-
ből indulunk ki, akkor támogatandó az, hogy a Ma-
gyarországon használt vagy általában a világon bárhol 
használt gépkocsik minél nagyobb arányát Magyaror-
szágon gyártsák le, minél nagyobb arányban hozzájá-
ruljon a világ gépkocsigyártása a magyar gazdaság tel-
jesítményéhez. Tehát a légszennyezettség-probléma 
nem annak a problémája, hogy Magyarországon gép-
kocsikat gyárt bárki is.  

Egyébiránt könnyű a dolgot leegyszerűsíteni egy 
zöldkérdésre, de ha a dolgok mögé nézünk - és ez 
zöldbarátainknak ritkán szokott sikerülni, komplexi-
tásában vizsgálni egy-egy problémát -, akkor azt lát-
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juk, képviselő úr, hogy a németek, akiknél elkötelezet-
tebb zöldnemzetet jelenleg nem tudok Európából 
mondani, ha megnézzük, hogy azok a drasztikus in-
tézkedések, amelyeket az elmúlt években bevezettek a 
zöldipar támogatására, azok a nap végén mennyivel 
nagyobb környezeti terhelést jelentettek, nem feltét-
lenül Németországon belül, de globális szinten min-
denképpen. Kissé visszább az agarakkal, mert olyan 
alapvető összefüggéseket nem képesek átlátni, ame-
lyek, azt gondolom, hogy nélkülözhetetlenek egy ilyen 
vita értelmes lefolytatásához.  

Ideológiai voluntarizmus jellemzi önöket, ami-
kor követelnek olyan lépéseket, amelyek minden 
szempontból rombolnák Magyarország érdekeit, Ma-
gyarország gazdasági versenyképességét, miközben 
meg nagyobb béreket követelnek egy olyan gazdaság-
ban, ahol ezeknek a béreknek egy jelentős részét pont 
az autóipar termeli meg. A magyar kormány továbbra 
is Magyarország egyik legfontosabb versenyképességi 
előnyének azt tartja, hogy egy zöldországban élünk, 
egy alapvetően tiszta országban élünk, és ezt szeretné 
megtartani a versenyképességünk fenntartása és fej-
lesztése mellett. Köszönöm szépen a szót. (Taps a 
kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönjük, államtitkár úr. Tordai 

Bence, a Párbeszéd képviselője, kérdést kíván feltenni 
a miniszterelnök kabinetfőnökének: „Történt-e 
orosz segítségnyújtás a fideszes médiabiroda-
lom kialakításában, a KESMA létrehozásá-
ban?” címmel. Öné a szó, képviselő úr.  

 
(13.00) 

 
TORDAI BENCE (Párbeszéd): Köszönöm a szót, 

elnök úr. Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Miniszter 
vagy Államtitkár Úr, aki majd méltóztatik válaszolni! 
Az önök szövetségese, a szélsőjobboldali osztrák FPÖ-
nek a vezetője, Heinz-Christian Strache volt alkancel-
lár abba bukott bele, hogy kiszivárgott egy videó, ami-
ben Ibizán tárgyal egy önmagát orosz milliárdosnak 
kiadó, oligarchagyanús egyénnel, és megbeszélik szé-
pen, hogy hogyan venné meg ez a feltételezett orosz 
milliárdos számukra az osztrák média egy jelentős há-
nyadát, és hogy fizetnék ki aztán zsíros közbeszerzé-
seken keresztül ezt az orosz oligarchakört. 

Azt is elmondja Strache ebben a videóban, hogy ez 
a modell Orbán Viktor modellje, orbanizálni akarta az 
osztrák médiát, és azt a Heinrich Pecina üzletembert 
ajánlja, aki strómanként valóban Magyarországon elő-
készítette, felvásárolta Orbán számára az akkor még 
független médiatermékek egy jelentős részét. Úgy tű-
nik, hogy ez a modell nagyon hasonlóan működött 
volna ahhoz, ami Magyarországon meg is valósult.  

Tehát adódik az a kérdés, hogy hogyan történt 
Magyarországon pontosan ez a sztori. Történt-e orosz 
segítségnyújtás a fideszes médiabirodalom kialakítá-
sában, amikor közel 500 médiatermék landolt a Fi-
desz házialapítványánál, a KESMA-nál? Igazak-e Si-
micska Lajos szavai, és Orbán Viktor valóban a Rosza-
tommal akarta megvetetni az RTL Klubot? Előkerül-
het-e hasonló videó fideszes politikusokról? Például, 

amikor Habony Árpád Ibizán tárgyalgatott, akkor 
voltak-e ilyen partnerei vagy sem? Illetve Gulyás Ger-
gely szavainak a kommentálását várom, ő úgy nyilat-
kozott az ügyben: azt remélem, hogy közöttünk nin-
csenek vezető pozícióban olyanok, akik hasonló óvat-
lanságot követnek el.  

Ezt csak úgy érthetjük, hogy a fideszesek is szá-
mos hasonló hazaárulást követtek el, de elővigyázato-
sabbak voltak, így még nem buktak le. Egyetért-e ez-
zel az értelmezéssel, államtitkár úr? Köszönöm szé-
pen. (Dr. Rétvári Bence: Nincsen szava, amivel 
egyetértene!)  

 
 

(Az elnöki széket Lezsák Sándor,  
az Országgyűlés alelnöke foglalja el.) 

 
 

ELNÖK: Köszönöm szépen Tordai Bence képvi-
selő úr kérdését, és megadom a válaszadásra a szót 
Dömötör Csaba államtitkár úrnak.  

 
DÖMÖTÖR CSABA, a Miniszterelnöki Kabinet-

iroda államtitkára: Köszönöm a szót, elnök úr. A vá-
lasztásokon túl vagyunk, de a baloldalon a küzdelmek 
folytatódnak, többféle vetélkedésük akad. Az egyik 
ezek közül az, hogy ki tud nagyobb sületlenséget állí-
tani, és ebből a szempontból az ön felszólalása egy lo-
kális csúcs.  

Elhangzott itt egy bizonyos Pecina úr neve. Azért 
tartom érdekesnek a felvetését, mert ha valaki üzletelt 
ezzel az emberrel, akkor az a Magyar Szocialista Párt 
volt, az a párt, akitől ön a mandátumát szokta kérni. 
Úgyhogy, ha az ön felvetéséből indulok ki, az ön logi-
káját követem, akkor azt mondom önnek, hogy náluk 
érdemes érdeklődni a részletekről, illetve arról, hogy 
készült-e ilyen felvétel.  

Hasonló a helyzet az oroszokkal kapcsolatos fel-
vetésével kapcsolatban. Ha orosz ügyekben szeretne 
tájékozódni, akkor szintén azt javaslom, hogy látogas-
son el ahhoz a párthoz, akitől a mandátumát kapta, a 
Magyar Szocialista Párthoz, és kérdezze meg tőlük, 
hogy hogyan fordulhatott az elő, hogy orosz titkos-
szolgálatok bejáratosak voltak a magyar szolgálatok-
hoz. Erről ítélet is született, tisztelt képviselő úr, bol-
gár pszichológusnak álcázott orosz titkosszolgákat 
engedtek be a baloldali kormányzás alatt a magyar 
nemzetbiztonság szívébe. (Rig Lajos: Ürgebőrbe vol-
tak varrva.) Ennyit az oroszokkal való együttműkö-
désről. 

És ha már itt vagyunk, akkor még egy dolgot sze-
retnék itt tisztázni: látom, hogy önöknek fáj, hogy vé-
get értek a nap-keltés idők, amikor a magyar nyilvá-
nosság kizárólag baloldali nyilvánosság volt. Látom, 
hogy önöket zavarja, hogy másféle vélemények is tár-
sadalmi súlyuknak megfelelően jelenhetnek meg a 
magyar közéletben. Önökkel ellentétben mi ezt a saj-
tószabadság garanciájának tekintjük.  

Köszönöm, hogy meghallgattak. (Tordai Bence: 
A kérdésre a válasz? - Dr. Rétvári Bence: Sületlen-
ség, ez a szó vonatkozott rá. - Taps a kormánypártok 
soraiból.) 
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ELNÖK: Köszönöm, Dömötör Csaba államtitkár 
úr. Tisztelt Országgyűlés! Kállai Mária, a Fidesz kép-
viselő asszonya, kérdést kíván feltenni a külgazdasági 
és külügyminiszter úrnak: „Hogyan jellemezhet-
jük a magyar-spanyol kereskedelmi-befekte-
tői kapcsolatokat?” címmel. Kállai Mária képvi-
selő asszonyt illeti a szó.  

 
DR. KÁLLAI MÁRIA (Fidesz): Köszönöm szé-

pen. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Államtitkár Úr! Már-
ciusban látott napvilágot az a hír, mely szerint a va-
lenciai központú autóalkatrész-gyártó, a Segura-cég-
csoport 4,2 milliárd forintból fejleszti hál’ istennek a 
szolnoki gyárát. Ennek a hatékonyságnövelő, kapaci-
tásbővítő beruházásnak köszönhetően újabb 80 mun-
kahely jön létre, tovább erősítve ezzel a cég meghatá-
rozó jellegét a megyeszékhelyen, de meggyőződésem, 
hogy hazánkban is. A magas hozzáadott értéket és a 
legmodernebb technológiai színvonalat képviselő cég 
beruházását a kormány egymilliárd forinttal támo-
gatja.  

A bejelentés fontosságát jól jellemzi az a tény is, 
hogy a Segura-cégcsoport csak Spanyolországban, Kí-
nában és Szolnokon tart fenn gyártóegységeket, to-
vábbá az is, hogy a szolnoki gyárban előállított eszkö-
zöket használják egyebek mellett az Audi, a Mercedes, 
valamint a mérnöki központot létesítő Jaguar beszál-
lítói is, ezzel növelve a versenyképes magyar gazdaság 
gerincét adó autóipar jelentőségét, amely mára már 
több mint 174 ezer embernek ad munkát, ezzel ennyi 
ember családjáért vállal felelősséget. 

Minden egyes ehhez hasonló bejelentés igazolja 
azt, ami most már a napnál is világosabb: jó döntés 
volt a csődközeli állapotot előidéző, 2010 előtti gazda-
ságpolitikával felhagyni és új utat választani, egy 
olyan gazdaságpolitikát, amely emberközpontú, és 
amely az uniós átlagnál kétszer magasabb gazdasági 
növekedést eredményez.  

Folyamatosan kapjuk a híreket az újabb és újabb 
beruházásokról, amelyeknek a kiszámítható gazda-
ságpolitika és az ehhez kapcsolódó, megfelelő képzés-
sel rendelkező munkaerő az alapja. 

Tisztelt Államtitkár Úr! Hogyan jellemezhetjük a 
magyar-spanyol kereskedelmi-befektetői kapcsolato-
kat, amelynek, örömmel mondhatom, hogy a mi vá-
rosunk, Szolnok is része? Köszönöm szépen. (Taps a 
kormánypártok padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Megadom a szót vá-

laszadásra Magyar Levente államtitkár úrnak. 
 

MAGYAR LEVENTE külgazdasági és külügymi-
nisztériumi államtitkár: Köszönöm a szót. Tisztelt El-
nök Úr! Kedves Képviselő Asszony! Köszönöm a kér-
dését. A magyar-spanyol gazdasági, befektetési kap-
csolatok nem rosszak, de lehetnének jobbak is. Hadd 
kezdjem ezzel a kitétellel a válaszadásomat, hiszen 
Európa egyik legerősebb gazdaságáról beszélünk a 
spanyolok esetében, és Magyarországon mindössze a 
17. legjelentősebb beruházó, noha éles a verseny, hi-
szen egy sor ország nagyon komoly tőkével van jelen 
Magyarországon. Gondoljunk arra, hogy pusztán a 

németek több mint 20 milliárdot ruháztak be eddig 
Magyarországon. Nem könnyű az elsők közé beke-
rülni, de a spanyolok ezen dolgoznak, és jó úton ha-
ladnak, hiszen évről évre növekszik a spanyol műkö-
dőtőke-állomány hazánkban. Ennek kiváló példája és 
egyik zászlóshajója az említett szolnoki vállalat, az F. 
Segura, amelyik annak a járműipari kultúrának és 
iparágnak egy fontos szereplője, amelyről az előbb be-
széltünk Ungár képviselő úrral.  

És akkor itt újfent kitérnék arra, hogy milyen 
fontos szerepet játszik a járműgyártás Magyarország 
gazdaságában: az ipari termelésünk közel harmadát a 
járműgyártás adja, 700 járműipari vállalat tevékeny-
kedik Magyarországon és alkalmaz közel 200 ezer 
embert. Talán a legszemléletesebb adat az, hogy 2010 
óta mintegy megkétésfélszereztük Magyarországon a 
járműipar kibocsátását. Az exportunk - amely tudva-
levőleg tavalyelőtt érte el az euróban kifejezett 100 
milliárdos álomhatárt - mintegy ötöde kapcsolódik az 
autógyártáshoz. Tehát nagyon fontos húzóágazata ez 
Magyarországnak.  

Itt szeretném felhívni arra a figyelmet, hogy a ha-
gyományos autógyártás irányából egyre nagyobb 
ütemben mozdulunk el az elektromosautó-gyártás 
irányába. Itt talán releváns az a kultúraváltás, amit je-
leztem, hogy legyenek minél többen magyar autó-
gyártók itt jelen hazánkban, az pedig a mi feladatunk, 
elsősorban a politika feladata, hogy ezen belül, ezen 
struktúrán belül növeljük a megújuló energiákra és a 
zöldenergiákra alapuló gyártást. Ez ügyben jól állunk, 
és számítunk a spanyol cégekre is, akik továbbra is 
szívesen látottak Magyarországon bármelyik iparág-
ban. Köszönöm, elnök úr. (Taps a kormánypártok 
padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm, államtitkár úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! Kepli Lajos, a Jobbik képviselője, kérdést 
kíván feltenni az innovációért és technológiáért fele-
lős miniszternek: „Tervezi-e a Kormány a hajó-
zási szabályok felülvizsgálatát a Hableány tra-
gédiája kapcsán?” címmel.  

Tisztelt Országgyűlés! Jómagam az ülés eddigi 
menetét a televízió képernyőjéről figyeltem, és nem ez 
az első utalás, kérdés a fájdalmas dunai hajótragé-
diával kapcsolatban, és Kepli Lajos képviselő úrral 
együtt arra kérem a tisztelt Országgyűlést, hogy néma 
felállással fejezzük ki részvétünket az áldozatok 
és a családtagok iránt. (A teremben lévők néma felál-
lással adóznak az elhunytak emlékének.) Köszönöm 
szépen. 

Kepli Lajos képviselő urat illeti a szó. 
 
 

 (13.10) 
 
DR. KEPLI LAJOS (Jobbik): Köszönöm szépen, 

elnök úr, és a gesztust is. Természetesen a kérdés el-
hangzása előtt szeretném kifejezni a Jobbik frakciója 
nevében is a részvétem a múlt heti hajóbalesetben el-
hunyt személyek hozzátartozói felé. A tragédia ször-
nyű sebet idézett elő számos család életében, oszto-
zunk fájdalmukban. 
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Mint ismert, az elmúlt héten, szerdán, a Margit-
híd alatti áthaladás közben egy szállodahajó maga alá 
gyűrt egy turistahajót, melynek fedélzetén a kétfős 
személyzettel együtt összesen 35 fő tartózkodott. A 
tragédiát mindössze heten élték túl, hét holttestet 
még aznap megtaláltak, a többi 21 személyt egyelőre 
eltűntként tartják nyilván.  

A baleset számos kérdést felvet, melyet szakér-
tőknek kell megvizsgálni, viszont nem mehetünk el 
amellett, hogy a kérdést a hajózás szabályozása olda-
láról is megvizsgáljuk. A Duna budapesti szakaszán az 
év folyamán a hajózható időszakokban óriási vízi for-
galom tapasztalható, a Margit-híd és a Parlament kör-
nyéke a legforgalmasabb szakaszok közé tartozik. Az 
utóbbi években gombamód elszaporodtak a kis mé-
retű BKK-hajók, a városnéző turistahajók mellett a 
hatalmas szállodahajók is.  

Utóbbiak gyakorlatilag úszó hotelek, alkalman-
ként akár több száz emberrel a fedélzetükön. Jelenlé-
tükkel nemcsak a Duna, hanem a kikötőkön át a rak-
partok forgalmára is jelentős hatással vannak, ezek a 
kikötők a Duna fővárosi szakaszán rengeteg problé-
mát okoznak. Kétségtelen, hogy a turizmus a főváros 
egyik legjelentősebb bevételi forrása, de ezek a vízi 
objektumok nemcsak a Duna szennyezéséhez járul-
nak hozzá, de sokszor a műemléki látképet is eltakar-
ják, elrondítják, a balesetveszélyről pedig a múlt heti 
katasztrófa után nyomatékosan szót kell ejteni. Min-
dent meg kell tennünk annak érdekében, hogy a koc-
kázatot a lehető legkisebbre csökkentsük, az itt élő és 
az idelátogató emberek életének és testi épségének 
védelmében.  

A kérdésem államtitkár úrhoz, hogy kíván-e a 
kormány szabályozást bevezetni a Duna fővárosi sza-
kaszán a hajóforgalom megregulázására. Szükség le-
het-e úgynevezett szeparációs zónák kijelölésére a ha-
józó útvonalakon? A kikötők számának és elhelyezke-
désének felülvizsgálata indokolt-e? Tervezik-e esetleg 
a belvárosból a szállodahajó-kikötők átköltöztetését a 
külső folyami szakaszokra? Mivel mindez a hajózási 
jogszabályokat is érinti, ezért kérdezem, hogy mi erről 
a kormány álláspontja, és hogyan kívánják megelőzni 
a hasonló tragédiák bekövetkezését. Várom érdemi 
válaszát. Köszönöm szépen. (Taps a Jobbik sorai-
ban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Válaszadásra 

megadom a szót Cseresnyés Péter államtitkár úrnak. 
 
CSERESNYÉS PÉTER innovációs és technológiai 

minisztériumi államtitkár: Köszönöm szépen, elnök 
úr. Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képviselő Úr! Össz-
hangban az e kérdésben korábban adott válaszommal, 
most is szeretném részvétemet kifejezni az áldozatok 
családtagjai és hozzátartozói felé. Valóban szörnyű tra-
gédia történt május 29-én, a magyar és a dél-koreai ál-
dozatokra és az áldozatok hozzátartozóira valamennyi 
ember együttérzéssel és részvéttel gondol. 

Tisztelt Képviselő Úr! Hadd hívjam fel a figyel-
mét, hogy kérdésében ön már azelőtt követeli a hatá-
lyos hajózási szabályozás felülvizsgálatát és szigorítá-
sát, mielőtt egyáltalán lezajlottak volna a tragédia 

okát és felelőseit azonosító szakértői vizsgálatok. Ja-
vaslom, hogy előbb várjuk meg, hogy a szakértők el-
végezzék a dolgukat és levonják a maguk következte-
téseit. Egyébként, ha figyelemmel követné a dunai ha-
józásra vonatkozó kereteket és fejleményeket, akkor 
ön is tudná, hogy ez a folyamatos felülvizsgálati 
mechanizmus már évek óta így működik. Hogy csak 
egyetlen, a mai napon már elhangzott példát mond-
jak, 2018-ban már 2010 óta második alkalommal szi-
gorították meg a 80 méternél hosszabb személyhajók 
közlekedési korlátaira vonatkozó szabályozást a Sze-
mélyhajósok Szövetségével, a Dunai Vízirendészeti 
Rendőrkapitánysággal, Budapest Főváros Kormány-
hivatalával és a Navinfo diszpécserszolgálatával foly-
tatott egyezkedések és egyeztetések eredményekép-
pen. Hasonlóan felelős szabályozás vonatkozik töb-
bek között a nagyhajók közlekedési rendjére vagy a ki-
kötőlétesítésre és -üzemeltetésre is.  

A hajóforgalom megregulázására - idézve önt - a 
hatályos szabályozás szakértők sokasága szerint kellő 
keretet biztosít. Mindazonáltal természetesen a kér-
désére válaszolva azt kell mondani, hogy ha a lefoly-
tatott vizsgálatok fényében valóban szükségessé válik, 
akkor kétségkívül sor kerül a szabályozás további fi-
nomítására és szigorítására. Köszönöm a figyelmüket. 
(Taps a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, államtitkár úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! Arató Gergely, a DK képviselője, kérdést 
kíván feltenni az emberi erőforrások miniszterének: 
„Mikor fogja a kormány megbecsülni a neve-
lőszülőket?” címmel. Arató Gergely képviselő urat 
illeti a szó. 

 
ARATÓ GERGELY (DK): (Felszólalását hangosí-

tás nélkül kezdi el.) Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Ház! Ne-
velőszülőnek lenni, egy olyan önként vállalt feladat, 
amely komoly elismerést érdemel, kellene hogy kap-
jon. A nevelőszülők családot, otthont biztosítanak 
olyan gyermekeknek, akiknek ez nem adatott meg. 
A KSH 2017-es adatai szerint 21 ezer gyermekvédelmi 
szakellátásban részesülő kiskorú gyermek közül ma is 
csupán 14 ezer kerül nevelőszülőkhöz - (Kézi mikro-
font állítanak a szónok elé.) köszönöm szépen -, tehát 
több mint 7 ezernek marad a gyermekotthon, amely, 
bármilyen elkötelezettek is legyenek az ott dolgozók, 
nem tud megközelítőleg sem olyan szintű ellátást és 
annyit nyújtani, mint egy család. Sokkal kevesebben 
vállalkoznak tehát arra, hogy nevelőszülők legyenek, 
mint amennyire szükség lenne, ennek az oka pedig a 
nem megfelelő mértékű anyagi ellátás, anyagi ráfordí-
tás. A nevelőszülők bérezése a mindenkori minimálbér 
30 százaléka s ehhez járul még hozzá 20 százalék kiegé-
szítő díj, de például gyest, gyedet nem vehetnek 
igénybe, és nem vehetnek igénybe számos más fontos, 
a gyermeknevelést támogató kedvezményt sem.  

A kormány dunai hajókirándulással próbálja 
meg népszerűsíteni a nevelőszülői hivatást, ami tulaj-
donképpen nem baj, sőt az helyes, hogy a kormány ezt 
fontosnak gondolja, de még fontosabb lenne, hogy a 
nevelőszülők megfelelő ellátást, megfelelő anyagi biz-
tonságot kapjanak ehhez a nem könnyű feladathoz. 
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Én azt gondolom, hogy ez egy olyan cél, amelyben a 
kormány és az ellenzék egyet tud érteni egymással, 
hogy jobb, ha ezek a gyerekek nevelőszülőkhöz kerül-
nek. Ezért kérdezem öntől azt, hogy mikor kívánják 
növelni a nevelőszülők ellátását, mikor kívánnak jobb 
helyzetet teremteni a nevelőszülők számára. (Taps a 
DK és az MSZP soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Válaszadásra 

megadom a szót Fülöp Attila államtitkár úrnak.  
 
FÜLÖP ATTILA, az Emberi Erőforrások Minisz-

tériumának államtitkára: Köszönöm szépen a szót. 
Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Képviselő Úr! Tisztelt Ház! 
Egy dologban teljesen egyetértünk: azt gondolom, 
hogy a nevelőszülők munkája valóban olyan nemzet-
építő felelősséget hordoz magában, amely minden 
bajba jutott családnak a segítségét, védelmét szol-
gálja. A műfaj, hogy két percben beszámoljak az el-
múlt időszak intézkedéseiről, az elég kevés, ezért en-
gedje meg, képviselő úr, hogy csak a legfontosabbakat 
emeljem ki.  

Mindenekelőtt szeretném azért emlékeztetni 
arra, hogy az egyik legfontosabb változást, nevezete-
sen az ön által hiányolt nevelőszülői gyed bevezetését 
a magyar kormány pontosan az Országgyűlés elé 
2018. december 12-i parlamenti ülésen meghozott 
törvényjavaslatban fogalmazta meg, ekkor került be-
vezetésre a nevelőszülői gyed intézménye. Ön és az ön 
pártja jelen volt ekkor a parlamenti ülés termében, de 
nem szavazták meg ezeket az intézkedéseket, akkor 
fontosabbnak tartották, hogy sípoljanak és dudálja-
nak, úgyhogy azért engedje meg, hogy ezzel árnyaljam 
először is a kérdésben felvetett vagy kiolvasható aggó-
dást és törődést a nevelőszülők irányában. 

A legfontosabb intézkedések: az elmúlt években 
nőtt a nevelőszülői kapacitás és felület, több mint 
20 milliárd forint állt rendelkezésre a nevelőszülői 
hálózatoknak 2018-ban, idén pedig 850 millió forint-
tal még ennél is több áll rendelkezésre. 2010-ben 57 
százalék volt a nevelőszülői arány, ma 66 százalék a 
gyermekvédelem rendszerében. Ez is azt mutatja, 
hogy az utóbbi években nőtt ez az arány. 2014 január-
jában ez a kormány vezette be a nevelőszülői foglal-
koztatási jogviszonyt, pont az ön által hiányolt erköl-
csi és anyagi megbecsülés érdekében. Ez azt jelenti, 
hogy egészség- és nyugdíjbiztosítás is kapcsolódik eh-
hez, családi adó- és járulékkedvezmény igénybevéte-
lére is lehetőség van.  

Ez a kormány hozott törvényt arról, hogy 12 év 
alatt ma már nem intézményben, hanem lehetőség 
szerint kötelezően nevelőszülőnél kell elhelyezni a 
családokat (Arató Gergely: Ez uniós előírás, állam-
titkár úr!), és negyedszerre, ez a kormány indította el 
a „Befogadlak” nevelőszülői programot (Az elnök a 
csengő megkocogtatásával jelzi az időkeret leteltét.) 
pontosan ezek ismeretében. Köszönöm, hogy a képvi-
selő úr érdeklődését is felkeltette a nevelőszülői prog-
ram. (Taps a kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm, államtitkár úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! Csárdi Antal, az LMP képviselője, kérdést 

kíván feltenni a miniszterelnökséget vezető miniszter 
úrnak: „Kivel ért egyet a kormány: Tarlós Ist-
vánnal vagy a Fidesz frakcióval?” címmel. 
Csárdi Antal képviselő urat illeti a szó. 

 
 (13.20) 

 
CSÁRDI ANTAL (LMP): Köszönöm szépen a 

szót. Tisztelt Ház! Tisztelt Miniszter Úr! Tisztelt Ál-
lamtitkár Úr! Oknyomozó újságíró munkájának kö-
szönhetően derült fény Budapest egyes kerületeiben a 
parkolás üzemeltetésével összefüggő visszaélésekre. 
A 444 újságírója, Ács Dániel áldozatos munkája veze-
tett arra az eredményre, hogy ma gyakorlatilag min-
den budapesti ismeri azt a módszert és technikát, 
amivel eltűnnek a pénzek a budapesti parkolásüze-
meltetésből. 

Erre, azt gondolom, megoldást kellene találni, és 
van megoldás. Mint bizonyára ön előtt is ismert, a Fi-
desz által támogatott főpolgármester, Tarlós István 
többször kifejtette már azon álláspontját, hogy a bu-
dapesti parkolási maffiával való leszámolás megol-
dása az, ha a kerületek kezéből kivesszük a parkolás-
üzemeltetést mint kötelező feladatot, és azt odaadjuk 
a főváros kizárólagos hatáskörébe. Azt gondolom, 
hogy egy ilyen üzemeltetésváltás egyszerre biztosít-
hatja a sokkal nagyobb átláthatóságot, a költségek 
csökkentését, és akár ellehetetlenítené a maffia mű-
ködését.  

Vártunk egy darabig, de az LMP nem vár tovább, 
és a törvényjavaslatot be is nyújtottuk annak érdeké-
ben, hogy minél előbb leszámoljunk a fővárost mér-
gező parkolási maffiával. A törvényjavaslatot azonban 
az Igazságügyi bizottság fideszes többsége a múlt hé-
ten leszavazta. Ők nem értenek egyet a pártjuk által 
támogatott főpolgármesterrel. A főpolgármester állí-
tása szerint ráadásul maga Orbán Viktor miniszterel-
nök mondta azt, hogy a parkolási rendszer rendbeté-
telét nem tudja garantálni. Nehéz ezt másként értel-
mezni, mint hogy évtizedes politikai és gazdasági ér-
dekeket rúgnának fel a rendbetétel során, amibe még 
az ország miniszterelnökének is beletörne a bicskája. 

Tisztelt Miniszter Úr! A kérdés egyszerű: kivel ér-
tenek egyet a kormányban, a fideszes parlamenti 
többséggel, aki leszavazta a törvényjavaslatot, vagy 
Tarlós Istvánnal? Megtisztelő válaszát köszönöm. 

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. A válaszadásra 

megadom a szót Orbán Balázs államtitkár úrnak. 
 
DR. ORBÁN BALÁZS, a Miniszterelnökség ál-

lamtitkára: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisz-
telt Ház! Tisztelt Képviselő Úr! Engedje meg, hogy az-
zal a megjegyzéssel kezdjem, hogy azért nehogy már a 
nyúl vigye a vadászpuskát. Tehát a budapesti kerüle-
tek közül egyedül Zuglóban veszteséges a parkolás 
(Ungár Péter: Ez nem igaz! - Csárdi Antal: X. kerü-
let, IX. kerület! Meddig soroljam?), csak ott van 
probléma. Az emberek kifizetik a parkolási díjakat, és 
ahelyett, hogy abból fejlesztések valósulnának meg, 
még a zuglóiak fizetnek rá. A II. kerületben például a 
fizetőparkolásból évente mintegy 500 millió forint 
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nyeresége származik a kerületnek, ellenben Zuglónak 
közel 800 milliós vesztesége. Zuglóban a parkolóórák 
fajlagos karbantartási költsége egyenként 134-szer 
annyi, mint például az I. kerületben. (Ungár Péter: 
Nem ezt kérdezte!) Az I. kerületben 500 forint a kar-
bantartási díj (Csárdi Antal: Az ön törvényi köteles-
sége, hogy a kérdésre válaszoljon!), Zuglóban pedig 
67 ezer forint egy parkolóórára vetítve. Én ebből el-
sődlegesen azt a következtetést vonom le, hogy Kará-
csony Gergely polgármester alkalmatlan a kerület ve-
zetésére. (Dr. Rétvári Bence: Így van!) Ráadásul ezt 
a káoszt ő maga idézte elő. Élő adásban jelentette be, 
hogy a XIV. kerületi parkolási szerződés egy sötét alku 
eredménye. Saját közlése szerint ezt tudta is, mégis 
szó nélkül aláírta a szerződést. (Bencsik János közbe-
szólása.) Később tagadta a tényeket (Csárdi Antal: 
A fideszes képviselők szavazták meg ezt a szerző-
dést!), és azt állította, hogy nyereséges a parkolási 
rendszer. És most azokkal vizsgáltatná meg a szerző-
déseket, akik pedig megkötötték azokat.  

Az pedig csak hab a tortán, hogy Karácsony Ger-
gely, ahogyan azt ön is teszi, idekeverné a fővárost, 
miközben a Fővárosi Önkormányzatnak jelen pilla-
natban egyetlenegy parkolási cége sincs. Ez a feladat- 
és hatáskör (Ungár Péter: Ez a baj! - Csárdi Antal: 
Pont ez a baj! Pont ezért kellene áttenni! Kicsit átlát-
hatóbbá válna.) a kerületi önkormányzatoknál van.  

A kormány részéről annyit tudunk tenni az ügy-
ben, hogy az erről szóló képviselő-testületi döntéssel 
szemben törvényességi észrevétel került a Fővárosi 
Kormányhivatalhoz. A jegyzőkönyv megérkezett Bu-
dapest Főváros Kormányhivatalához, és megkezdő-
dött a vizsgálat.  

Szerintem a fontos kérdés nem az, amit ön feltett, 
hanem az, hogy az őszi önkormányzati választások so-
rán a budapesti választópolgárok az eddig megtett fej-
lődési út továbbfolytatására szavaznak, vagy a parko-
lási panamákba keveredő alkalmatlan vezetőt szán-
nak Budapest főváros vezetésére. Köszönöm szépen a 
figyelmet. (Taps a kormánypártok padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, államtitkár úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! Bencsik János, a Jobbik képviselője, kér-
dést kíván feltenni a miniszterelnök úrnak: „Miért 
csak a Fidesz strómanjai és kitartottjai juthat-
nak kedvezményes áron bérlakáshoz Buda-
pesten?” címmel. A kérdésre a miniszterelnök úr 
megbízásából a téma szerint feladat- és hatáskörrel 
rendelkező Kásler Miklós, emberi erőforrások minisz-
terének megbízásából Rétvári Bence államtitkár úr 
fog válaszolni. Öné a szó, képviselő úr. 

 
BENCSIK JÁNOS (Jobbik): Köszönöm a szót. 

Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Kép-
viselőtársak! Kormánypárti politikusok és megmon-
dóemberek rendszeresen borzolják az idegeinket az-
zal, hogy a piaci ár töredékéért jutnak bérlakáshoz a 
budai Várban, a miniszterelnök udvartartásának kö-
zelében, miközben az elszabadult ingatlanárak miatt 
magyar fiatalok százezrei kényszerülnek megtapasz-
talni, hogy már a főváros peremvidékén sem tudnak 
saját lakáshoz jutni, még szülői segítséggel sem. 

Önök, tisztelt kormánypárti képviselőtársaim, úgy 
osztogatják a százmilliós felújított ingatlanokat a kü-
lönböző fideszes cégeknek és strómanoknak, mintha 
nem lenne holnap. Így jutott potom áron bérlakáshoz 
a budai Várban Bayer Zsolt, a Fidesz 5. számú párt-
tagkönyvének büszke tulajdonosa, Palkovics László 
miniszter úr, Semjén Zsolt és Lázár János vadásztár-
sai, Habsburg főhercegek és még sokan mások. 

A legújabb hírek szerint 85 négyzetméteres ön-
kormányzati lakáshoz jutott az a Valton-Master Car 
Kft. is, amely az elhíresült helikopterezés után hozta-
vitte a Rogán-házaspárt. A cég öt évre 101 ezer forin-
tért bérelhet ingatlant egy olyan környéken, ahol egy 
feleakkora ingatlan bérleti díja havi félmillió forintba 
kerül, legalábbis ott kezdődik. Ráadásul a Budavári 
Önkormányzat mintegy 210 millió forintot költött en-
nek a felújítására. Mikor költenek vajon, kedves kor-
mánypárti képviselőtársaim, egyszerű magyar embe-
rek lakhatási körülményeinek javítására ennyi pénzt? 

Tisztelt Államtitkár Úr! Önt kérdezem, hogy nem 
tartja-e arcpirítónak azt, hogy miközben a magyar fi-
atalok százezrei hagyják el ezt az országot, mert esé-
lyük sincs tisztességesen megélni és elfogadható áron 
lakáshoz jutni, önök a saját udvartartásukat juttatják 
nevetséges áron ingatlanokhoz. Szeretném kérdezni, 
hogy mikor fognak végre érdemi segítséget nyújtani 
nemcsak a háromgyerekes családoknak, hanem azok-
nak is, akik a saját önálló lakás híján az első gyerme-
ket sem tudják bevállalni. Várom megtisztelő vála-
szát. (Taps a Jobbik padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Válaszadásra 

felkérem Rétvári Bence államtitkár urat. 
 
DR. RÉTVÁRI BENCE, az Emberi Erőforrások 

Minisztériumának államtitkára: Köszönöm szépen a 
szót, elnök úr. Tisztelt Képviselő Úr! Tisztelt Ház! Az 
elmúlt években 304 milliárd forintot fordítottunk arra, 
hogy akiknek ön itt most támogatást követelt, azoknak 
támogatást nyújtsunk, és ennek révén már 102 ezer 
család döntött úgy, hogy igényli is ezt a támogatást. Ez 
egy olyan forma, tudja, tisztelt képviselő úr, amilyen 
Magyarország legújabb kori történetében nem volt, a 
családok otthonteremtési kedvezménye, amellyel fiatal 
családosok, akiknek van gyereke vagy akik gyermeket 
szeretnének, olyan mértékű támogatást kaphatnak, 
amelyre Európa más országaiban nem nagyon van 
példa. Volt ehhez képest kisebb támogatási forma még 
a szocpol idején Magyarországon. Ezt az önök szövet-
ségesei, a szocialisták teljes mértékben beszüntették 
Magyarországon, éppen ezért önök szövetséget kötöt-
tek velük, és együtt indulnak több választáson. Meg is 
lett az eredménye a legutóbbi vasárnapon, az európai 
parlamenti választásokon. 

Ezzel szemben mi inkább a családok otthonte-
remtési kedvezményét vezettük be. Önök általában az 
ennek a fedezetét tartalmazó költségvetéseket nem 
támogatták, sőt egyik költségvetést sem támogatták. 
Sőt, július 1-jétől ki is bővítjük ennek a lehetőségét, 
amelyet szintén az ellenzék vezető pártja, a Gyur-
csány-párt, a Demokratikus Koalíció nem támogatott. 
250 ezer gyermeknek tudtunk segíteni abban, hogy 
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méltóbb, komfortosabb körülmények között tudjon 
felnőni. Összesen 437 ezer ember lakhatásán tudtunk 
segíteni ebből a 304 milliárd forintból. Mintegy 49 
ezer olyan gyermek van, akire ön is utalt, tisztelt kép-
viselő úr, akinek a vállalásához a szülők azt is jelentő-
sen figyelembe veszik, hogy lesz-e új otthonuk vagy 
sem, és 49 ezer gyermeknek a megszületését vállalták 
ezek a családok abban az esetben, ha megkapják ezt a 
támogatást. Ezt a támogatást meg is kapták. Tehát bí-
zunk benne, hogy valóban sok tízezer gyermekkel 
kapcsolatos döntéshez, bár nyilván a fő szempont 
ilyenkor mindig érzelmi, de hozzá tudtunk járulni. 
Most július 1-jétől pedig a lakáscélú hiteleket vagy 
kedvezményes kölcsönöket már használtlakás-vásár-
lásra is lehet fordítani bizonyos feltételek mellett. Jel-
záloghitel-tartozásokból a második gyereknél 1 mil-
liót, a harmadiknál 4 millió forintot engedünk el, és a 
további gyermekeknél is 1-1 millió forintot. Ezzel is 
próbáljuk segíteni a magyar családokat. Köszönöm 
szépen. (Taps a kormánypártok padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, államtitkár úr. Tisz-

telt Országgyűlés! Ungár Péter, az LMP képviselője, 
kérdést kíván feltenni az agrárminiszter úrnak: „Az 
Egyesült Államokbeli vesztes per után mikor 
tiltják be végre Magyarországon a Glyphosate 
alkalmazását?” címmel. Ungár Péter képviselő urat 
illeti a szó. 

 
 (13.30) 

 
UNGÁR PÉTER (LMP): Köszönöm a szót. Tisz-

telt Ház! Az a helyzet, hogy nem hiszem, hogy az Ag-
rárminisztériumnak el kell mondani, hogy a DDT ro-
varölő szerek története mit mutat arról, hogy mi tör-
ténik, ha a profitvezérelt vegyipari vállalatoknak en-
gedjük, hogy írják a magyar törvényeket, illetve írják 
azt, hogy Magyarországon miket lehet használni.  

Az itthon is az egyik leggyakrabban használt 
gyomirtó szer, a Glyphosate az Egészségügyi Világ-
szervezet szerint - türelemmel várom, hogy ez a szer-
vezet mikor lesz a kormány egyik ellensége - valószí-
nűleg rákkeltő az emberek esetében. Az európai tala-
joknak körülbelül 45 százaléka jelenleg ezzel a szerrel 
fertőzött, viszont a kormány semmit nem tesz annak 
érdekében, hogy az a hatalmas agrár-, környezet-
szennyező vállalat, a Monsanto, amelyik ezt a szert 
gyártja, Magyarországra ne hozza be ezt a rákkeltő 
szert.  

Az a helyzet, hogy 2015-ben 1400 tonna volt a 
Glyphosate-nak a Magyarországra behozott száma, ez 
egy hatalmas szám. Ez rettentő környezeti és emberi 
egészségi terhelést jelent. Jelenleg az Egyesült Álla-
mokban több mint tíz pert nyertek már azok az embe-
rek, akik rákos megbetegedés miatt beperelték azt a 
Monsantót, illetve leányvállalatait, amelyek a Glypho-
sate-ot behozták és az Egyesült Államokban agrárcé-
lokra használták.  

Ennek ellenére a kormány az Európai Unióban 
még mindig azok között az országok között van, ame-
lyek ellenzik az uniós tiltását a Glyphosate-nak; akik 
ellenzik az uniós tiltását a Glyphosate-nak azért, mert 

pontosan tudják, hogy ez a multinacionális vállalat 
milyen érdekérvényesítéssel rendelkezik. Tudjuk er-
ről a kormányról, hogy hagyták már azt, hogy Lázár 
János laptopján keresztül egy dohánycég írja meg a 
különböző trafiktörvényeket. Ugyanígy pontosan tud-
juk, hogy az Agrárminisztériumnál arra készülnek, 
hogy a rákkeltő Glyphosate-ot gyártó Monsanto írja a 
magyar vegyipari törvényeket is.  

Az a kérdésem, hogy mikor tiltják már be ezt a 
veszélyes szert. Mikor lesz az, hogy végre ezzel a mul-
tinacionális vállalattal szemben megmutatják az önök 
által olyan sokat hangoztatott magyar virtust? És mi-
kor tiltjuk ki ezt a környezetszennyező külföldi multit, 
mert ez veszélyes. Köszönöm szépen. (Taps az ellen-
zéki pártok padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Válaszadásra 

megadom a szót Farkas Sándor államtitkár úrnak. 
 
FARKAS SÁNDOR agrárminisztériumi államtit-

kár: Köszönöm szépen. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Or-
szággyűlés! Tisztelt Képviselő Úr! A növényvédő sze-
rek forgalomba hozatalát uniós rendelet szabályozza, 
amely közvetlenül alkalmazandó az Európai Unió tag-
államaiban. Ez a világviszonylatban is szigorú szabá-
lyozás a biztosíték arra, hogy kizárólag olyan készít-
mények kerülhessenek forgalomba, amelyek ható-
anyaga uniós szinten jóváhagyásra került. A növény-
védő szerekben használt hatóanyagok engedélyezését 
az uniós jogszabályok szerint rendszeres időközön-
ként felül kell vizsgálni. 

A Glyphosate-hatóanyag legutóbbi újraértéke-
lése és az ezzel kapcsolatos döntés 2017 végén zárult. 
Az Európai Bizottság nem talált bizonyítékot arra vo-
natkozóan, hogy a Glyphosate rákkeltő tulajdonság-
gal rendelkezne, vagy egyéb krónikus egészségkárosí-
tást okozna.  

A soron következő újraértékelés, amelyben Ma-
gyarország is aktív szerepet vállal, 2019 végétől indul. 
Az eljárás során a meglévő adatoknak a mai kor köve-
telményeinek megfelelő újraértékelése mellett figye-
lembe vették az elmúlt években megjelent tudomá-
nyos szakcikkeket, információkat is. Az újraértékelési 
jelentés eredményei alapján születtek döntések arról, 
hogy a Glyphosate továbbra is megfelel-e az uniós nö-
vényvédő szerekről szóló rendeletben meghatározott 
engedélyezési feltételeknek. A döntést legkésőbb 
2022 decemberéig kell meghozni, amikor a Glypho-
sate-ra vonatkozó jelenlegi engedély lejár. 

Magyarországon egyébként a Glyphosate jelenleg 
az egyetlen engedélyezett totális gyomirtó hatású nö-
vényvédő szer hatóanyaga. Az Agrárminisztérium 
mindent megtesz annak érdekében, hogy a növény-
védő szerek engedélyezése során érvényesüljenek az 
élelmiszerlánc-biztonsági szempontok, egyúttal meg-
valósuljon a fogyasztók, a környezet védelme és a ter-
mészet biztonsága. És azok a hírek, amelyeket ön is 
olvasott és olvashattunk a különböző sajtótermékek-
ben (Az elnök a csengő megkocogtatásával jelzi az 
időkeret lejártát.), úgy gondolom, hogy még rémhír-
terjesztés színvonalán sincsenek. Köszönöm szépen. 
(Taps a kormányzó pártok padsoraiban.) 
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ELNÖK: Köszönöm, államtitkár úr. Tisztelt Or-
szággyűlés! Ander Balázs, a Jobbik képviselője, kér-
dést kíván feltenni a belügyminiszter úrnak: „Miért 
nincs rend, miért nincs hatékony bűnmegelő-
zés, miért nincs kemény megtorlás?” címmel. 
Ander Balázs képviselő urat illeti a szót. 

 
ANDER BALÁZS (Jobbik): Köszönöm a szót, el-

nök úr. Tisztelt Képviselőtársaim! Sokszorosan letelt a 
két hét, de időről időre sokkoló brutalitású hírek látnak 
napvilágot az emberbőrbe bújt, két lábon járó, öregező 
sakálok indokolatlanul erőszakos gaztetteiről. 

A minap hajdúhadházi otthonában vertek agyon 
hatezer forintnyi prédáért és némi édességért egy idős 
férfit olyanok, akiknek családi példaképei börtöntöl-
telékek, háziállatai pitbullok, és már nagyon korán 
megismerték a zombidrogok világát, de azon kívül 
semmi mást. 

A kőkori erkölcsi színvonalon élő, rettenetes 
bűncselekményeket elkövetők semmiféle emberi vo-
nást nem mutatnak, hiszen embertársaikra csak zsák-
mányállatként tekintenek, pont, mint az igazi saká-
lok, mert áldozataik rendszerint a magukért kiállni 
képtelen öregek, magányosok, védtelenek közül ke-
rülnek ki. A migránsokkal riogató, a magyar társada-
lomnak védelmet ígérő, de az ország egyre nagyobb 
területeiről kivonuló államhatalom számos települé-
sen magára hagyta a rettegésben élő, törvénytisztelő 
polgárokat. A méltatlanul kezelt, alulfizetett kisrend-
őrök sorra szerelnek le a testülettől, az ügyészség pe-
dig sokszor inkább a bűnözőket mentegeti. 

A Jobbik viszont soha nem fog belenyugodni 
abba, hogy a domesztikálatlan ordasoké legyen az or-
szág, és hiszünk abban, hogy az elkövetők igavonó ba-
romként robotolva kellene hogy visszafizessék a tár-
sadalomnak mindazt a kárt, amit elkövettek ellene. 

Kérdezem, miért hagyják, hogy a szociálparazita, 
bűnöző életmódra berendezkedett rombolók túszává 
váljon számos település. Szerintünk azért, mert aljas 
játékot űznek, tudják, hogy mindez törvényszerű el-
lenhatást szül, de így a Fidesz újra a centrális erőtérbe 
tudja magát majd pozicionálni. Az pedig, hogy mi tör-
ténik a szociopaták által terrorizált vidékkel a védett 
lakóparkok falai mögött, önöket már nem nagyon ér-
dekli, de azért mégiscsak kíváncsi lennék a magyará-
zatra. Köszönöm a figyelmüket. (Taps a Jobbik pad-
soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. A válaszadásra 

megkérem Pogácsás Tibor államtitkár urat. 
 
POGÁCSÁS TIBOR belügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm a szót, elnök úr. Tisztelt Országgyű-
lés! Tisztelt Képviselő Úr! Egyfelől a magyar rendőr-
séget illető dehonesztáló szavait visszautasítom (Z. 
Kárpát Dániel közbeszól.), és visszautasítom azokat a 
szavakat is, amelyekkel ön a Magyarországon ural-
kodó közbiztonsági állapotokra utal. (Z. Kárpát Dá-
niel: A hajdúhadházi…) 

Én megértem azt, hogy ön, az ön pártja az önök-
től jobbra megjelenő párttal kezd most csatát, és meg-
próbálja a retorikában (Z. Kárpát Dániel: Te is tudod, 

hogy ez nem szakmai érv!) visszavenni a terepet (Az 
elnök csenget.), de a választási eredmény azért jól 
mutatta, hogy ez önöktől roppant módon kevés. 

Tisztelt Képviselő Úr! A bűnüldözés nyilván a 
rendőrség feladata, és azt gondolom, teljesen termé-
szetes az, hogy minden országban a rendőrség ezért 
mindent megtesz. Így van ez Magyarországon is, és a 
rendőrség hatékonysága az elmúlt időszakban jelen-
tősen javult.  

Az egy filozófiai kérdés lehet, hogy vissza lehet-e 
szorítani teljes mértékben a bűnözést egy társadalom-
ban, de nyilvánvalóan ez nem egy parlamenti felszó-
lalásban megvitatandó kérdés. Az biztos, hogy ebben 
az ön által említett bűncselekményben a tettesek elfo-
gásra kerültek, a rendőrség végezte a dolgát, a felelős-
ségre vonás pedig a bíróságra tartozik.  

De azt azért elmondanám önnek, hogy Hajdú-
hadház városában 2018-ban 145 bűncselekmény volt. 
Ez az elmúlt tíz évben a legalacsonyabb szám. El-
mondhatom önnek, hogy míg 2010-ben 228 közterü-
leti bűncselekmény volt Hajdúhadházon, 2018-ban 
56. (Z. Kárpát Dániel: Szabálysértés…) Elmondha-
tom önnek, hogy 2018-ban kiemelten kezelt bűncse-
lekmény 14 volt, míg 2010-ben 578, és a rendőrség 
eredményessége minden esetben jelentősen növeke-
dett.  

És az is hozzátartozik, hogy (Közbeszólások a 
Jobbik padsoraiból, köztük: Idő!) a hajdúhadházi 
rendőrkapitányság beszámolóját az önkormányzat el-
fogadta, tehát mindaz, amit ön itt Hajdúhadházról ál-
lít, mindaz, amivel ön Hajdúhadház (Az elnök a 
csengő megkocogtatásával jelzi az időkeret lejártát.) 
polgárait sértegeti, az szemenszedett hazugság, és jó 
lenne, ha a realitások talaján maradna. (Taps a kor-
mányzó pártok padsoraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, államtitkár úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! Magyar Zoltán, a Jobbik képviselője, kér-
dést kíván feltenni az agrárminiszter úrnak: „A kor-
mány feladta a termőföld védelmét? Viheti a 
külföldi?" címmel. Magyar Zoltán képviselő urat il-
leti a szó. 

 
MAGYAR ZOLTÁN (Jobbik): Köszönöm a szót, 

elnök úr. Tisztelt Ház! Államtitkár Úr! Az Európai Bí-
róság ítélete nyomán világossá vált, hogy a Fidesz 
földforgalmi törvénye képtelen megvédeni a magyar 
földet, a tekintetben mindenképpen, hogy ez külföl-
diek kezére kerüljön, hiszen megsemmisítette ezt a 
törvényt. 

 
 

 (13.40) 
 

Akik jártasak a dologban vagy fogékonyak erre a 
témára, azokat nyilván nem érhette váratlanul ez a 
történet; mi, jobbikosok már 2013-ban, a törvény el-
fogadásakor ezt nyilvánvalóvá tettük, hogy képtelen 
lesz ellátni a földvédelem szerepét ez a törvény. Talán 
emlékszik, államtitkár úr, akkor annyira nem szeret-
tük volna, hogy elfogadásra kerüljön, hogy még az el-
nöki pulpitust is elfoglalta a Jobbik frakciója.  
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Túlzás nélkül mondhatom, hogy a helyzet drá-
mai, hiszen el lehet képzelni, hogy egy olyan helyzet 
alakul ki, ahol most már a hazai gazdáknak a földpia-
con nem csupán az önök oligarcháival kell versenyez-
nie, és nemcsak a nagyvállalatokkal vagy a nagygazda 
szomszédjukkal, hanem bizony akár külföldi cégekkel 
is. Hiszen ez a döntés azt eredményezheti, hogy ha 
bármilyen tőkével a világon valaki megjelenik Euró-
pában és alapít egy céget, akkor a hazai földpiacon a 
magyar gazdák konkurenseként megjelenhet. Nem 
kell talán részletesen ecsetelnem, hogy ez milyen drá-
mai és esélytelen versenyt fog eredményezni.  

Viszont arra nagyon kíváncsi lennék, hogy mi 
erre a kormányzatnak a válasza, készültek-e erre a 
helyzetre, egyáltalán megbánták-e már azt, hogy an-
nak idején úgy taszították hazánkat az Európai Uni-
óba, hogy a tőke fejezet alá gyömöszölték a termőföl-
det, és ezzel gyakorlatilag előre datálták már ezt a szo-
morú állapotot. Elismerik-e már végre azt, hogy az 
egész állami földprivatizáció nem szólt másról, mint 
arról, hogy önök nagyon jól tudták, hogy ez a helyzet 
elő fog állni, és így juttatták jó időben oda az állami 
földeket a saját cimboráiknak, hogy aztán ők majd 3-
4-5-szörös áron adhassák el a magyar földet végül a 
külföldieknek?  

Most már beismerhetik nyugodtan, hogy erre 
ment ki a játék, de ezen a beismerésen és a bocsánat-
kérésen túl azért arra is várnék némi jövőképet, hogy 
mit terveznek a helyzet orvoslására. Köszönöm. (Taps 
a Jobbik soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Válaszadásra 

megadom a szót Farkas Sándor államtitkár úrnak.  
 
FARKAS SÁNDOR agrárminisztériumi államtit-

kár: Köszönöm, elnök úr. Tisztelt Országgyűlés! Tisz-
telt Képviselő Úr! Az, hogy az EU folyamatosan és 
nagy erővel támadja a magyar földügyi szabályzást, 
éppen azt mutatja, hogy a magyar föld és a magyar 
gazdák védelmében alkotott jogszabályaink hatéko-
nyan valósítják meg a céljaikat.  

Az azonban nem világos számomra, hogy mire 
alapozza a kérdését. Az Európai Bíróság hozott egy 
földügyi tárgyú ítéletet, azonban ez csupán a hazai 
földügyi jogi szabályzás egyetlen elemét érinti, jele-
sül: ez nem az ön által hivatkozott földforgalmi tör-
vény, hanem a mező- és erdőgazdasági földek forgal-
máról szóló 2013. évi CXXII. törvénnyel összefüggő 
egyes rendelkezésekről és átmeneti szabályokról szóló 
törvény, annak is csak egyetlen rendelkezése; ez az 
apróság nyilván elkerülte a figyelmét, amikor a hírt 
elolvasta.  

Fel szeretném hívni a figyelmét arra is, hogy az 
Európai Bíróság ítéletét hivatalosan még meg sem kap-
tuk, arról idáig csak egy sajtóközlemény jelent meg, az 
ítélet hivatalos megküldését követően a magyar kor-
mány ugyanúgy fel fog lépni a magyar föld, a magyar 
gazdák védelme érdekében, mint ahogy ezt tette eddig 
is. A bírósági ítélet is azt mutatja, hogy a magyar föld-
ügyi jogszabályrendszer adta védelem feltörése jelen-
tős erőfeszítésre készteti az Európai Unió Magyaror-
szágon földhöz jutni vágyó tagállamainak lobbiját. Ön 

említette a „Földet a gazdáknak!” program sikertelen-
ségét. Számunkra megnyugtatóan sikeres program 
volt, 30 ezer gazdatársunk nagyon komoly földtulaj-
donhoz és megélhetési lehetőséghez jutott.  

Mindezek fényében a gazdákat spekulánsként 
beállító kijelentéseit az itt jelen nem lévő és így magu-
kat megvédeni nem tudó érintett gazdák nevében is 
határozottan vissza kell utasítanom. Köszönöm a 
megtisztelő figyelmüket. (Taps a kormánypártok so-
raiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, államtitkár úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! Áttérünk a következő napirendi pontra, 
az azonnali kérdésekre.  

Jakab Péter, a Jobbik képviselője, azonnali kér-
dést kíván feltenni a miniszterelnök úrnak: „A harc 
folytatódik.” címmel. A miniszterelnök úr halasztha-
tatlan közfeladat ellátása miatt válaszadásra Gulyás 
Gergely Miniszterelnökséget vezető miniszter urat je-
lölte ki. Kérdezem a képviselő urat, hogy elfogadja-e a 
válaszadó személyét, vagy a miniszterelnök úrtól sze-
mélyesen kéri a választ.  

 
JAKAB PÉTER (Jobbik): Köszönöm szépen, 

megvárom a miniszterelnök urat.  
 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. A mi-

niszterelnök úrnak a második soron következő 
azonnali kérdések órájában kell majd válaszolnia. 

Tisztelt Országgyűlés! Szilágyi György, a Jobbik 
képviselője, azonnali kérdést kíván feltenni a minisz-
terelnök úrnak: „A harc folytatódik.” címmel. A mi-
niszterelnök úr halaszthatatlan közfeladat ellátása 
miatt válaszadásra Gulyás Gergely Miniszterelnöksé-
get vezető miniszter urat jelölte ki. Kérdezem Szilágyi 
képviselő urat, elfogadja-e a válaszadó személyét, 
vagy a miniszterelnök úrtól személyesen kéri a vá-
laszt.  

 
SZILÁGYI GYÖRGY (Jobbik): Tisztelt Elnök Úr! 

Megvárom Orbán Viktor miniszterelnök urat, amíg 
két magánrepülőzés között bejön a parlamentbe. Kö-
szönöm. (Cseresnyés Péter: Jaj, de szellemes voltál!) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. A miniszterelnök úr-

nak a második soron következő azonnali kérdések 
órájában kell válaszolnia.  

Brenner Koloman, a Jobbik képviselője, azonnali 
kérdést kíván feltenni a miniszterelnök úrnak: „For-
dított Széchenyik, avagy meddig tart a tudo-
mányellenes tragédia?” címmel. A miniszterelnök 
úr halaszthatatlan közfeladat ellátása miatt válasz-
adásra Gulyás Gergely Miniszterelnökséget vezető 
miniszter urat jelölte ki. Kérdezem a képviselő urat, 
elfogadja-e a válaszadó személyét. (Jelzésre:) Elfo-
gadja. Öné a szó, Brenner Koloman képviselő úr.  

 
DR. BRENNER KOLOMAN (Jobbik): Köszö-

nöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Miniszter Úr! 
Tisztelt Ház! Mint az általam viselt kitűzőből is kide-
rül (A szónok Széchenyi Istvánt ábrázoló kitűzőt vi-
sel.), én tegnap ott voltam azzal a több ezer, hazája 
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és a magyar tudomány jövőjéért aggódó polgárral 
együtt azon a tüntetésen, amelyről az önök lakájmé-
diája aztán körülbelül annyit mondott, hogy külföldi 
megfizetett ügynökök csinálják a fesztivált - igyek-
szem viszonylag pontosan fogalmazni.  

Én ebben a tömegben azonban kizárólag olyan 
emberekkel találkoztam, mint a volt fideszes oktatási 
miniszterrel, Pálinkás kollégával, volt két ELTE-s dé-
kánhelyettes kollégámmal meg is jegyeztük némileg 
sanyarúan, hogy újra tarthatnánk oktatási bizottsági 
ülést, és még sorolhatnám azokat az embereket, akik 
tegnap felemelték a szavukat a fordított Széchenyik-
kel szemben. Hiszen én a soproni Széchenyi Gimná-
ziumban végeztem, és úgy emlékszem, hogy Nagycen-
ken annak idején nem futballstadion és futballakadé-
mia épült, hanem a gróf úr Pesten Tudományos Aka-
démiát alapított, amit önök most szégyenteljes mó-
don szét akarnak verni.  

Jelezném azt is, hogy rendkívül nagy a tét, hi-
szen a XXI. században egy elit nélküli ország… - már-
pedig jó úton haladunk egy elit nélküli ország felé, 
hiszen mindenki menekül e közül az ötezer oktató és 
kutató közül már ebből az országból, ahol nem lehet 
tervezni, ahol nincs a tudományos kutatásnak jö-
vője. Egy ilyen elit- és tudásellenes társadalmat kép-
zelnek el önök Magyarország jövőjének, tisztelt mi-
niszter úr? Vállalják ezt a felelősséget tényleg a nem-
zetközi partnerekkel szemben, és majd elmennek és 
elmondják, hogy a Max Planck Institut mintájára ké-
szül ez az átalakítás?  

Meddig tarthat még ez a tudományellenes tragé-
dia, és meddig teszik tényleg kockára hazánk és a ma-
gyar tudomány jövőjét?  

Tisztelettel várom a válaszát. (Taps az ellenzék 
soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Megadom a 

szót Gulyás Gergely Miniszterelnökséget vezető mi-
niszter úrnak.  

 
GULYÁS GERGELY, a Miniszterelnökséget ve-

zető miniszter: Köszönöm a szót. Igen tisztelt Elnök 
Úr! Tisztelt Képviselő Úr! Említette, hogy a tegnapi 
tüntetésen kikkel találkozott; találkozhatott volna 
akár az ellenzék új vezetőjével, Gyurcsány Ferenccel 
is, hiszen ő is ott volt, őt valamiért kifelejtette azon 
szimpatizánsok sorából, akik önnel tegnap közösen 
tüntettek. (Tordai Bence és Kunhalmi Ágnes közbe-
szól.) De nem ez a legnagyobb baj, és még az sem tar-
tozik a legnagyobb bajok közé, hogy egyébként ma az 
a Gyurcsány Ferenc tüntet az Akadémiáért, akinek 
ennél sokkal radikálisabb tervei voltak az Akadémia 
megreformálásával kapcsolatosan, ami akkor valóban 
az Akadémia szabadáságát érintette volna.  

Az Alaptörvény X. cikk (3) bekezdése a Tudomá-
nyos Akadémia függetlenségét egyértelműen bizto-
sítja, a vita nem is erről szól, a vita a kutatóhálózatról 
szól, a kutatóhálózat működésével kapcsolatosan még 
az Akadémia is fogalmazott meg kritikákat, de fogal-
mazott meg az OECD, sőt fogalmazott meg az Európai 
Bizottság is különböző kritikákat. (Tordai Bence köz-
beszól.) 

Mi úgy gondoljuk, hogy a kutatás-fejlesztés haté-
konyságához több forrásra van szükség, és más for-
mában kell működnie a kutatóhálózatoknak. Ez nem 
azt jelenti, hogy ne lennének ma is olyan kutatóinté-
zetek, amelyek egyébként kiválóan működnek, senki 
nem vitatja, ezért is káros az a politikai hangulatkel-
tés, amelyet most önök is gerjeszteni próbálnak. 

 
 (13.50) 

 
A célunk az, hogy ami jól működik, az bővebb for-

rásokból működhessen tovább, ahol viszont a haté-
konyságot növelni kell, ott ehhez a szükséges feltéte-
leket biztosítsuk, elsősorban teljesítményméréssel és 
pályázati rendszerrel. Ez a kormány javaslata. Ebben 
az Akadémiának is részvételt ajánlunk. És úgy gon-
doljuk, hogy természetesen ma bármiből lehet nem-
zetközi botrányt kreálni, Magyarországgal kapcsolat-
ban ez még könnyebb is, de eddig ez belpolitikai ha-
szonnal az önök számára nem járt, ezért érdemes 
lenne talán részletekbe menően megismerni a Palko-
vics miniszter úr által előterjesztendő törvényterveze-
tet, amit majd itt meg fogunk vitatni.  

Köszönöm a figyelmet. (Taps a kormánypárti 
padsorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, miniszter úr. Egyperces vi-

szonválasz illeti meg a képviselő urat. 
 
DR. BRENNER KOLOMAN (Jobbik): Tisztelt 

Miniszter Úr! Én nagyon szívesen folytatnék szakmai 
vitát. Minden egyes sajtóközleményemben, sajtótájé-
koztatómon és itt, a plenáris üléseken elmondott be-
szédekben mindig kiemeltem, hogy az Akadémia, 
amelynek egyes elemei valóban még egy szovjetorosz 
mintájú akadémiát képeznek le, erről nagyon szívesen 
folytatnék vitákat, csak az nem úgy megy, ami most 
már két éve zajlik, az a tudományellenes tragédia, 
amit az önök vezette kormány ebben a formában vég-
rehajt. Elnézést, ez az egész dolog az innovációs pén-
zek, az EU-s pénzek lenyúlásáról szól. A napnál vilá-
gosabb, hiszen a Max Planck Institute-ban (Dr. Rét-
vári Bence: Intitúd?! Erről még nem hallottam! In-
sztitjút! Így kell mondani! Komolyan már…!) a 60 
százaléka a forrásoknak alapképzésre folyik, és egyéb-
ként pedig arról valóban lehetne vitát folytatni, hogy 
az egyetemi kutatásokat hogyan lehetne jobban fej-
leszteni, csak ahhoz nem az kellene, ami most zajlik, 
hogy mondjuk, az ELTE-ről több hullámban oktató-
kat bocsátunk el, és kutatási források sincsenek.  

A Jobbik mint nemzeti néppárt nyilvánvalóan 
szolidaritásáról biztosítja ezt az ötezer oktatót és a 
családjukat is, hiszen az MTA megvédése olyan ügy, 
amely minden becsületes hazafi számára fontos kel-
lene hogy legyen, és az oktatás- és a tudománypoliti-
kában, azt gondolnám, hogy nagyon-nagyon rossz 
irányban haladunk. (Az elnök a csengő megkocogta-
tásával jelzi az idő leteltét.) Köszönöm szépen. (Taps 
a Jobbik padsoraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. A miniszter urat is 

megilleti az egyperces viszonválasz. 
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GULYÁS GERGELY, a Miniszterelnökséget ve-
zető miniszter: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Képviselő Úr! Tudományellenes stratégiának 
nehéz nevezni azt az előterjesztést, amely 32 milliárd 
forinttal, több mint 25 százalékkal növeli meg a kuta-
tásra, innovációra rendelkezésre álló forrásokat. Az 
ön észrevételeinek a szakmai és tárgyszerű megvitatá-
sára pedig lesz lehetőség a kormány által benyújtandó 
törvényjavaslat vitájában. 

Szeretném még egyszer hangsúlyozni, objektív 
teljesítménymérésre és teljesítményértékelésre van 
szükség. Azokat az állításokat, amelyeket a kormány 
és Palkovics miniszter úr is többször megfogalmazott 
a kutatási stratégia hatékonyságával kapcsolatosan, 
egy ekkora ország esetében a nagyobb koncentráció 
szükségességével és főleg a nagyobb koordináció 
szükségességével kapcsolatosan, ezeket éppen szak-
mai fórumokon senki nem vitatta. 

A javaslat nem kívánja az Akadémiát és különö-
sen az akadémikusokat kiiktatni a kutatás-fejlesztés 
köréből, sőt az a célunk, hogy ebben ők is vegyenek 
részt, de legyen egységes a kutatás-fejlesztés támoga-
tása Magyarországon, lényegesen szélesebb források-
ból, mint amelyek eddig rendelkezésre álltak. Köszö-
nöm szépen. (Taps a kormánypárti padsorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, miniszter úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! Kunhalmi Ágnes, az MSZP képviselő asz-
szonya, azonnali kérdést kíván feltenni az innováció-
ért és technológiáért felelős miniszter úrnak: „Ho-
gyan biztosítja hatékonyabban az állami fel-
ügyelet az alapkutatások eredményességét, 
mint az MTA?” címmel. A miniszter úr halasztha-
tatlan közfeladat ellátása miatt válaszadásra Cseres-
nyés Péter államtitkár urat kérte fel. Kérdezem képvi-
selő asszonyt, hogy elfogadja-e a válaszadó személyét. 

 
KUNHALMI ÁGNES (MSZP): Elfogadom. 
 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Kunhalmi Ágnes 

képviselő asszonyt illeti a szó. 
 
KUNHALMI ÁGNES (MSZP): Köszönöm szé-

pen. Tisztelt Képviselőtársaim! Tisztelt Államtitkár 
Úr! Az elmúlt napokban újabb állomásához érkezett 
az MTA kutatóintézetei átalakításának folyamata. 
Múlt kedden a kormány újabb törvénytervezetét meg-
küldte az MTA-nak, és május 30-án délután a sajtó 
értesülései szerint le is zajlott a két intézmény közötti 
tárgyalás. Ennek eredménye jelenleg nem ismert. 
Annyit azonban tudunk, hogy a pénteken elkészített 
újabb változat a korábbival ellentétben már tartal-
mazza azt a rendelkezést, hogy a központi költségve-
tésben forrást kell biztosani a kutatóhelyek intéz-
ményfenntartási kiadásaira.  

A tegnapi tüntetés, amelyen magam is részt vet-
tem, egyértelműen jelezte, hogy az alapvető kérdések-
ben továbbra sem született konszenzus. Most is úgy 
látszik, hogy a kormány nem mondott le a Magyar Tu-
dományos Akadémia kutatóintézeteinek és kutatási 
központjainak az Akadémiáról történő leválasztásá-

ról, egy új szervezeti formában az Eötvös Loránd ku-
tatási hálózat létrehozásáról. Nem változott a kor-
mány álláspontja abban a kérdésben sem, hogy e há-
lózatot egy 13 fős testület irányítaná, melybe hat főt az 
MTA, másik hatot pedig a kormány jelölne, és a test-
ület tagjait és vezetőjét a miniszterelnök nevezné ki. 

Kérdezem államtitkár urat tisztelettel, mindezek 
alapján miért gondolja a kormány, hogy hatékonyab-
ban biztosítja az állami felügyelet az alapkutatások 
eredményességét, mint a kutatóintézetek autonómi-
ája. Kérdezem továbbá, hogy a csütörtöki tárgyalás, 
illetőleg a tegnapi tüntetés után nem kívánja-e a kor-
mány megőrizni a jelenlegi helyzetet, felismerve, 
hogy a kutatóintézetek mostani működési módja job-
ban garantálja új tudományos eredmények megszüle-
tését. Végezetül, nem tart-e a kormány attól, hogy a 
csaknem egy éve tartó bizonytalanság és az átszerve-
zés elutasítása számos kutatót véglegesen külföldi 
munkavállalásra, illetőleg a tudományos szféra elha-
gyására ösztönöz. Megtisztelő válaszát előre is köszö-
nöm. (Taps az MSZP soraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő asszony. Válasz-

adásra megadom a szót Cseresnyés Péter államtitkár 
úrnak. 

 
CSERESNYÉS PÉTER innovációs és technológiai 

minisztériumi államtitkár: Köszönöm szépen, elnök 
úr. Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képviselő Asszony! 
Nehéz hitelesnek elfogadni a Magyar Tudományos 
Akadémia sorsáért és tudományos szabadságáért való 
aggódást az MSZP soraiban helyet foglaló képviselő-
től, ugyanis ön, önök voltak azok, akik 2006-ban, 
ahogy már Gulyás miniszter úr is tett rá utalást, neki-
futottak egy elvetélt tudományprivatizálási kísérlet 
ajtajának, és szövetségesükkel karöltve egészen egy-
szerűen a földdel kívánták egyenlővé tenni azokat a 
kutatási struktúrákat és kapacitásokat, amelyek védő-
jeként most tetszelegni szeretnének.  

A kérdését úgy fogalmazta meg, hogy hatéko-
nyabbnak látja-e a kormányzat egy másfajta struktú-
rában, másfajta finanszírozási formában továbbmű-
ködtetni a kutatóintézeteket, a kutatást magát, a ku-
tatás struktúráját. Még az MTA bizonyos dokumentu-
maiban is fellelhetők azok a megállapítások, amelyek 
azt mondják, hogy jelen formájában nem biztos, hogy 
hatékonyan tudnak működni a kutatóintézetek, vál-
toztatásra van szükség. Ha ezeket az anyagokat elol-
vasta volna figyelmesen, akkor ön is látná és látta 
volna azt, hogy szükség van valamiféle átalakításra. 

Arra a kérdésre pedig, hogy hogyan lehet a tudo-
mányra fordított költségvetési forrásokat megfelelő 
módon, állami koordinációval, hatékonyan üzemel-
tetni, a felhasználás hatékonyságát és a tudományos 
szabadságot gyümölcsöző módon összeegyeztetni 
egymással, azt javaslom, hogy nézzen körül a világ-
ban, például hogy hogyan működik ez a finanszírozás 
Hollandiában, Németországban, az Egyesült Király-
ságban vagy pedig Izraelben. Ha úgy gondolja, hogy 
ezekben az országokban nincs tudományos szabadság 
és nincsenek eredményes, hatékony alapkutatások, 
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akkor nyugodtan lehet kezdeményezni ott is valami-
féle tudományos közéleti felülvizsgálatot vagy éppen 
a finanszírozás átalakítását. De pont az ellenkezőjét 
mutatják az ottani eredmények, a hatékonysági mu-
tatók. Folytatom majd később. (Taps a kormánypárti 
padsorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, államtitkár úr. Egy-

perces viszonválaszra van lehetősége a képviselő asz-
szonynak. 

 
KUNHALMI ÁGNES (MSZP): Köszönöm szé-

pen, államtitkár úr. Én az alapkutatási eredmények 
hatékonyságára kérdeztem rá, ha pontosan figyelte 
volna a kérdésemet. De még egy érvet vártam volna 
öntől és Gulyás úrtól is. A struktúraváltozást hallottuk 
sokszor, de még a Palkovics miniszter úr által leg-
utóbb elhangzott hatékonyság és a gazdaság össze-
kapcsolásával indokolja ezt a döntését. Természete-
sen Palkovics úrnak akkor igaza van, ha vállalati K+F-
ről beszélünk, ez megfelelő lenne. De az alapkutatá-
sok jellegével teljesen szemben áll ez az egész, mivel 
az alapkutatásoknál nem lehet előre látni azt, hogy a 
tudományos eredmények hogyan fognak megszü-
letni, és hogy milyen sikeresek lesznek.  

Amit önök mondanak, ez a meglévőt tudja to-
vábbfejleszteni maximum, ez is kétséges, és erre az 
MTA is felhívta a figyelmet, de nem tud új eredmé-
nyeket létrehozni. Itt egyébként szerintem csapdába 
fogják saját magukat is csalni, ezért kellene továbbra 
is biztosítani azt a függetlenséget, amely új eredmé-
nyekre tud Magyarországon jutni.  

Itt egyértelműen az EU-s források felszippantása 
és a maradék, önöket is érintő kritikák (Az elnök a 
csengő megkocogtatásával jelzi az idő leteltét.) fel-
számolása a cél, egy sötét lyukká akarják változtatni 
Magyarországot, amelyben önök érzik a legjobban 
magukat. (Taps az MSZP soraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő asszony. A viszon-

válasz megilleti államtitkár urat is. 
 
CSERESNYÉS PÉTER innovációs és technológiai 

minisztériumi államtitkár: Köszönöm szépen, elnök 
úr. Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képviselő Asszony! 
Azt hiszem, csapdában ön vagy önök vannak akkor, 
amikor ilyen érveket hoznak elő egy változtatás előtt. 
Palkovics miniszter úr is elmondta több interjúban, 
több alkalommal azt, hogy természetesen az alapku-
tatásokra fordított pénz és az ottani elvárások nem 
fognak megváltozni. Azt szeretnénk viszont, ha az 
alapkutatások eredményeit jobban lehetne hasznosí-
tani az alkalmazott kutatások terén, és így függ a kettő 
terület egybe. 

 
 

 (14.00) 
 
És többek között azért, hogy ezek a munkák ha-

tékonyabban kerüljenek elvégzésre, hatékonyabb le-
gyen a kutatás, jobban tudjon a gazdaság igényeihez 
alkalmazkodni, amit Gulyás miniszter úr is mondott, 

ezért növekszik meg 32 milliárd forinttal a kutatás-
fejlesztésre fordítható pénz a költségvetés elfogadása 
után, abban az esetben, ha önök is támogatják például 
a költségvetés elfogadása során szavazataikkal ezt a 
változtatást és változást. Köszönöm szépen. (Taps a 
kormánypártok soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, államtitkár úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! Gréczy Zsolt, a DK képviselője, azonnali 
kérdést kíván feltenni az emberi erőforrások minisz-
teréhez: „Mi lesz a Széchényi Könyvtár sorsa?” 
A miniszter úr halaszthatatlan közfeladat ellátása mi-
att válaszadásra Rétvári Bence államtitkár urat jelölte 
ki. Kérdezem képviselő urat, elfogadja-e a válaszadó 
személyét. (Gréczy Zsolt bólint.) Képviselő úr jelzi, 
hogy igen. Gréczy Zsolt képviselő urat illeti a szó.  

 
GRÉCZY ZSOLT (DK): Köszönöm a szót, elnök 

úr. Tisztelt Ház! Természtesen nem csak a Magyar 
Tudományos Akadémiával van probléma. Csak egy 
mai hírre hívnám fel a figyelmet: egy kutató ma beje-
lentette, hogy távozik az országból, és magával viszi 
azt a többmilliárdos ösztöndíjprogramot, amit egyéb-
ként itt Magyarországon lehetett volna elkölteni és a 
magyar kiművelt emberfők tudását gyarapította 
volna, nem is beszélve Magyarország hírnevéről.  

És még mielőtt gyorsan belemelegedek a Szé-
chényi Könyvtár történetébe, csak a közelmúltjába, 
szeretném jelezni, hogy el a kezekkel az ’56-os Inté-
zettől. Legalább annyi tisztesség lett volna önökben, 
hogy ne a rendszerváltás 30. évfordulójára és Nagy 
Imre és mártírtársai újratemetésének 30. évforduló-
jára időzítették volna egy fontos tudományos mű-
hely beszántását.  

Ami pedig a Széchényi Könyvtárat illeti: a 
Széchényi Könyvtár jelenleg zárva van, úgy tudjuk, 
hogy ki sem nyit már a budai Várban. Ezúton szeret-
ném tolmácsolni a szakértők, a könyvtárosok, levéltá-
rosok, restaurátorok aggodalmát, hogy mi lesz azzal a 
felbecsülhetetlen értékkel, ami az Országos Széchényi 
Könyvtár birtokában van. Egyelőre a Magyarország 
területén kiadott összes könyv köteles példányait hi-
vatásszerűen gyűjti ez az intézmény, és egy kicsit ag-
gódunk - kicsit nagyon -, hogy mi lesz ezeknek a 
sorsa.  

A kérdéseim tehát a következők: mikor költözik a 
könyvtár? Igaz-e, hogy a penészes, erre a feladatra 
több szempontból is alkalmatlan Kilián laktanyát sze-
melte ki a kormány? Mi a garancia arra, hogy ezek a 
nemzeti kincsek biztonságban költözhetnek át egy 
méltó környezetbe, amit az olvasók könnyen felkeres-
hetnek? Kik végzik majd el a költöztetést? Hogyan 
fognak ebben részt venni a könyvtárosi, levéltárosi, 
restaurátori szakma képviselői? Igaz-e, hogy az új 
könyvtár informatikai rendszerének kivitelezésére Fi-
desz-közeli céget fognak kijelölni, ahogy ez egyébként 
több helyen már megjelent a sajtóban? Mi lesz a Vár-
ban hagyott termek sorsa, oda is beköltöznek-e Orbán 
emberei, és afféle fideszes reprezentációs célt fog-
nak-e szolgálni? Várom a választ.  

Köszönöm szépen. (Taps az ellenzéki padsorok-
ból.) 
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ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Válaszadásra 
megadom a szót Rétvári Bence államtitkár úrnak.  

 
DR. RÉTVÁRI BENCE, az Emberi Erőforrások 

Minisztériumának államtitkára: Köszönöm szépen a 
szót, elnök úr. Tisztelt Képviselő Úr! Tisztelt Ház! Va-
lahogy azt érzem ki az ön szavaiból - nem most elő-
ször és lehet, nem is utoljára -, hogy önöknek annál 
jobb, minél inkább úgy érzik, hogy valamiben az or-
szágnak rosszabb. Tehát mintha önök annak drukkol-
nának, hogy valami rossz történjen. Pedig, higgye el, 
képviselő úr, egyre kevésbé fog ilyet találni, és egyre 
több pozitív fejleményt fog találni, például akár a 
Széchényi Könyvtár esetében is. Nyilván azoknak a 
kérdéseknek egy töredékét lehet jelen pillanatban 
megválaszolni, amit ön itt most feltett, pontosan 
azért, mert semmifajta döntés nem született, bizo-
nyos dolgok meg már egyébként ezelőtt évekkel eldől-
tek, amire ön rákérdezett. Itt főleg az informatikai fej-
lesztésre gondolok, az pedig már közismert, és annak 
az eredményeit akár a nemzeti névtérben mint infor-
matikai fejlesztésben mindenki, így ön is élvezheti az 
interneten.  

Hogy pontosan hova és mikor fog elköltözni az 
Országos Széchényi Könyvtár, ebben semmifajta vég-
leges kormányzati döntés nem született. Az kétségte-
len, hogy egy olyan döntés született, hogy az archivá-
lási raktár Piliscsabán épüljön ki. Tehát az, amit ön az 
előbb említett, hogy azonnali vagy másnapi előkészí-
téssel hozzáférhető legyen minden nem digitális, ha-
nem analóg dokumentum, tehát könyv magyarul fo-
galmazva, ez megtörtént. Azt hiszem, maga a helyszín 
is egy telitalálat, hiszen egy gyönyörű helyszínen fek-
szik, és nagyon gyorsan akár Budapesten is oda lehet 
adni ezeket a köteles példányokat vagy másokat. 10 
milliárd forintnyi fejlesztésről már régen döntött a 
kormány a Széchényi Könyvtár kapcsán, hiszen fon-
tos, hogy minél inkább elérhető, hozzáférhető legyen. 
És ez nemcsak a Széchényi Könyvtárnak, hanem a tel-
jes könyvtári hálózatnak is egy óriási előrelépést je-
lent. Tehát ahol lehetett, eredmények voltak.  

Ami az ’56-os Intézetet illeti, tisztelt képviselő úr: 
itt egy könyvtárból egy kutatóintézet nem a könyvtár 
része marad, hanem egy kutatóintézet részévé válik 
egy kutatóintézet. Ráadásul egy olyan kutatóintézet 
részévé, amelynek feladata a kiegyezéstől a rendszer-
váltásig Magyarország történelmének a szélesebb 
körű megismertetése. Azt hiszem, hogy nyilvánvalóan 
az ’56-os időszak szélesebb körű megismertetése is 
egy ilyen helyen, egy ilyen kutatóintézetben talán még 
jobb helyen van, és még inkább szolgálja a közjót.  

Köszönöm szépen. (Taps a kormánypártok so-
raiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Egyperces viszonvá-

lasz illeti meg képviselő urat.  
 
GRÉCZY ZSOLT (DK): Köszönöm a szót, elnök úr. 

Egyrészt, ha a Széchényi Könyvtár Piliscsabára költö-
zik… (Dr. Rétvári Bence: Az archiválási raktár költö-
zik oda!) Azt értem, de a budapesti megoldása akkor 
egyelőre nem született meg, ott tartunk jelenleg, hogy 

a Széchényi Könyvtár zárva van. (Dr. Rétvári Bence: 
Minden nyáron be van!) Tehát aki szeretne bejutni 
vagy olvasni, akkor ezt jelenleg nem tudja megtenni.  

Ami pedig az ’56-os Intézetet illeti: szeretném je-
lezni, ha a Veritas Intézet alá sorolják, akkor ez az az 
intézet, ahol egyébként sima idegenrendészeti eljá-
rásnak nevezték a holokausztot. És szeretném jelezni, 
hogy Szakály Sándor főigazgató, aki a sajtóhírek sze-
rint most súlyos beteg, korábban tiltakozott az ellen, 
hogy az ’56-os Intézetet az ő intézete alá sorolják. Én 
Szakály Sándor politikai nézeteivel és történészi mun-
kásságával minimum nagyon nem értek egyet, de ezt 
a gesztust még ő is megtette.  

Remélem, nem arról van szó, hogy valakinek a 
betegágyára hivatkozva és esetleg az egészségügyi ál-
lapotára hivatkozva hoznak egy olyan döntést, amely 
ellehetetleníti ezt a rendkívül fontos és nagyszerű mű-
helyt, az ’56-os Intézetet. Köszönöm szépen. (Németh 
Szilárd István: Az a Gyurcsány-időszak volt, nem 
most. - Taps az ellenzéki padsorokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Egyperces vi-

szonválasz megilleti az államtitkár urat is.  
 
DR. RÉTVÁRI BENCE, az Emberi Erőforrások 

Minisztériumának államtitkára: Köszönöm szépen a 
szót, elnök úr. Tisztelt Képviselő Úr! Tisztelt Ház! 
Minden nyáron szokott a Széchényi Könyvtárban szü-
net lenni. (Arató Gergely: És kinyit szeptemberben, 
államtitkár úr?)  

Önök is követelték, mint ahogy mindenki más is, 
hogy ott nyilván vannak olyan állapotok bizonyos 
épületrészeken, amelyek felújítást igényelnek. Ezek a 
felújítások elindultak, pontosan azért, hogy egészsé-
gesebbek és hatékonyabbak legyenek az ottani mun-
kavégzés körülményei, tisztelt képviselő úr. Úgyhogy 
olyan felújítás van, amit szerintem önök is üdvözöl-
hetnének és nem pedig kritizálhatnának itt a parla-
mentben.  

Azt visszautasítom, hogy bárki Magyarországon, 
aki nemzeti oldalon felelős pozíciót tölt be, a holo-
kausztot bármikor is egy idegenrendészeti eljárásnak 
nevezte volna. (Gréczy Zsolt: Szakály Sándor!) A ho-
lokauszt Magyarország XX. századi történelmének 
egyik legnagyobb tragédiája, sok-sok százezer honfi-
társunk veszett oda, akiket mindannyian közösen 
gyászolunk. Úgyhogy ilyesfajta mondatokat pedig, ké-
rem, hogy ne mondjon itt a parlamentben, és ne pró-
bálja meg bárkinek a nemzeti oldalon a szájába adni 
ezeket. (Gréczy Zsolt: Nem én mondtam, Szakály 
Sándor mondta!) 

Arról pedig biztosíthatom önöket, hogy míg 
önök nem foglalkoztak a Széchényi Könyvtárral, 
hagyták évről évre egyre inkább rossz körülmények 
között dolgozni, az informatikai fejlesztésre, a XXI. 
századba való megérkezésére pedig nem költöttek je-
lentős összeget. (Az elnök a csengő megkocogtatá-
sával jelzi az idő leteltét.), ez a kormány 10 milliárd 
forintot költött arra (Az elnök ismét csenget.), hogy 
az ott levő közkincsek digitálisan is hozzáférhetők le-
gyenek, és ez a kormány fog a méltó elhelyezéséről is 
gondoskodni.  
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Köszönöm szépen. (Gréczy Zsolt: A budai Vár 
nagyon jó volt! - Taps a kormánypártok soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, államtitkár úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! Schmuck Erzsébet és Ungár Péter, az 
LMP képviselői, azonnali kérdést kívánnak feltenni a 
miniszterelnök úrhoz: „Mikor szánja rá magát a kor-
mány, hogy végre érdemi lépéseket tegyen a klímavál-
tozás és annak kedvezőtlen hatásai megfékezésére?” 
címmel. A miniszterelnök úr halaszthatatlan közfel-
adat ellátása miatt válaszadásra Gulyás Gergely Mi-
niszterelnökséget vezető miniszter urat jelölte ki. Kér-
dezem képviselő urat, elfogadja-e a válaszadó szemé-
lyét.  

 
UNGÁR PÉTER (LMP): Megvárnánk miniszter-

elnök urat.  
 
ELNÖK: Köszönöm szépen. A miniszterelnök úr-

nak a második soron következő azonnali kérdések 
órájában kell válaszolnia.  

Tisztelt Országgyűlés! Ungár Péter, az LMP kép-
viselője, azonnali kérdést kíván feltenni az emberi 
erőforrások miniszterének: „Mégis egyetért a Kor-
mány az LMP-vel?” címmel. (Dr. Rétvári Bence: 
Lehet más a politika…) A miniszter úr halaszthatat-
lan közfeladat ellátása miatt válaszadásra Rétvári 
Bence államtitkár urat jelölte ki. Kérdezem képviselő 
urat, elfogadja-e a válaszadó személyét.  

 
UNGÁR PÉTER (LMP): Bár Fülöp Attilát vártam 

most végre először, de elfogadom államtitkár urat en-
nek ellenére.  

 
ELNÖK: Elfogadja. Ungár Péter képviselő urat il-

leti a szó.  
 
UNGÁR PÉTER (LMP): Köszönöm szépen. 

A kormányzás alapvetően arról szól, hogy ki az, aki 
pénzt, ki az, aki prioritást jelent a magyar kormány-
nak, ki az, akinek forrásokat adnak, és ki az, akitől for-
rásokat vesznek el. Most lesz a költségvetés a követ-
kező hónapokban, abból nyilvánvalóan látszódni fog, 
hogy a kormány változtat-e azon a politikán, hogy 
nem gondoskodik a gondoskodókról. Itt gondolok 
azokra is, akik otthon gondoskodnak emberekről, 
0-24 megfeszített munkában, illetve azokra is, akik 
intézményben.  

 
(14.10) 

 
Az intézménnyel kapcsolatban az első kérdésem 

az, hogy lezárultak-e a tárgyalások a szociális szektor 
érdekképviseletével, meg fogják-e emelni végre a szo-
ciális szektor drámai és megmagyarázhatatlan bérét, 
és végre megoldják-e azt Magyarországon, hogy egy 
szociális szektorban dolgozó gyógypedagógus ne 
130 ezer forint nettót keressen havonta. 

A második: mikor emelik meg végre az otthon-
ápolási díjat azoknál az embereknél, akik nem gyer-
meküket, hanem vagy házastársukat, vagy szüleiket 
ápolják otthon? Mikor emelik meg ezt az összeget, 

amely jelenleg - szintén megmagyarázhatatla-
nul - 58 ezer forint? Arra kérem államtitkár urat is-
mételten, mint ahogy ezt már többször megtettük, 
hogy ne százalékban, hanem forintban mondja meg, 
hogy a korábbi emelések mennyit jelentenek, mennyit 
jelent 58 ezer forintnál egy 10 százalékos emelés. 

A harmadik az, amiben, úgy látszik, önök egyet-
értenek az LMP-vel: fél éven keresztül mondtuk itt azt 
többen, mondtam én is, hogy a gyoddal kapcsolato-
san, a gyermekápolással kapcsolatosan az autizmus-
sal élő gyermekeknél, illetve más értelmi fogyatékos-
sággal élő gyermekeknél olyan pontrendszert hoztak 
létre, amely nem veszi figyelembe az ő speciális élet-
helyzetüket. Nemrég azt olvashattuk az Autisták Or-
szágos Szövetségének közleményében, hogy mégis 
megváltoztatják ezt a pontrendszert.  

Akkor ezek szerint, államtitkár úr, mondja ki a 
jegyzőkönyvben, hogy nem keltettem hisztériát fél 
évig, hanem amit mondtam, az emberek valódi életé-
ből következett, és önök ezért változtatják meg ezt a 
pontrendszert! Köszönöm szépen. (Taps az ellenzék 
padsoraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Válaszadásra 

megadom a szót Rétvári Bence államtitkár úrnak. 
 
DR. RÉTVÁRI BENCE, az Emberi Erőforrások 

Minisztériumának államtitkára: Köszönöm szépen a 
szót, elnök úr. Tisztelt Képviselő Úr! Tisztelt Ház! Ami 
a szociális szférában a béremelést jelenti, tisztelt kép-
viselő úr, az ellenzéki képviselők azok, akik erről be-
szélnek, és a kormánypártok azok, akik léptek ebben 
az ügyben, hiszen 2014-ben ágazati bérpótlékot vezet-
tünk be, 2015-ben ágazati bérkiegészítést, 2016-ban 
összevont bérkiegészítést vezettünk be, tehát volt 
olyan, amikor egyszerre mindenkinek általánosság-
ban emeltük a szociális szférában a bérét, és volt 
olyan, amikor pedig differenciáltan. Akik régebb óta 
ott dolgoztak vagy nagyobb tapasztalattal, magasabb 
fokú végzettséggel rendelkeztek, azoknak nagyobb 
mértékben emeltük, pontosan azért, hogy a pályán 
tartsuk a leginkább nagy tapasztalattal rendelkező 
embereket.  

Ha ön így összeadja az elmúlt időszak béremel-
kedéseit, amelyekben valóban szerepet játszott az is, 
hogy a szakmunkás-minimálbér is nagyon nagy mér-
tékben megemelésre került, és ez nyilván az alacso-
nyabb végzettségűeknél, az alacsonyabb munkakört 
betöltőknél jelentős béremelést jelentett, akkor itt egy 
60 százalék körüli keresetemelkedést láthat ebben az 
ágazatban is az elmúlt öt-nyolc esztendőben.  

Ezeket a béremeléseket, sem a bérpótlékot, sem 
a bérkiegészítést önök nem támogatták, sőt itt a par-
lamentben azt mondták, hogy ezeket alapbéresíteni 
kéne, amivel önök körülbelül 15 ezer forintot húzná-
nak ki minden szociális dolgozó zsebéből, mert nem 
rárakódna az alapbérükre ez a plusz 15 ezer forint, ha-
nem beépülne az alapbérbe, és a minimálbér emelke-
dése, a szakmunkás-minimálbér emelkedése nem 
tolná fel ezeket a béreket, hanem felemésztené a bér-
kiegészítést. Tehát önökkel rosszabbul jártak volna a 
szociális dolgozók. 
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Nem értek egyet azzal sem, és a kormány sem ért 
egyet azzal, amit önök az otthonápolási díj kapcsán itt 
a parlamentben műveltek: december 12-én a gyerme-
kek otthongondozási díjának bevezetését nem szavaz-
ták meg, az ápolási díj bevezetését nem szavazták 
meg. Hogy mit nem szavaztak meg önök szám sze-
rint? Azt, hogy 100 ezer forintra emeljük a gyermekek 
otthongondozási díját annak, aki otthon ápolja a saját 
gyermekét, és ezt az összeget pedig 2022-ig az akkori 
minimálbér szintjére, tehát ennél jóval, sok-sok tíz-
ezer forinttal magasabb összegre, az is lehet, hogy 
akár még a duplájára is emeljük.  

Önök sem azt, hogy 100 ezer forintot kapjanak, 
sem azt, hogy majd 2022-ben az akkori minimálbér 
körülbelül 200 ezer forintos szintjét megkapják, nem 
támogatták. (Az elnök csengetéssel jelzi az időkeret 
leteltét.) Jobb lett volna, ha az LMP ebben a kormány-
pártokkal együtt szavaz. Folytatom majd az egy per-
cemben. (Taps a kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, államtitkár úr. Egy-

perces viszonválaszra van lehetősége a képviselő úr-
nak. 

 
UNGÁR PÉTER (LMP): Tehát akármennyit ol-

vassa fel az 1974-es Szabad Nép termelési jelentését, 
jelenleg egy ÉNO-ban egy gyógypedagógus 130 ezer 
forint nettót keres. (Németh Szilárd István folyama-
tosan közbeszól.) Tehát elmondhatja még hetven-
négyszer, hogy mi hány százalékban… Államtitkár úr, 
kérem, próbáljon meg kulturáltan viselkedni! 
(Dr. Rétvári Bence: Neki mindig sikerül!) 

Továbbmegyek. A másik az, hogy amire én kér-
deztem, az az, hogy felvetettem azt, hogy az autizmus-
sal élő gyermekeket kihagyják a gyod pontrendszeré-
ből. Bementek az Echo TV-be, itt elmondták, hogy po-
litikailag hisztériát keltek, és milyen szörnyű minő-
ségű ember itt mindenki, többek között egy civil szer-
vezet is felszólalt ezzel kapcsolatban. Most beismerték 
az AOSZ-szal folytatott egyeztetést követően, hogy 
változtatásra szorul ez a pontrendszer. 

Tehát akkor miért nem csináltak semmit fél évvel 
ezelőtt, az elmúlt fél évben? Miért nem csináltak sem-
mit? Azért nem csináltak semmit, mert önöknek fon-
tosabb az, hogy mindig maguknak legyen igaza, min-
dig be lehessen menni az Echo TV-be győzelmi propa-
gandát mondani, mint hogy valódi magyar emberek-
nek segítsenek. Ezért! (Taps az LMP padsorai-
ban. - Közbeszólás a Fidesz soraiból: Már nincs 
Echo TV!)  

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Viszonválaszra 

van lehetősége az államtitkár úrnak is.  
 
DR. RÉTVÁRI BENCE, az Emberi Erőforrások 

Minisztériumának államtitkára: Tisztelt Képviselő 
Úr! Nem kell nekünk semmit mondani, mert mi or-
szággyűlési képviselők vagyunk mindnyájan, itt va-
gyunk, és a parlamenti jegyzőkönyv tartalmazza a sza-
vazatainkat. Önök támogatták, hogy akár autisták, 
akár bármilyen más jogosultak otthongondozási díja 
bevezetésre kerüljön, és 100 ezer forintot kapjanak? 

Támogatták vagy nem támogatták? (Tordai Bence 
közbekiált.) Még most is azt mondja a képviselőtársa, 
hogy szabálytalan, az összes embertől, több tízezer 
érintettről van szó, visszavonná ezt az összeget. Nem 
hisztériát keltünk, képviselő úr, hanem a szavazási 
jegyzőkönyvet felmutatjuk, hogy ön ezt nem támo-
gatta itt, amikor parlamenti képviselőként megte-
hette volna. Egy karnyújtásnyi távolságra volt a saját 
igen gombjától, de ön éppen szelfizgetett meg éppen 
sípolgatott (Ungár Péter: Életemben nem szelfiztem, 
elnézést kérek!), és az fontosabb volt, mint hogy az 
otthongondozási díj emelésével kapcsolatban egy 
gombot megnyomjon, tisztelt képviselő úr.  

Azt elmondtuk a szavazás után is, decemberben 
is, januárban is, sőt kiálltunk közösen az érintett szer-
vezetekkel együtt, hogy mi folyamatosan egyeztetünk, 
hogy minden megoldás nekik a legideálisabb legyen. 
Ez így volt tavaly is, tavalyelőtt is, és így van idén is, 
és ami változtatást kértek, azt átvezettük tavaly is, 
meg átvezettük idén is. (Az elnök csengetéssel jelzi az 
időkeret leteltét.) Önök tavaly nem szavazták meg, mi 
pedig idén is átvezettük azt, amit ők kértek; ez a kü-
lönbség önök és köztünk. Köszönöm szépen. (Taps a 
kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm, államtitkár úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! Tordai Bence, a Párbeszéd képviselője, 
azonnali kérdést kíván feltenni a miniszterelnök úr-
nak: „Miért kell lábbal tiporni a tudomány sza-
badságát, avagy miért vált Rákosi Mátyás leg-
jobb tanítványává Palkovics László Miniszter 
Úr?” címmel. A miniszterelnök úr halaszthatatlan 
közfeladat ellátása miatt válaszadásra Gulyás Gergely 
Miniszterelnökséget vezető miniszter urat jelölte ki. 
Kérdezem a képviselő urat, hogy elfogadja-e a válasz-
adó személyét.  

 
TORDAI BENCE (Párbeszéd): Igen, elfogadom. 
 
ELNÖK: Öné a szó, Tordai Bence képviselő úr. 
 
TORDAI BENCE (Párbeszéd): Köszönöm a szót, 

elnök úr. Tisztelt Országgyűlés! Miniszter Úr! Tegnap 
sok ezren tüntettek a Magyar Tudományos Akadémia 
mellett, a tudomány szabadsága mellett, a tudás sza-
badsága mellett és önök ellen, hiszen önök ezt lábbal 
akarják tiporni.  

Ez a jövőgyilkos, a magyar kutatókat külföldre ül-
döző és a magyar tudományosság érdekeit, szempont-
jait semmibe vevő magatartás az, amit mindenki a ku-
tatói szférában, a magyar értelmiség krémjében világ-
nézetre való tekintet nélkül elutasít. Ez nem egy szak-
mai vita, ez nem egy világnézeti vita, itt önök állnak 
szemben a magyar tudományossággal.  

Nem szeretem ezeket a nagy szavakat, nem szere-
tem a rákosizást, úgyhogy maradjunk a tényeknél, 
hogy mi történt ’45 után az Akadémiával, és mi történt 
2010 után. ’45 után a földreformban elvették a földbir-
tokaikat, a pénz- és értékpapírvagyonukat felemész-
tette a pengő elértéktelenedése. 2010 után folyamato-
san csökkent az állami támogatás, ’19-ben 28 milliárd 
forintot vontak el tőlük. 1948-ban államosították az 
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Akadémia bérházait, most pedig azt tervezik, hogy in-
gyenes használatra át kell adnia az MTA-nak az ingat-
lanait az Eötvös Loránd kutatási hálózatnak, amelyet 
önök most hoznak létre. 1949-ben Rákosiék felállítot-
ták a Magyar Tudományos Tanácsot, önök most létre-
hozzák a nemzeti tudománypolitikai tanácsot, hogy 
majd az eldöntse a támogatott kutatások irányát. És 
csak hogy az ’56-os Intézetre is kitérjek egy gondolat-
tal: az ’56-os forradalmat szovjet tankokkal verték le, 
önök pedig az ’56-os Intézetet sztálini módszerekkel 
verik szét.  

Ezek után adódik a kérdés, hogy miért vált Rá-
kosi Mátyás legjobb tanítványaivá Orbán Viktor és 
Palkovics László. (Taps a Párbeszéd soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Válaszadásra 

megadom a szót Gulyás Gergely miniszter úrnak. 
 
GULYÁS GERGELY, a Miniszterelnökséget ve-

zető miniszter: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Képviselő Úr! Ön azt mondja, hogy nem sze-
reti a rákosizást, de biztos, ami biztos, rögtön párhu-
zamot keres az innovációs miniszter és a miniszterel-
nök, illetve Rákosi Mátyás között. (Arató Gergely: 
Adja magát a párhuzam, nem kellett keresni!) Úgy 
gondolom, ez még a tekintetben is rendkívül alacsony 
színvonalú, amit önök itt a parlamentben képviselni 
szoktak. Rákosi Mátyás a magyar történelem egyik 
legbrutálisabb hóhérja, ehhez képest ön abban a párt-
ban ül, amely jogutódja Rákosi Mátyás pártjának, il-
letve azzal a párttal van szövetségben az ön pártja. 
(Taps a kormánypártok soraiban. - Cseresnyés Pé-
ter: Így van! - Dr. Rétvári Bence: Így van! Bravó!) 
Ön úgy jutott országgyűlési mandátumhoz, hogy a 
Párbeszéd szövetséget kötött Rákosi Mátyás jogutód 
pártjával. Ezek után, ne haragudjon, de egy ilyen kér-
dés feltevését követően szeretném felhívni az ön je-
lenlegi tevékenysége és Rákosi Mátyás pártalapítása 
közötti párhuzamra a figyelmet. Köszönöm. (Taps a 
kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszter úr. A kép-

viselő urat egyperces viszonválasz illeti meg. 
 

 (14.20) 
 

TORDAI BENCE (Párbeszéd): Mindig azt szok-
tuk keresni egy ilyen átalakítás mögött, hogy melyek 
azok a szempontok, amik a Fideszt vezérlik, a pénz 
vagy a hatalom fontosabb-e éppen az adott esetben. 
Valószínűleg most mind a kettő, hiszen a független 
gondolkodásra még alkalmas műhelyek is zavarják a 
Fideszt hatalompolitikájában, s ugyanígy alkalmas-
nak tartják ezt az ellopott intézményhálózatot az 
uniós támogatási források lenyúlására.  

De nem akarom azzal sértegetni a kommunistá-
kat, hogy önöket kommunistáknak nevezném. Jóér-
zésű, békeszerető polgártársaink, akik magukat kom-
munistának vallják, joggal lennének fennakadva 
azon, hogy a Fidesszel említem őket egy lapon. Úgy-
hogy maradjunk abban, hogy önök az említett törté-

nelmi tények és történelmi párhuzamok alapján Rá-
kosi Mátyás utódai, ő pedig Sztálin legjobb magyar ta-
nítványa volt. Gratulálok hozzá önöknek! (Dr. Rét-
vári Bence: Taps sehol! - Tordai Bence tapsol. - Dr. 
Rétvári Bence: Saját magát tapsolja meg!)  

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Miniszter urat 

is megilleti a viszonválasz.  
 
GULYÁS GERGELY, a Miniszterelnökséget ve-

zető miniszter: Köszönöm szépen. Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Képviselő Úr! Vártam a tapsot, de képviselő 
úr önmagát tapsolta meg. Lassan ha a választópolgá-
rok tapsára számít, akkor se fog ennél sokkal nagyobb 
hangzavart hallani, azt látjuk ugyanis az európai par-
lamenti választások eredményeként, hogy vagy az 
önök pártja, a Párbeszéd van 1 százalék alatt, vagy a 
Magyar Szocialista Párt került 5 százalék alá. A kettő 
állításból az egyik igaz: vagy már nem 5 százalékos 
párt és nem parlamenti párt az MSZP, vagy önök nem 
érik el az 1 százalékot.  

Ami pedig a felvetéseit illeti: kommunizmusügy-
ben az MSZP-vel szövetséges párt képviselőjével nem 
nyitnék vitát, mert a kommunista utódpárttal való 
szövetséget jó szívvel vállalja, és úgy gondolja, hogy 
egy demokratikus választásokat rendkívül erős legiti-
mációval megnyert kormánypártot hasonlíthat a 
kommunistákhoz. Ezt ön megteheti, hiszen demokrá-
ciában vagyunk és szólásszabadság van, a választók 
pedig ezt, ahogy eddig is értékelték, ezután is érté-
kelni fogják. Köszönöm a figyelmet. (Taps a kor-
mánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm, miniszter úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! Böröcz László, a Fidesz képviselője, azon-
nali kérdést kíván feltenni az igazságügyi miniszter-
nek: „Hogyan lehet meggátolni, hogy az ellen-
zék útját állja az elkövetők felelősségre voná-
sának?” címmel. Miniszter úr halaszthatatlan köz-
feladat ellátása miatt válaszadásra Völner Pál állam-
titkár urat jelölte ki. Kérdezem képviselő urat, hogy 
elfogadja-e a válaszadó személyét.  

 
BÖRÖCZ LÁSZLÓ (Fidesz): Igen, elfogadom.  
 
ELNÖK: Jelzi, hogy igen. Böröcz László képviselő 

urat illeti a szó.  
 
BÖRÖCZ LÁSZLÓ (Fidesz): Köszönöm a szót, el-

nök úr. Tisztelt Ház! Tisztelt Képviselőtársaim! Nagy 
felháborodást keltett országszerte, hogy május 7-én 
nem függesztette fel Czeglédy Csaba EP-képviselő-
jelölt mentelmi jogát a Nemzeti Választási Bizottság, 
az ellenzék által delegált tagok együttműködésének 
köszönhetően. Mint ismert, Czeglédy Csabával, az 
MSZP-DK ügyvédjével, volt önkormányzati képvise-
lőjével szemben vádat emelt az ügyészség különösen 
jelentős vagyoni hátrányt okozó költségvetési csalás 
bűntette miatt. A vád szerint Czeglédy Csaba 6,2 mil-
liárd forinttal rövidítette meg a magyar költségvetést. 
Fontos kiemelni, hogy Czeglédyt egyszer már hasonló 
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bűncselekmények elkövetése miatt 2003-ban jogerő-
sen elítélték, tehát az áldozati szerepben történő tet-
szelgése kicsit sántít. Mindezek ismeretében a DK 
mégis feltette saját listájára a bűnözői múlttal rendel-
kező, vádemelés alatt álló Czeglédyt. Kizárólag a tör-
vények kijátszásának szándékára utal az is, hogy 
Czeglédy a lista utolsó helyén szerepelt, tehát reális 
esélye egyáltalán nem volt a mandátumszerzésre.  

Tisztelt Képviselőtársaim! 29 éven keresztül írat-
lan szabályként működött a közéletben az a helyes és 
elvárt gyakorlat, hogy a közvádas bűncselekmények-
kel megvádolt személyek esetében a jelölteket megil-
lető mentelmi jog felfüggesztésre kerül. Ezt az erköl-
csi minimumot közel három évtized után az ellenzék-
nek sikerült felrúgnia. Szégyen és gyalázat, hogy egy 
közpénzeket megcsapoló bűnöző mellett cinkosként 
sorakozik fel az egész ellenzék. Ezt nem lehet szó nél-
kül hagyni!  

Az elhangzottakra tekintettel kérdezem tisztelet-
tel államtitkár urat: hogyan lehet meggátolni, hogy az 
ellenzék útját állja az elkövetők felelősségre vonásá-
nak? Köszönöm szépen. (Taps a kormánypártok so-
raiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Válaszadásra 

megadom a szót Völner Pál államtitkár úrnak.  
 
DR. VÖLNER PÁL igazságügyi minisztériumi ál-

lamtitkár: Köszönöm szépen, elnök úr. Tisztelt Ház! 
Tisztelt Képviselőtársam! Ha Czeglédy Csaba DK-
MSZP-viszonyrendszerére gondolunk, az iskolaszö-
vetkezetekre, az ott eltűnt több mint 6 milliárd fo-
rintra, akkor láthatjuk azt, hogy nagyon mély az a 
kapcsolat, ami összeköti Gyurcsány Ferencet, a fele-
ségét és Czeglédy Csabát abban az ügyben (Arató 
Gergely: Nem tudom, miket hord itt összevissza!), 
ahol az Altus még kölcsönt is nyújtott ennek a kétes 
jogügyletnek a során. S az is látszik, hogy a viszony 
már régi keletű, lehet, hogy már 2003-ból ered vagy 
korábbról, hiszen a tavalyi országgyűlési választáso-
kon ugyanezt a provokációt elkövette a baloldal, ami-
kor szintén jelölte Czeglédy Csabát országgyűlési kép-
viselőnek, csak az akkori Nemzeti Választási Bizottság 
joggyakorlatba illő bölcs döntésének köszönhető, 
hogy akkor felfüggesztették a mentelmi jogát, és to-
vább tudott folytatódni az eljárás, nem szűnt meg, 
mint az idei év folyamán.  

Az idei évben, amikor az európai parlamenti vá-
lasztásokra került sor, szintén jött ez a provokatív lé-
pés, nyilván a 36. vagy nem tudom, milyen hely ren-
geteg húzóerőt jelentett a DK listájának, és valószínű-
leg Czeglédy Csabának is az ő szemszögükből reális 
esélye volt a kijutásra, és kezdeményezték, hogy kép-
viselő lehessen. Láthatjuk, hogy nem küldik ki őt 
Brüsszelbe, tehát az egész csak egy színjáték volt, s ar-
ról szólt, hogy a Nemzeti Választási Bizottságban 
többségbe került ellenzéki delegáltak gyakorlatilag a 
jog írott és íratlan szabályait figyelembe véve a men-
telmi jogát fenntartották a képviselőjelöltnek.  

Megjegyzem egyébként, hogy a parlamenti gya-
korlat valóban töretlen az elmúlt időszakban, ’90 óta, 
köztörvényes ügyekben minden esetben kiadják a 

képviselőket, hogy az eljárást le lehessen ellenük foly-
tatni. Ezt az ellenzéki delegáltak a Nemzeti Választási 
Bizottságban nem tudták mint szakmai kérdést meg-
ugrani. Köszönöm. (Taps a kormánypártok sorai-
ban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm, államtitkár úr. Viszonvá-

laszra van lehetősége a képviselő úrnak.  
 
BÖRÖCZ LÁSZLÓ (Fidesz): Köszönöm szépen. 

Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Képviselőtársaim! Azért 
felhívnám Arató képviselő úr figyelmét arra, hogy ha 
már ennyire védelmezik Czeglédy Csabát, akkor miért 
nem vették a bátorságot ahhoz, hogy összegyűjtsék 
azt a pénzt, amit a magyar állam fizetett ki annak a 
sok száz diáknak és nehéz sorsú nyugdíjasnak, akik-
nek Czeglédy Csaba a cégén keresztül ellopta a pénzét. 
(Arató Gergely: Azért, mert nem volt ilyen, drága 
képviselő úr. Beszéltek erről, de elmaradtak az ered-
mények ebben az ügyben. - Az elnök csenget.)  

 
ELNÖK: Tessék folytatni, képviselő úr!  
 
BÖRÖCZ LÁSZLÓ (Fidesz): Képviselő úr, én na-

gyon bízom benne, hogy a kormány meg fogja találni, 
s meg fogjuk találni közösen annak a lehetőségét, 
hogy ilyen esetekben ne bújhasson senki a mentelmi 
joga mögé, és ne tudják kijátszani az ellenzéki pártok-
kal összefogva önök azt a lehetőséget, hogy megvéd-
jék Czeglédy Csabát. Köszönöm szépen. (Taps a kor-
mánypártok soraiban. - Arató Gergely: Erdoğan 
büszke lehet rátok!)  

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. A viszonválasz 

megilleti az államtitkár urat is.  
 
DR. VÖLNER PÁL igazságügyi minisztériumi ál-

lamtitkár: Tisztelt Ház! Tisztelt Képviselőtársam! En-
nek az ügynek az orvoslására a Fidesz-frakcióból tör-
vényjavaslat került benyújtásra, melyet az Igazság-
ügyi bizottság napirendre is vett. Megjegyzem egyéb-
ként, a jegyzőkönyvekből kivehető, hogy sem a DK, 
sem a Jobbik nem szavazta meg ezt a törvénymódosí-
tást, az MSZP pedig látványosan kivonult erről az 
ülésről.  

Miről szól ez a történet? A mentelmi jog egyértel-
műen arra szolgál, hogy a képviselő és a képviselője-
lölt a politikai tevékenységével összefüggésben ne ke-
rülhessen büntetőeljárás alá és ne lehessen akadá-
lyozni ebben a tevékenységében. (Arató Gergely: Ezt 
akarják maguk megakadályozni! Ez a maguk célja!) 
Abból, hogy a DK és a baloldal ilyen élesen kiáll ebben 
a köztörvényes ügyben Czeglédy Csaba mellett, egyér-
telmű, hogy náluk a politikai tevékenység körébe tar-
tozik a köztörvényes bűncselekmények elkövetése is. 
Köszönöm a figyelmet. (Taps a kormánypártok sora-
iban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm, államtitkár úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! Seszták Miklós, a KDNP képviselője… Bo-
csánat, Steinmetz Ádám képviselő úr következik, 
majd őt követi Seszták Miklós.  
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Steinmetz Ádám, a Jobbik képviselője azonnali 
kérdést kíván feltenni a honvédelmi miniszter úrnak: 
„Laktanyából hadiüzem vagy migránsmun-
kásszálló?” címmel. Miniszter úr halaszthatatlan 
közfeladat ellátása miatt válaszadásra Németh Szilárd 
államtitkár urat jelölte ki. Kérdezem képviselő urat, 
hogy elfogadja-e a válaszadó személyét.  

 
DR. STEINMETZ ÁDÁM (Jobbik): Igen, termé-

szetesen elfogadom.  
 
ELNÖK: Köszönöm. Steinmetz Ádám képviselő 

urat illeti a szó.  
 
DR. STEINMETZ ÁDÁM (Jobbik): Köszönöm a 

szót, elnök úr. Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Állam-
titkár Úr! Országszerte tapasztaljuk, hogy a beván-
dorlásellenes kormányunk tízezrével telepíti be a 
migránsmunkásokat, ukránokat, törököket, mongo-
lokat. Több száz olyan településről tudunk, ahol olcsó 
keleti munkásokat dolgoztatnak azért, hogy ne kelljen 
a magyaroknak magasabb bért fizetni.  

 
 

(14.30) 
 
Miközben önök szó szerint úton-útfélen azt hir-

detik, hogy Magyarország nem lesz bevándorlóor-
szág, Tiszaújvárosban 12 milliárd forinttal támogat-
ják, hogy 3 ezer muszlimnak épüljön munkásszálló, 
máshol pedig laktanyákat alakítanak át erre a célra.  

Marcaliban, a híres katonavárosban 18 éve áll 
üresen egy laktanya. Bár Móring József Attila képvi-
selőtársam korábban azt ígérte - idézem -, ne mig-
ránsbázis, hanem honvédségi üzem legyen, tartunk 
tőle, hogy a kormánynak más célja van vele.  

Tisztelettel kérdezem ezért az államtitkár urat: 
hogyan is lehetne a marcali laktanyából honvédségi 
üzem, amikor az nem is áll a honvédelmi tárca keze-
lésében? Mi célra kívánják akkor hasznosítani? 
Egyeztetett-e egyáltalán Móring József Attila a mi-
nisztériummal az ígéreteivel kapcsolatban? Mikor va-
lósul meg az általa ígért 200-220 új munkahelyet te-
remtő honvédségi üzem? 

Tisztelt Államtitkár Úr! Felhívom a figyelmét, 
hogy a kecskeméti, a kalocsai és a szentgotthárdi lak-
tanyákból migránsmunkásszállót csináltak. Kérem, 
válaszában nyugtasson meg minket, hogy a marcali 
Petőfi Sándor laktanyából nem fognak. Köszönöm 
szépen. (Taps a Jobbik soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Megadom a 

szót Németh Szilárd államtitkár úrnak. 
 
NÉMETH SZILÁRD ISTVÁN honvédelmi mi-

nisztériumi államtitkár: Köszönöm szépen, elnök úr. 
Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képviselő Úr! Ön már 
próbálkozott írásban két hónappal ezelőtt mindenfé-
lét összezagyválni, és a magyar kormányt, illetve a 
Honvédelmi Minisztériumot és a Magyar Honvédsé-
get rossz fényben feltüntetni. Én ezt a mai azonnali 
kérdést is ennek tudom be.  

Nem gondolta át, mit kérdez, és kitől, hiszen az 
ön által említett marcali laktanya - amiből egyébként 
kettő van, mert a volt Hunyadi és a volt Petőfi lakta-
nyákról van szó - 16 éve, 2003 óta sem a Honvédelmi 
Minisztérium, sem a Magyar Honvédség tulajdoná-
ban, birtokában és kezelésében nem áll. Így a Honvé-
delmi Minisztériumnak, a honvédelmi miniszternek 
és az államtitkárának se illetékessége, se jogköre 
nincs, hogy erre a kérdésre bármilyen nyilatkozatot 
tegyen. Köszönöm szépen. (Taps a kormánypártok 
soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, államtitkár úr. Egy-

perces viszonválaszra van lehetősége a képviselő úr-
nak.  

 
DR. STEINMETZ ÁDÁM (Jobbik): Köszönöm a 

szót, elnök úr. Tisztelt Államtitkár Úr! Az összezagy-
válásról annyit, hogy a volt laktanya környezeti álla-
potáról tettem fel kérdéseket, ami rendkívül érdekli a 
lakosságot. Kiderült, és ön is megerősítette, hogy ez 
már hosszú-hosszú évek óta nem is áll a tárca kezelé-
sében. Hogyan lehet akkor, egy olyan fideszes képvi-
selő, aki nem mellesleg a Honvédelmi bizottság tagja, 
hogyan ígérhet olyat, hogy majd ebből az ingatlanból 
honvédelmi üzem lesz? Kérem szépen, azért ez még-
iscsak vicces! Ha az önök kormánya nem veszi komo-
lyan Móring József Attilát, akkor legalább a marcali 
polgárokat vegyék komolyan! Az, hogy az önök képvi-
selője megint csak ígér, becsapja a választókat, ahogy 
tette ezt az önálló kórház esetében, ahogy tette ezt a 
sürgősségi centrummal, a CT-berendezéssel és a heli-
kopterleszállóval kapcsolatban, azért az mégis felhá-
borító.  

A marcali polgárok érdemi munkahelyeket sze-
retnének, érdemi béremelést, nem pedig mig-
ránsmunkásokat. Ne migránsbázis, hanem honvéd-
ségi üzem legyen a marcali laktanya! (Taps a Jobbik 
soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Egyperces viszonvá-

laszra lehetősége van az államtitkár úrnak is.  
 
NÉMETH SZILÁRD ISTVÁN honvédelmi mi-

nisztériumi államtitkár: Köszönöm szépen. Tisztelt 
Képviselő Úr! Ön, tudtommal, olvasni tud, nem is hall 
nagyot, de azért én még egyszer megismétlem, hogy a 
nevezett ingatlan sem tulajdonában, sem birtokában, 
sem kezelésében sem a honvédségnek, sem a minisz-
tériumnak nem áll. Ön ráadásul jogászember. Jogász-
ként kellene tudnia, hogy ilyenkor itt a parlamentben 
felelősen ebben a kérdésben sem a miniszternek, sem 
a megbízott államtitkárának nincs rá módja, hogy vá-
laszt adjon önnek.  

Tehát mivel se illetékességünk, se hatáskörünk 
ebben a kérdésben nincsen, forduljon azokhoz, akik-
nek illetékessége és hatásköre van az ön által feltett 
kérdésben. Köszönöm szépen. (Taps a kormánypár-
tok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, államtitkár úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! Seszták Miklós, a KDNP képviselője, 



9115 Az Országgyűlés tavaszi ülésszakának 17. ülésnapja, 2019. június 3-án, hétfőn 9116 

azonnali kérdést kíván feltenni a külgazdasági és kül-
ügyminiszter úrnak: „Milyen gazdaságélénkítő 
programokat tervez a magyar kormány a ha-
táron túli magyar területeken?” címmel. A mi-
niszter úr halaszthatatlan közfeladat ellátása miatt 
válaszadásra Magyar Levente államtitkár urat jelölte 
ki. Kérdezem képviselő urat, elfogadja-e a válaszadó 
személyét. (Dr. Seszták Miklós: Természetesen.) Jelzi 
képviselő úr, hogy igen. Seszták Miklós képviselő urat 
illeti a szó. 

 
DR. SESZTÁK MIKLÓS (KDNP): Köszönöm a 

szót, elnök úr. Tisztelt Ház! Tisztelt Államtitkár Úr! 
A magyar kormány számára nem mindegy, mi törté-
nik a Kárpát-medencében, hisz egy felelős nemzeti 
kormány számára sarkalatos kérdés, hogy segíteni 
tudja az országhatárokon túl élő magyarok életét, 
megélhetését és szülőföldön maradását.  

A Pro Economica Alapítvány Erdélyben támoga-
tási programot indított, mellyel a térség valaha volt 
legnagyobb, koncentrált mezőgazdasági fejlesztése 
jöhet létre. Minden esély megvan arra, hogy a követ-
kező két évben mintegy 300 millió eurónyi fejlesztés 
valósuljon meg a székelyföldi mezőgazdaságban. Ez a 
koncentrált mezőgazdasági fejlesztés megváltoztat-
hatja a térség mezőgazdasági struktúráját.  

Erdély mellett a Vajdaságban élő magyarságot is 
segíti az anyaország az ott meghirdetett gazdaságfej-
lesztési program második szakaszával. Az elmúlt há-
roméves gazdaságfejlesztő programszakasz csak a 
kezdet volt, hiszen miután bebizonyosodott annak si-
keres volta, így tíz új pályázatot írt ki a magyar kor-
mány a vajdasági gazdaságfejlesztő program második 
szakaszában. Egyebek mellett falusiház-vásárlásra, 
földvásárlásra, növénytermesztésre, állattenyésztésre 
és idegenforgalmi fejlesztésekre pályázhatnak a Vaj-
daságban élő magyarok. De Felvidéken is gazdaság-
fejlesztési program van folyamatban tízmilliárd forint 
értékben, 49 pályázat be is érkezett, így ez a program 
is sikeresnek minősíthető.  

Tisztelt Államtitkár Úr! A Kereszténydemokrata 
Néppárt támogatja a kormány azon törekvését, hogy 
Erdélyben, Felvidéken és a Vajdaságban is támoga-
táshoz jussanak a magyar gazdák, kis- és közepes vál-
lalkozások, és fejlődhessen az idegenforgalmi ágazat 
is, hisz mindannyiunk közös érdeke, hogy a támoga-
tott ágazatokban dolgozók megélhetését megvédjük, 
és ezáltal megállítsuk a határon túl élő fiatalok elván-
dorlását.  

A fentiek alapján kérdezem tisztelettel államtit-
kár urat: látszik-e az eredménye az elmúlt évek gaz-
daságfejlesztési programjainak? Milyen gazdaság-
élénkítő programot tervez a kormány a jövőben?  

Köszönöm válaszát. (Taps a kormánypártok so-
raiban.) 

 
ELNÖK: Válaszadásra megadom a szót Magyar 

Levente államtitkár úrnak.  
 
MAGYAR LEVENTE külgazdasági és külügymi-

nisztériumi államtitkár: Köszönöm a szót. Tisztelt El-
nök Úr! Tisztelt Képviselő Úr! Köszönöm a kérdést, 

mert ez egy olyan témát érint, amiről nem sokat be-
szélünk, de annál nagyobb a jelentősége, és annál ko-
molyabb sikereket tudunk felmutatni az elmúlt évek-
ben e téren.  

Tisztelt Ház! Az elmúlt jó száz évben Magyaror-
szág nem volt abban a helyzetben, hogy érdemi segít-
séget tudjon nyújtani a határon túl élő honfitársaink-
nak különböző okok miatt, különböző évtizedekben 
más-más okból, de erre egészen minimális mozgáste-
rünk volt, az ország nem volt se anyagilag, se politika-
ilag abban a helyzetben, hogy tudta volna támogatni 
nagymértékben ezeket a határon túlra szorult közös-
ségeket.  

Ez az elmúlt években változott meg először 1918 
óta, hiszen 2010 óta a magyar gazdaság elkezdett erő-
södni, ’13-14 fordulóján pedig történt egy áttörésszerű 
fejlődés, ami azóta is tart, és Európában az egyik leg-
nagyobb ütemű gazdasági növekedést tudja magáé-
nak az ország, megteremtve azokat az addicionális 
forrásokat, amelyek korábban nem álltak rendelke-
zésre a rendszerváltás után sem arra, hogy évi több tíz 
milliárd forinttal tudjunk hozzájárulni egy szemlélet-
váltás, egy nemzetpolitikai paradigmaváltás jegyében 
ahhoz, hogy immár ne csak a kulturális, oktatási csa-
tornákon keresztül segítsük a határon túli magyarok 
szülőföldön maradását, boldogulását, hanem egzisz-
tenciálisan is érdemi, kézzelfogható segítséget tud-
junk adni olyan formában, hogy a vállalkozást, a 
nagy- és kisipar fejlődését és nem utolsósorban, sőt 
talán legfontosabb ágazatként a mezőgazdaságot se-
gítjük annak érdekében, hogy helyben jöjjenek létre 
munkahelyek, helyben teremtődjön meg az a hozzá-
adott érték, ami eddig esetleg a határokon, az ő hatá-
raikon is kívül vagy a többségi nemzet berkein belül 
termelődött meg.  

Ezt én nagyon komoly eredménynek tartom, ami 
elsősorban nem is az anyaországnak, hanem a hatá-
ron túl élő honfitársaink kitartásának köszönhető, 
hogy van még kit támogatni száz év után is. Köszönöm 
szépen. (Taps a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, államtitkár úr. Egyperces 

viszonválasz megilleti a képviselő urat. 
 
DR. SESZTÁK MIKLÓS (KDNP): Köszönöm a 

válaszát. Azt gondolom, hogy a válaszban minden 
benne volt. Magyarországnak most van lehetősége 
arra, hogy segítsen a határon túl, és olyan programok 
valósulnak meg, amelyek mind-mind azt támogatják, 
hogy akik ott élnek a határon túl, ott is maradjanak. 

 
 (14.40) 

 
Azt gondolom, ez az a munka, amit tovább kell 

vinni, azt gondolom, hogy erre szövetkeztünk. Köszö-
nöm szépen. (Taps a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Egyperces viszonvá-

laszra van lehetősége államtitkár úrnak is. 
 
MAGYAR LEVENTE külgazdasági és külügymi-

nisztériumi államtitkár: Tisztelt Ház! Tisztelt 
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Elnök Úr! Azt gondolom, hogy talán a legnagyobb 
eredmény és a legnagyobb előrelépés ezen a téren 
abban érhető tetten, hogy nemcsak közöttünk, 
kormánypártiak között van egyetértés, hanem egyre 
inkább úgy érzem, hogy ez egy nemzeti üggyé vált. 
(Arató Gergely: A KDNP-vel biztos megvan.) Ez már 
nemzeti üggyé vált. A Demokratikus Koalíció - ha így 
hívják a képviselő úr pártját; valami ilyesmi - az 
egyetlen olyan magyar politikai tömörülés (Arató 
Gergely és Gréczy Zsolt közbeszólása.), amelyik 
politikai tőkét próbál abból kovácsolni, hogy uszít a 
határon túli honfitársaink ellen. Az egyetlen olyan 
politikai párt, amely a nemzetárulás pecsétjét hor-
dozza a homlokán, még csak nem is elbújva, hanem 
nyíltan felvállalva a nemzetárulást és a határon túli 
véreinknek, honfitársainknak a folyamatos kitaszítá-
sát. (Folyamatos közbeszólások a DK és a Fidesz so-
raiból.) Méltó örökösei önök 1918 forradalmárainak, 
1948 kommunistáinak és annak a posztszocialista 
örökségnek (Az elnök a csengő megkocogtatásával 
jelzi az idő leteltét.), amelynek önök talán a 
legmarkánsabb utolsó hordozói. Köszönöm szépen a 
szót, elnök úr. (Taps a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, államtitkár úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! A napirend keretén belül az utolsó azon-
nali kérdésre kerül sor. Gurmai Zita, az MSZP kép-
viselője, azonnali kérdést kíván feltenni a pénzügymi-
niszter úrnak: „Adóügyben miért nem családba-
rát a Kormány?” címmel. A miniszter úr halaszt-
hatatlan közfeladat ellátása miatt válaszadásra Tállai 
András államtitkár urat jelölte ki. Kérdezem képviselő 
asszonyt tisztelettel, elfogadja-e a válaszadó szemé-
lyét. (Jelzésre:) Jelzi, hogy igen. Gurmai Zita képvi-
selő asszonyt illeti a szó. 

 
DR. GURMAI ZITA (MSZP): Köszönöm szépen. 

Tisztelt Elnök Úr! Államtitkár Úr! Képviselőtársaim! 
A pénzügyminiszter úr múlt héten jelentette be a 13+1 
pontból álló gazdaságvédelmi akciótervét. A pontok 
között szerepel többek között a reklámadó kulcsának 
nulla százalékra történő csökkentése is. Az MSZP 
üdvözli az adó felfüggesztését. A kormányzat végre 
belátta, hogy hiba volt politikai céllal beavatkoznia a 
médiapiaci versenybe. Az MSZP támogatni is fogja a 
reklámadó felfüggesztését. 

A bejelentéssel kapcsolatosan nem mehetünk el 
amellett, hogy bár a kormány propagandája előszere-
tettel hangoztatja, hogy milyen családbarát a kabinet, 
ennek ellenére pont a családokat támogató intézke-
dések maradtak ki a bejelentett csomagból. Hiába 
támogatjuk ugyanis a legnagyobb jövedelmű családo-
kat adókedvezményekkel, ha azt a családok többsége 
nem tudja kihasználni. Ezzel szemben a családi pótlék 
összege tíz éve nem emelkedik, pedig az minden 
családot érint. Ezzel szemben a családok áfaterhelése 
világrekordot jelent a maga 27 százalékával, pedig az 
minden családot érint. 

Joggal merül fel a kérdés, hogy a kormányzat 
miért nem akarja beépíteni a nagy akciótervébe a 
gyermekvállaláshoz nélkülözhetetlen babaholmik, 
illetve női higiéniás termékek áfacsökkentését. Erre 

nem csupán az Európai Unióban, de a szomszédos or-
szágokban is van jó néhány példa. Legutóbb Szer-
biában vezették be a babaholmi vásárlása után járó 
áfakedvezmény rendszerét, amelyet egészen a gyer-
mek kétéves koráig lehet igénybe venni. Erre nálunk 
miért nem kerül sor? Joggal merül fel a kérdés, hogy 
mikor fog végre emelkedni a családi pótlék. 

Tisztelt Államtitkár Úr! Óhatatlanul felvetődik a 
kérdés, hogy ha a kormány lát forrást a munkáltatók 
és a multik adócsökkentésére, akkor miért nincs már 
tíz éve pénz a családi pótlék emelésére és a baba-
holmik áfájának csökkentésére. Megtisztelő válaszát 
várom, államtitkár úr. (Taps az ellenzéki pártok 
padsoraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő asszony. Válasz-

adásra megadom a szót Tállai András államtitkár 
úrnak. 

 
TÁLLAI ANDRÁS pénzügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Tisztelt 
Országgyűlés! Tisztelt Képviselő Asszony! Zárjuk le az 
elején rögtön ezt a vitát! A babaholmik tekintetében 
szeretném elmondani, hogy van egy európai uniós 
irányelv, 2006/112/EK tanácsi irányelv, úgynevezett 
áfairányelv. Annak van egy melléklete, 3. számú 
melléklete. A 3. számú melléklet fölsorolja azokat a 
termékeket, termékcsoportokat, amelyeknek kedvez-
ményes adókulcsa lehet. Abban az ön által javasolt 
termékek, legalábbis a babaholmik tekintetében nem 
szerepelnek. Tehát az EU-irányelvet akkor is be kell 
tartani, ha valaki ellenzékben van, és akkor is, amikor 
egyébként kormányon van. 

Más a helyzet a női higiéniai termékek vonat-
kozásában. Ezt a kérdést a kormány megvizsgálja, és 
amennyiben az áfacsökkentésről döntés születik, 
arról természetesen ön értesülni fog. 

De ha megengedi, miután a családi pótlékot is 
idekeverte, mégiscsak azt tudom mondani, hogy egy 
elvi, elméleti vita van közöttünk a családok támogatá-
sát tekintve. Azt gondolom, hogy amikor mi a szemé-
lyijövedelemadó-, vagyis a családi adókedvezmény 
rendszerét bevezettük először, majd azt önök teljes 
egészében lényegében megszüntették, akkor egyér-
telművé vált közöttünk a vita. Mi azokat a házaspáro-
kat, családokat támogatjuk, akik dolgoznak, jövedel-
met szereznek, abból adózni tudnak és gyermeket 
vállalnak. Ezért jön létre a személyi jövedelemadó 
családi adókedvezményének a rendszere. Ma Magyar-
országon 1,1 millió családot érint a családi adóked-
vezmény rendszere, 2011 és 2017 között 1575 milliárd 
maradt e tekintetben a magyar családok zsebében.  

Köszönöm. Sajnos nem tudom folytatni. (Derült-
ség és taps a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Lesz lehetősége ál-

lamtitkár úrnak, ugyanis viszonválaszra megadom a 
szót képviselő asszonynak. 

 
DR. GURMAI ZITA (MSZP): Köszönöm szépen, 

elnök úr. Tisztelt Államtitkár Úr! Azt gondolom, lehe-
tőség van arra, hogy ezen változtassunk.  
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Tehát szerintem abban meg tudunk egyezni, 
hogy ez az ügy valóban fontos, márpedig a gyermek-
vállalás a magyar kormány számára rendkívüli mó-
don fontos. Én is azt szeretném, ha nem minden ha-
todik gyermek külföldön születne. A születésszám nö-
veléséhez és a kivándorlás megfékezéséhez igenis 
csökkenteni kellene ezen babatermékek áfáját. Sze-
rintem ez rendkívüli módon fontos.  

De mindenféleképpen azt gondolom, hogy ha a 
szándék megvan a kormányban arra, hogy ez ügyben 
megfelelő lépéseket tegyenek, és egyébként rávegyék 
erre azokat, akik szintén komolyan gondolják a baba-
várást, akkor ezt nagyon köszönöm. (Taps az ellen-
zéki pártok padsoraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő asszony. 

Egyperces viszonválaszra van lehetősége az államtit-
kár úrnak. 

 
TÁLLAI ANDRÁS pénzügyminisztériumi állam-

titkár: Tisztelt Képviselő Asszony! Önöknek is be kell 
azt látni, hogy míg önök a családi pótlék rendszerét 
szajkózzák, ugyanakkor a jelenlegi kormánynak, a 
Fidesz-KDNP családiadókedvezmény-rendszere sok-
kal hatékonyabb és működőképesebb. Emlékezzenek 
vissza, hogy míg mi a családokról beszéltünk, önök a 
kormányzásuk idején a minimálbéren élőket és a 
segélyen élőket támogatták. Mikor mi a családi adó-
kedvezményről beszéltünk, akkor önnök a családi 
pótlékról beszélnek, ami mindenkinek jár minden 
feltétel szerint.  

Azt gondolom, ennél hatékonyabb módszer, hogy 
egy családot, egy házaspárt támogatunk, és azt a 
megtermelt adójából vonhatja le, ennél hatékonyabb 
módszer jelenleg nincs, és mivel a magyar kormány 
ezt alkalmazza, ezen nem is kíván változtatni. Köszö-
nöm szépen. (Taps a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, államtitkár úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! Mai napirendi pontjaink tárgyalásának 
végére értünk. Most napirend utáni felszólalások 
következnek.  

Napirend utáni felszólalásra jelentkezett Dúró 
Dóra képviselő asszony, akinek megadom a szót 5 
perces időkeretben: „Kilenc hónappal alakulása után 
választójogi értelemben is megszületett a Mi Hazánk” 
címmel adta be napirend utáni felszólalásának 
szövegét. 

 
DÚRÓ DÓRA (független): Köszönöm a szót. 

Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! Kilenc hó-
nappal az alapító nyilatkozatunk elfogadása után 
máris 114 ezer választópolgár tisztelte meg a Mi Ha-
zánk Mozgalmat azzal, hogy az európai parlamenti 
választásokon nekünk szavazott bizalmat. Mindez öt 
évvel ezelőtt az akkori európai parlamenti válasz-
tásokon már mandátumot eredményezett a Lehet 
Más a Politikának az alacsonyabb részvétel miatt, és a 
kilenc hónap, tudjuk, hogy politikai léptékkel mérve 
rendkívül rövid idő, ezért is tartjuk sikernek ezt a 
választási eredményt. 

Szeretnék innen is köszönetet mondani a Mi Ha-
zánk Mozgalom tagjainak, aktivistáinak, támogatói-
nak, akik a hátukon cipelték az elmúlt hónapokban és 
az elmúlt egy évben ezt a mozgalmat, és mindenféle 
viszontagság ellenére nem adták fel a hitüket és a 
reményüket, hogy sikerre tudjuk vezetni ezt a pártot. 

 
(14.50) 

 
Szeretnék köszönetet mondani a szavazóknak is, 

akik új pártként bizalmat helyeztek belénk. Az ő tá-
mogatásuk fontos számunkra, és az ő támogatásukkal 
megerősödve folytatjuk a munkánkat. Például a mai 
napon tudtuk bejelenteni azt, hogy a környezetvé-
delmi kabinetünk Zöld Hazánk néven megalakult, 
amelyért szintén köszönet azoknak, akik szakember-
ként vagy aktivistaként ennek a munkájában részt 
fognak venni.  

Az európai parlamenti választások ugyanakkor a 
közvélemény-kutatók fekete napját hozták, hiszen 
akár a Mi Hazánk Mozgalom esetében is rendkívüli 
mértékben alulmérték a pártunkat, ezzel sokkal in-
kább befolyásolták a közvéleményt, semmint hogy 
kutatták volna és reális képet tudtak volna erről adni, 
hiszen nagyon sok választópolgárt befolyásolt az, 
hogy folyamatosan 1 százalékra hozták ki a pártunk 
támogatottságát, miközben kicsit több mint 1 száza-
lékra vagyunk a parlamenti küszöbtől.  

De nemcsak a mi eredményünket nem sikerült 
eltalálni, hanem nagyon sok ellenzéki párt eredmé-
nyét sem, ugyanakkor az európai parlamenti válasz-
tás után véglegesen azt mondhatjuk, hogy letisztult a 
kép az ellenzéki oldalon. Gyurcsány Ferenc lett ismé-
telten az ellenzék vezetője, akinek a pártja toronyma-
gasan végzett az ellenzéki pártok versenyében, és az ő 
vezetésével fog ezt követően ez az egyesült balliberális 
tömb működni; ne legyen kétségünk, hogy mindez 
2022-ig meghatározza az ellenzéki politizálást, illetve 
annak lehetőségeit. 

Vele szemben áll Orbán Viktor és a Fidesz által 
működtetett urambátyám rendszer, amely a nemzeti 
együttműködés rendszerét hozta létre, kiszorítva eb-
ből mindenkit, minden olyan választópolgárt, aki 
nem ért egyet Orbán Viktorral vagy a Fidesz politiká-
jával. 

A harmadik oldal felépítésén most már kizárólag 
a Mi Hazánk Mozgalom dolgozik, és a harmadik pólus 
létrehozása a célunk, hogy megalkuvásoktól mente-
sen tudjuk képviselni azokat az embereket, akik sem 
Gyurcsány Ferenc és az általa vezetett balliberális 
tömb politikájából, sem Orbán Viktor és a Fidesz által 
vezetett urambátyám rendszerből nem kérnek.  

Ki kell még emelnem egy nagyon fontos várost, 
amely mutatja a Mi Hazánk Mozgalom jövőjét az eu-
rópai parlamenti választási eredmények kapcsán is. 
Ez Törökszentmiklós, ahol egyedüli pártként álltunk 
az áldozatok oldalára, és emeltük fel szavunkat az el-
len, hogy nem normális, ha valaki fényes nappal egy 
trafikban csak úgy, szórakozásból megver embereket. 
Ráadásul ennek a férfinak már a bűnlajstroma koráb-
ban is arra predesztinálta volna őt, hogy rács mögött 
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legyen, azonban a rendőrség, az ügyészség és a bíró-
ságok mulasztottak ez ügyben, és szabadlábon élhe-
tett továbbra is ez a férfi.  

Törökszentmiklóson már most, a megalakulá-
sunk után kilenc hónappal a Mi Hazánk Mozgalom 
második helyen végzett, tehát ez egyértelműen kife-
jezi azt, hogy az emberek, akik ennek a bűnözésnek az 
árnyékában élnek és ettől szenvednek, igénylik azt a 
segítséget és figyelemfelhívást, amit kizárólag a Mi 
Hazánk Mozgalomtól kaptak meg. 15 százalékos vá-
lasztási eredményünk mutatja, hogy igenis szükség 
van arra, hogy ezzel a problémával, amit sem Gyur-
csány, sem Orbán nem oldott meg, foglalkozzon va-
laki, és hiteles választ adjon a politika színterén.  

A cigánykérdésnek nemcsak a bűnözés vonatko-
zásában van relevanciája, hanem például a demográ-
fia esetében is, és két katolikus püspök is már arra fi-
gyelmeztetett, hogy belátható időn belül bekövetkez-
het egy második Trianon, hiszen számos olyan megye 
van, ahol a demográfiai mutatók alapján a cigányság 
már vagy többségbe került, vagy a közeljövőben több-
ségbe kerül. 

Mindezen kérdéseknek az őszinte és megalku-
vásmentes képviseletét szintén egyedüliként vállalja 
fel a Mi Hazánk Mozgalom a jövőben is. (Az elnök a 
csengő megkocogtatásával jelzi az időkeret leteltét.) 
Köszönöm a figyelmet. (Szórványos taps az ellenzéki 
padsorokban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő asszony. 

Tisztelt Országgyűlés! Napirend utáni felszólalásra 
jelentkezett Magyar Zoltán, a Jobbik képviselője: 
„Idén végleg kisemmizik a szőlészeket!” címmel. Öné 
a szó, képviselő úr. 

 
MAGYAR ZOLTÁN (Jobbik): Köszönöm a szót, 

elnök úr. Tisztelt Ház! Képviselőtársaim! Abban az 
ügyben, abban a rendkívül szomorú ügyben kértem 
szót, hogy a Grand Tokaj Zrt. - ami egy állami felvá-
sárló Tokaj-Hegyalján - kiküldött egy levelet a bogyó-
termesztőknek, szőlészeknek, hogy az idei évben nem 
kívánja felvásárolni az általuk megtermelt gyümöl-
csöt. Ezt már így ilyenkor, gyakorlatilag tavasz végén, 
nyár elején világossá tették.  

Azzal magyarázkodtak, hogy 20 százalékkal ke-
vesebb szőlőt fognak tudni feldolgozni, de megígér-
ték, hogy majd a kicsiket és a közepes termelőket 
előnyben részesítik. Azért ennek erősen ellentmond 
az a tény, hogy ezt a levelet, amiben előre közlik a fel-
vásárlás tiltását és gyakorlatilag felmondását, jellem-
zően kis- és közepes termelőknek küldték csak ki. 

Az ügy pikantériája, hogy Mészáros Lőrinc a tér-
ségben erős nyomulásba kezdett mind a szállodaipar-
ban, mind egyébként a borászatban, és most már 
olyan kisebb családi szőlészetek is, akik Mátyás 1-es 
kategóriájú dűlőkön termelnek, komoly problémában 
vannak, hiszen évek óta gyakorlatilag az önköltségi ár 
alatt kénytelenek eladni a megtermelt bogyójukat. 

Mi erre a kormányzati válasz? Egy zöldszüret ne-
vezetű őrület, ahol arra szólítják fel a gazdákat, hogy 
még ilyen állapotban, éretlenül (Felmutat egy zöld 

szőlőfürtöt.), tehát zölden a fürtöket szedjék le a tő-
kékről, és ott rohadjanak el gyakorlatilag a növények 
alatt a fürtök anélkül, hogy ebből aztán minőségi bort 
termő szőlő válhatott volna.  

Ezt a megsemmisítést aztán majd dotálni fogják 
egy bizonyos összeggel, ahelyett, hogy figyelembe vet-
ték volna akár Tokaj-Hegyalján, akár bárhol máshol 
az országban azoknak a szövetkezeteknek az igényét, 
akik például a feldolgozókapacitásra kértek ugyaneb-
ből a forrásból pénzt. Ahelyett, hogy ezt elősegítették 
volna, és ezzel létrehoztak volna valóban helyi terme-
lők tulajdonában lévő feldolgozó egységeket, ehelyett 
ugyanezt a pénzt arra költik, hogy megsemmisítsék a 
magyar szőlészek az általuk megtermelni kívánt gyü-
mölcsöt még az érés előtt. Teljes agyrém és elfogad-
hatatlan! 

Nem lehet csodálkozni a szőlészek panaszán, hi-
szen a Hegyközségek Nemzeti Tanácsában az ő képvi-
seletük minimális vagy bizonyos területeken a nullá-
val egyenértékű. Ez egy nagyon régi, több éves fájdal-
muk, ami sajnos nem került a mai napig orvoslásra, 
ezért is juthattunk el például idáig, hiszen az a borász, 
aki 6-8-10 ezer forint/palackos áron meg tud jelenni 
a piacon, nyilván nem panaszkodik, neki nincs prob-
lémája, és ő képviseli is aztán az érdekeit a kormány-
zati döntésekben. De az a bogyótermesztő, aki, ahogy 
mondtam, évek óta önköltségi ár alatt kénytelen el-
adni a szőlőjét, nem tudja a saját érdekeit érvényesí-
teni sem a nemzeti tanácsnál, sem a kamaránál, sem 
a minisztériumnál, sem a kormányban.  

Néhány beszédes számot hadd mondjak, ha már 
ennél a témánál tartunk. 18 évvel ezelőtt - tehát azóta 
már egy egész generáció felnőtt - 122 forint volt álta-
lában ebben a térségben a szőlő felvásárlási ára. Most 
önök 50 forintot akarnak érte adni. Miközben az in-
putanyagok - gondolok itt a műtrágyára, a különböző 
növényvédő szerekre - ára ötszörösére emelkedett. Az 
élő munkaerő ára azóta 3000 forintról 8000 forintra 
emelkedett, ha egy napra vetítjük le, és ahogy már 
említettem, a bogyó ára pedig kevesebb mint feléért 
kerül csak átvételre. 

Ez a zöldszüret tehát egész egyszerűen elfogad-
hatatlan. Egy olyan képlet alapján számolják ki, hogy 
az elmúlt három évben az adott termelő mennyi sző-
lőt adott le, és ezt, kilóját felszorozzák 50 forinttal. 
Épp az előző percekben, az elmúlt percekben volt al-
kalmam egy helyi, tokaj-hegyaljai termelővel be-
szélni, aki azt üzeni a kormánynak, hogy ez az 50 fo-
rint bizony még a kötélre sem lesz elég. Igen, sajnos 
nagyon-nagyon sok család kényszerül arra, hogy fel-
adja ezt az ősi foglalkozást, akár több generáció mun-
kája vész ezáltal kárba. Persze önök nem bánják, hi-
szen a birtokkoncentráció a cél ezen a területen is, 
hogy a saját földesuraik tudják - az előbb említett Mé-
száros Lőrinc például - megszerezni ezeket a dűlőket.  

Teljesen abszurd, hogy mindezt vidékfejlesztési 
forrásból akarják finanszírozni. A magyar szőlészet 
leépítését önök vidékfejlesztési forrásból kívánják 
tehát végrehajtani. Ezúton is szeretném javasolni, 
hogy inkább akkor, mondjuk, vidéklezüllesztési vagy 
vidék-visszafejlesztési forrássá és minisztériummá 
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kellene keresztelni az önök minisztériumát és tevé-
kenységét.  

Nagyon-nagyon, végtelenül sajnálom azt is, hogy 
sem miniszteri, sem államtitkári szinten nem jöttek 
be, hogy a szőlészek panaszait meghallgassák, és leg-
alább valami választ adjanak számukra. Én azért bá-
torkodtam ebből a zöldszüretből egy kis mennyiséget, 
egy kis kóstolót behozni, és ha már itt nem ül senki, 
azért odatenném az asztalra, hátha valaki elviszi a mi-
niszter úrnak is. (Egy zöld szőlőfürtökkel teli kosarat 
helyez dr. Nagy István agrárminiszter aszta-
lára. - Taps a Jobbik padsoraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Szintén napi-

rend utáni felszólalásra jelentkezett Rig Lajos, a Job-
bik képviselője: „Richter Egészségváros Tapolcán - Az 
eredmény az összefogás erejében rejlik” címmel. Öné 
a szó, képviselő úr. 

 
 

 (15.00) 
 
RIG LAJOS (Jobbik): Köszönöm szépen a szót. 

Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Képviselőtársaim! Lehet, 
hogy rendhagyó lesz egy ellenzéki képviselőtől, hogy 
most szokástól eltérően nem egy kormánypárti kriti-
kát vagy egy pártpolitikát próbál népszerűsíteni, ha-
nem, ahogy elnök úr is mondta, a címben ahogy sze-
repel: a siker mindig az összefogás erejében rejlik.  

Adhattam volna azt a címet is felszólalásomnak, 
hogy „Egészség ezreknek és milliók a kórházaknak!”. 
2009-ben a Richter egy egészségprogramot hirdetett 
meg, tíz évvel ezelőtt több mint hetven városban több 
mint 200 ezer szűrést végeztek, és így, az ebben a szű-
résben részt vevő kórházaknak adományként 350 
millió forint adományt sikerült összegyűjteni, hiszen 
a szűréseken megjelent páciensek, résztvevők mind-
mind 300 forinttal járultak hozzá egy kétmillió forin-
tos alaphoz.  

Azt gondolom, hogy ezeknek a szűrővizsgálatok-
nak a fontossága nagyon fontos, hiszen a kormányzat, 
az egészségügy, az egészségügyi rendszer nem tudja 
ezt felvállalni, nem tudja kiegészíteni, és ezért van, azt 
gondolom, az ilyen összefogásoknak helye és ideje itt 
Magyarországon.  

2019 májusában szülővárosomban, Tapolcán, a 
választókerület központjában is volt egy ilyen rendez-
vény. Azt gondolom, hogy ez az ország egyik legna-
gyobb ilyen rendezvénye volt, a második legnagyobb 
eredményt érte el. A több ezer szűrésnek köszönhe-
tően több mint 8,5 millió forint gyűlt össze a Deák 
Jenő Kórháznak. A Deák Jenő Kórházról azt min-
denki tudja, államtitkár úr nagyon sokszor meghall-
gathatta a felszólalásaimban, hogy egy száz évre visz-
szatekintő, nagymúltú kórház, amelynek az avatásá-
ban, az épületek felhúzásában, a téglajegyekben 
mind-mind tapolcai és Tapolca környéki polgárok 
vettek részt, az összefogás erejével építették ezt a kór-
házat. 2012-ben is volt egy összefogás, hogy meg-
mentsük az osztályainkat, de sajnos az nem sikerült, 
de most ismét megmutatták a tapolcai és Tapolca kör-
nyékiek, hogy igenis szükség van rá. 

Nézzük meg a másik oldalát a dolognak, hiszen 
itt felhívnám a figyelmet a szűrővizsgálatok fontossá-
gára. Nagyon sok olyan szűrővizsgálat volt ezen a ren-
dezvényen, amely nem minden egészségügyi intéz-
ményben elérhető, vagy ha elérhető, akkor olyan 
hosszú a várólista, hogy azt nehezen tudják kivárni az 
érintett páciensek. 

Sor kerülhetett angiológiai vizsgálatra, kardioló-
giai vizsgálatra, diabetológiára, gasztroenterológiai 
szakvizsgálatokra, és az érdekesség az, hogy csak a 
szűk baráti körömben négy olyan betegséget szűrtek 
ki, ami most már szakorvosi kezelésre szorul.  

Azt gondolom, hogy ez egy olyan triumvirátusi 
összefogás, hiszen egyrészről a Richter, másrészről a 
kórháznak a sikeres pályázata, harmadrészt az önkor-
mányzatnak az operatív és egyéb munkálatai kellettek 
ahhoz, hogy ez a 8,5 millió forint adományként a kór-
háznak átadásra kerüljön. A kórház vezetősége el-
mondta, hogy ezt a 8,5 millió forintot egy szűrővizs-
gálat elvégzéséhez szükséges videokolonoszkóp be-
szerzésére és egyéb más, gyógyításban alkalmazandó 
eszközök beszerzésére használja.  

Azt gondolom - és utolsó mondatként a köszöne-
ten kell hogy legyen a hangsúly -, szeretném megkö-
szönni a kórház vezetőségének ezt a sikeres pályáza-
tot, szeretném megköszönni a Richternek, hogy Ta-
polcán tartották meg ezt a sikeres szűrést, és szeret-
ném megköszönni Dobó Zoltánnak, Tapolca város 
polgármesterének és a mögötte álló apparátusnak, 
hogy az operatív munkát végrehajtották, segédkeztek 
a toborzásban, a helyszínbiztosításban, és így, egysé-
gesen ez a triumvirátus 8,5 millió forint adományt tu-
dott átadni a tapolcai kórháznak. Hajrá, Tapolca! Kö-
szönjük szépen. (Taps a Jobbik soraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Rig Lajos képviselő 

úr. Napirend utáni felszólalásra jelentkezett Ander 
Balázs képviselő úr: „A pedagógusnap margójára” 
címmel. Öné a szó, képviselő úr.  

 
ANDER BALÁZS (Jobbik): Köszönöm a szót, el-

nök úr. Tisztelt Képviselőtársaim! Tisztelt Államtitkár 
Úr! Június első vasárnapja pedagógusnap, az erkölcsi 
és anyagi megbecsülés helyett ilyenkor szokták általá-
ban olcsó malaszttal, tehát kegyes, üres beszédből álló 
frázisokkal kifizetni a nemzet napszámosait, a peda-
gógusokat itt Magyarországon.  

Ilyenkor a szakmai, szervezeti és költségvetési 
önállóságuktól megfosztott köznevelési vagy éppen 
felsőoktatási intézmények dolgozói mind-mind felte-
szik maguknak a kérdést, hogy az Emberi Erőforrások 
Minisztériuma gondos gazdája-e ennek a területnek, 
vagy pedig egy impotens gólem, amelyben olyan poli-
tikai aktorok cselekszenek, akik sokszor csak pártka-
tonaként, nemegyszer rosszindulattal viszonyulnak 
ehhez az ágazathoz.  

Minden rendű és rangú tanító, tanár, pedagógus 
felteszi ezeket a kérdéseket, ugyanis ennél fontosabb 
kérdés a mostani Magyarországon, hogy a legfőbb hu-
mántőke-képző rendszernek mi lesz a sorsa, és azt mi-
ként becsüli meg a mindenkori kormányzat, tulajdon-
képpen nincs is Magyarországon. Azt kell mondani, és 
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ki kell mondani, hogy a nemzet napszámosait mód-
szeres munkával a kormány cselédjeivé igyekszenek 
degradálni. Márpedig ezeknek az embereknek, ezek-
nek a tanároknak a kezében kellene hogy legyen Ma-
gyarország versenyképességének aranyfedezete, az, 
hogy a fiatalok tehetségét és tudását fejlesszék.  

Szép terveket hallunk itt a kormányzat részéről 
azzal kapcsolatosan, hogy 2030-ra Magyarország be-
kerül az öt legélhetőbb európai ország közé. Jelen ál-
lás szerint viszont azt kell mondani, hogy ez valami-
féle delíriumban megszületett lázálom csupán. Hoz-
záteszem, hogy nyilvánvaló módon sajnos, hiszen ha 
minden úgy megy tovább, mint ahogy azt látjuk, ak-
kor ebből nem lesz semmi. 

Hiszen mi lenne a sikernek a kulcsa? Nem más, 
mint kiművelt emberfők sokasága, az, hogy a közélet 
iránt, a közéleti kérdések iránt érdeklődő fiatalokat 
neveljenek fel a pedagógusok. Az, hogy megteremtőd-
jék Magyarországon egy olyan széles középosztály, 
amelyhez a csatlakozás nem valamiféle science fic-
tion, hanem egy kézzelfogható lehetőség lenne Ma-
gyarországon. Szóval, egy igazságos társadalmat kel-
lene létrehozni. Ehelyett viszont azt látjuk, hogy a 
kormányzati társadalomfilozófia nem szól másról, 
mint arról, hogy a magyar nemzet tagjait a futószalag-
hoz kell láncolni, és legyen egy bérrabszolgákból álló, 
lebutított társadalom itt Magyarországon, ami az 
önök hatalmi igényeit messzemenően kiszolgálná. 

Látni kell, hogy az alacsony tudás alacsony hoz-
záadott értéket és alacsony fizetéseket fog eredmé-
nyezni, ennek pedig az lesz a szomorú következménye 
a továbbiakban is, hogy a V4-államok között is az ex-
porton belül Magyarországon a legalacsonyabb a hoz-
záadott érték. Nem lesz itt semmi a társadalmi mobi-
litásból, nem lesz itt semmi a versenyképességről 
szőtt álmokból, és nem lesz semmi a konvergenciából 
sem. Ehhez igazítják a pedagógusokkal kapcsolatos 
politikájukat is, hiszen azoknak a tanároknak, akik 
sok százezernyi hátrányos helyzetű vagy éppen hal-
mozottan hátrányos helyzetű diákkal kell hogy foglal-
kozzanak, az ő fejlesztésükkel, differenciált oktatá-
sukkal, integrálásukkal és sokszor a szocializálásuk-
kal, bizony-bizony nem nyújtanak semmit.  

Ez a pedagógustársadalom elöregedett, a hata-
lom adminisztratív, centralisztikus és bürokratikus 
ellenőrzés alá vonta őket, nem mellesleg pedig alulfi-
zetettek is. Hogyan lehetne kibontakozást elérni, ami-
kor még az államtitkár is arról beszél, hogy az lesz 
majd itt a megoldás, amikor nem a fizetések vonzzák 
erre a pályára, erre a csodálatos, gyönyörű pályára a 
pedagógusokat? Ne vicceljünk! Ez megalázása a pe-
dagógusoknak, a magyar társadalomnak, azoknak az 
embereknek, akik valóban a nemzet napszámosaiként 
dolgoznak, és akiktől önök az elmúlt években több 
mint 100 milliárd forintot elvettek. Hiába mondják 
azt, hogy ismét, újra és megint emelkedett a tanárok 
fizetése, évek óta a mostani vetítési alaphoz kötik a ta-
nároknak a bérezését, ezért még egy pályakezdő pe-
dagógus esetében is azt mondhatjuk, hogy 50 ezer fo-
rintot vesznek el tőlük havonta, és a pedagógusok át-
lagbére a diplomás átlagbérnek csupán a 60 százalé-
kát éri el Magyarországon.  

Ezen kellene változtatni, államtitkár úr. Fölidéz-
hetném itt Ember Jánosnak az 1886-os munkáját, 
amiben a magyar néptanítók sanyarú anyagi helyze-
téről szól. Jelzem: sokkal-sokkal jobban álltak még 
akkor is. Köszönöm a figyelmüket. (Taps a Jobbik so-
raiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Szintén 

napirend utáni felszólalásra jelentkezett Z. Kárpát 
Dániel képviselő úr: „Meddig még?” címmel. Öné a 
szó, képviselő úr.  

 
 (15.10) 

 
Z. KÁRPÁT DÁNIEL (Jobbik): Tisztelt Elnök Úr! 

Tisztelt Ház! Odajutottunk, hogy a választási kampá-
nyok árnyékában kormánypárti képviselőtársaim 
mintha megfeledkeztek volna egy nagyon fontos té-
nyezőről, ez pedig az, hogy a kilakoltatások szezonja 
gyakorlatilag újraindult, az a moratórium, amit a Job-
bik szeretett volna meghosszabbítani egészen a prob-
léma megoldásáig, az sajnálatos módon kifutott, már 
nem tud semmiféle védelmet nyújtani. Éppen ezért 
örülök, hogy van még kormánypárti államtitkár a te-
remben, talán választ tud adni számomra a tekintet-
ben, hogy hány kilakoltatásra számít a kormányzat 
ebben az évben, hiszen tudjuk, az utóbbi három esz-
tendőben több mint tízezer otthont ürítettek ki, több 
mint tízezer család került arra a sorsra, hogy vagy ro-
konoknál, ismerősöknél, vagy valamifajta túlárazott 
albérleti megoldásban, vagy a puszta szerencsére 
bízva létét, megoldást kellett hogy keressen.  

Államtitkár úrral nekem sok csörtém volt, de egy-
valamiben mindig egyetértettünk, ez pedig a magyar 
reprodukció vágya, tehát az, hogy a vágyott gyerme-
kek jöhessenek világra, hogy a magyar népesedési 
többlet itthon, önerőből álljon helyre és kerüljön sor 
ennek az elérésére, ne pedig valamifajta idegen beha-
tás eredményeképpen. Éppen ezért szegezem önök-
nek a kérdést: nem gondolják, hogy ezen tízezres 
nagyságrendű családtömeg esetében akár százakra 
tehető a vágyott, de világra nem jövő gyermekek 
száma? És ha ezt az egész társadalmi csoportot vizs-
gáljuk, tehát azt a jóval millió fölötti személyt, akit ez 
az elképesztő hitelválságnak nevezett szörnyűség el-
ért, akkor bizony nem túlzás azt mondani, hogy a 
mindenkori éves demográfiai mutatókon bizony nyo-
mot hagy az a rendezetlen társadalmi katasztrófa, ami 
egyfajta kataklizmába fordult.  

Azt is szeretném elmondani, ha azt vizsgáljuk, 
hogy miért csökken megint az élveszületések száma, 
miért romlik a termékenységi mutató, akkor egyetér-
tek abban - a balliberális megfogalmazások félreve-
zetnek -, hogy abszolút tévút lenne pusztán azt vizs-
gálni, hogy az élveszületések száma mennyi, mert lát-
juk, hogy megint kevesebb, mint korábban volt, vi-
szont a szülőképes korban lévő hölgyek száma, a bá-
zis, amelyből dolgozhat egy nemzetállam, folyamatos 
csökkenést mutat. Éppen ezért a puszta matematika 
itt nem siet a segítségünkre, de az egészen biztos, 
hogy a termékenységi arányszám, amire önök szoktak 
hivatkozni, valamit már mutat.  
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Ez szerencsésen fölment 1,54 százalékig; most 
megint 1,5 alatt van egy nagyon picivel, minimális 
csökkenésnek indult sajnálatos módon. De úgy látom, 
hogy kormányzati szinten komplett társadalmi osztá-
lyok maradnak ki a jövő tervezéséből, és ha ezeket a 
társadalmi osztályokat bevonnák, vitalizálnák, részt 
vehetnének Magyarország életében, akkor a változás 
tetten érhető lenne.  

Kikre gondolunk? Egyrészt gondolunk azon ki-
vándorolt magyar honfitársainkra, akik nem kaland-
vágyból, hanem jellemzően a kényszer okán mentek 
el. Az ő esetükben tulajdonképpen semmilyen moti-
vátorral nem találkozunk, ami itthon tarthatná vagy 
hazahívhatná őket. A Jobbik által kimunkált bérla-
kásépítési program kiváló alternatívát nyújthatna, a 
külföldön dolgozó magyarok számára is megspórol-
hatná azt a 10-15 évet, amit most a bankok karmaiban 
kell tölteniük annak érdekében, hogy önálló otthonra 
szert tegyenek. Kimaradnak azok, akik lakáscélú elő-
takarékosság állami támogatását élvezhették, és 
mondjuk, később egy CSOK-önrészt ebből tudtak biz-
tosítani, szavatolni, elérni. Mára nincs ilyen lehetősé-
gük, hiszen a lakáscélú előtakarékosság állami támo-
gatása megszűnt, maradt Rogán Antalék lakáslottója 
a maga kiforratlan formájában és a társadalom széles 
körei által elérhetetlen módon.  

Azt is látjuk, hogy átfogó bérrendezés nélkül, leg-
alább a termelékenységi növekedésnek megfelelő bér-
növekedés nélkül nem érhető el a kívánt cél, a magyar 
fiatalok biztonságérzete, az ország gyarapodása. Szé-
lesebb kitekintésben, ha az uniós tagságunkat valaki 
végre-valahára megvizsgálta volna ebben az EP-
kampányban, és egy EU-mérleget tett volna le az asz-
talra - amire önök ígéretet tettek 2010-ben, kormány-
határozat volt erről, és soha nem került ide az EU-
mérleg, soha nem tudták megmondani, hogy mely 
ágazatokban vagyunk nyereségesek és hol fizettünk rá 
az uniós tagságra, de ha elkészült volna egy ilyen -, ak-
kor látható lett volna, hogy a magyarok jóléte a vi-
segrádi országok rangsorában teljes mértékben a leg-
utolsó, és bizony a csatlakozás óta, 15 év alatt nálunk 
57 százalékkal emelkedett az egy főre jutó GDP; ez egy 
impozáns számnak tűnik, de messze a legalacsonyabb 
az egész régióban. A lengyeleknél 100 százalékos; azt 
látjuk, hogy a velünk egyszerre az Európai Unióba 
lépő cseheknél is 62 százalékos; tőlünk északabbra, a 
Szlovákiának nevezett országban 94 százalékos; a len-
gyeleknél egyértelmű, 100 százalékos, mint említet-
tem, növekménnyel számolnak a mérések.  

Magyarország tehát regionális szinten is lema-
rad, a jövő építéséből hiányoznak komplett társa-
dalmi csoportok (Az elnök a csengő megkocogtatásá-
val jelzi az időkeret leteltét.), ezért válaszokért kiálta-
nak a felvetett problémák. Közös felelősségünk, hogy 
ne maradjon így mindez.  

Köszönöm a figyelmüket. (Taps a Jobbik sorai-
ban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Szintén napi-

rend utáni felszólalásra jelentkezett Kepli Lajos kép-
viselő úr, a Jobbik képviselője: „Klímavészhelyzet 
Magyarországon” címmel. Öné a szó, képviselő úr.  

DR. KEPLI LAJOS (Jobbik): Köszönöm szépen, 
elnök úr. Tisztelt Képviselőtársaim! Kormánypárti 
képviselőtársaim, önök ígéretet tettek valamennyien. 
Nyolc évvel ezelőtt Magyarország Alaptörvényében a 
nyolcadik mondatban megígérték, hogy „Felelősséget 
vállalunk utódainkért, ezért anyagi, szellemi és ter-
mészeti erőforrásaink gondos használatával védel-
mezzük az utánunk jövő nemzedékek életfeltételeit.” 
Mit tettek ígéretük teljesítéséért? Tettek-e egyáltalán 
valamit?  

Ígéretük kijelentése óta hazánk brutális pusztítás 
áldozatául esett, az erdők, a szántóföldek, a folyók, a 
vizek, a levegő, és még sorolhatnám hosszan. Ugyan-
akkor pusztítás áldozatául estek a kórházaink, iskolá-
ink, az oktatás, az elszegényített és totális ellenőrzés 
alá vont önkormányzatok. Össze van törve a civil tár-
sadalom, és jelenleg éppen a Magyar Tudományos 
Akadémia szétverésén fáradoznak.  

Miközben ezt a helyzetet az Országház ablakából 
figyelik, gyermekeink vonulnak ide péntekenként, és 
tábláikon jelzik felénk, hogy a politika változzon, ne a 
klíma, és hogy legyen egyáltalán jövőjük, ezt követe-
lik. A felelősség pedig itt van a mi kezünkben, csak és 
kizárólag a mi kezünkben, mi fogjuk eldönteni a tör-
vények megszavazásakor, hogy gyermekeinknek 
lesz-e élhető jövője. Olyan mértékben mérgezzük kör-
nyezetünket a vegyszerekkel, annyi szennyező ener-
giát használunk és annyira pazarló módon élünk mi, 
emberiség, hogy egy szennyező, eldobható fogyasztói 
társadalmat alakítottunk ki a profit és a kényelmünk 
miatt, és ha nem cselekszünk most, mindezek hama-
rosan az emberiség vesztét fogják okozni.  

A klímaváltozás elleni és a környezetünk meg-
óvásáért folytatott küzdelem közös ügyünk. Ez egy 
politikai ügy, hiszen politikai akarat kell a rendszer-
szintű változáshoz, de nem szabad, hogy csak egyes 
pártok ügye legyen, hiszen saját gyermekeink jövője a 
tét. Az elmúlt fél évben már nemcsak a tudósok, ha-
nem az őket megértő politikusok és képviselők is azt 
mondják világszerte, hogy nem egyszerűen egy klíma-
változásban élünk, hanem ez már éghajlati vészhely-
zet. Halljuk meg a gyermekeink, a tudósok és a világ 
értelmesebb politikusainak a hangját, és kötelezzük el 
magunkat ennek a haldokló civilizációnak, gyermeke-
inknek és unokáinknak a túléléséért! 

A következő években - csak hogy egy példát em-
lítsek - a Földön élő rovarfajok 40 százalékát a kihalás 
fenyegeti. Nem kell mondanom, hogy ez az ökoszisz-
téma egészének a felborulásához és ebből követke-
zően globális élelmiszer-termelési válsághoz fog ve-
zetni, melynek a következményei beláthatatlanok. Az 
éghajlatváltozás Magyarországot sem kíméli. Hazánk 
gyorsabban melegszik, mint a világátlag. 2018 volt a 
legmelegebb év 1901 óta. Tavaly nyáron a Duna vízál-
lása olyan alacsony volt, hogy többször is rekordot 
döntött, negatív rekordot. Korábban trópusinak tar-
tott betegségek egyre gyakrabban fordulnak elő ná-
lunk is, az aszályok pedig az élelmiszer-termelésünket 
veszélyeztetik. Az Európai Környezetvédelmi Ügy-
nökség jelentése szerint Magyarországon kisméretű-
részecske-szennyezés miatt évente közel 13 ezer em-
ber hal meg; ez a szám Európára vetítve 430 ezer fő. 
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Ennél is nagyobb probléma, hogy a légszennyezés ál-
tal okozott megbetegedések száma nagyságrendekkel 
nagyobb még ennél is. Magyarország energiaellátásá-
nak körülbelül kétharmada fosszilis tüzelőanyagok-
ból származik, s az üvegházhatású gázok kibocsátása 
is nemrég újra növekedésnek indult.  

A globális felmelegedés szkeptikusainak jelez-
nénk, ha még akad egyáltalán ilyen közöttünk, hogy 
2002-2006 között Grönlandon mintegy 280 gigaton-
nányi jég tűnt el évente. A sziget 14 év alatt az alacso-
nyabb fekvésű parti területeken közel 4 méternyi vas-
tagságú jégtömeget vesztett el.  

A párizsi klímaegyezmény egy apró siker, de 
ugyanakkor kudarc is a másik oldalon - a megállapo-
dás nem elég ahhoz, hogy megelőzze a globális civili-
záció összeomlását. A tudósok szerint körülbelül 10-
12 évünk van hátra, hogy valamit tegyünk még a fo-
lyamat visszafordítására. 

 
 (15.20) 

 
Ráadásul a nemzetek még azt sem tartják be, 

amit vállalásaikban megígértek. Tovább nőtt a teljes 
üvegházhatásúgáz-kibocsátás. Magyarország sem jár 
élen ebben, amikor kinyilvánítja a külügyminiszter, 
hogy az autóipar számára fontosabb, mint a klímacé-
lok teljesítése. (Z. Kárpát Dániel: Szégyen!) Termé-
szetesen most azonnal forradalmi változásokat kell 
eszközölnünk ahhoz, hogy ezt a folyamatot megfor-
díthassuk. És mondhatjuk, hogy mi kicsik vagyunk, 
Magyarország kicsi a világ üvegházhatásúgáz-kibo-
csátásában, de természetesen mindenkinek a saját ré-
szét kell ehhez hozzátenni; mi mások helyett nem, 
magunk helyett viszont kötelesek vagyunk cselekedni.  

Tisztelettel kérem ezért önöket, hogy éghajlati 
veszélyhelyzetet, ahogy azt már sok más országban is 
megtették, nyilvánítson ki a magyar Országgyűlés, és 
tegyünk meg mindent gyermekeink jövőjéért. Mi va-
gyunk ugyanis azok, akik segíthetnek ezen a problé-
mán. Az Alaptörvényben ránk rótt kötelezettséget kell 
hogy teljesítsük ezzel kapcsolatban, mert azt mondja 
az Alaptörvény, hogy „Valljuk, hogy a polgárnak és az 
államnak közös célja a jó élet”. Továbbá azt valljuk, 
hogy minden embernek joga van az élethez. Legyen 
minden magyar embernek joga az egészséges élethez! 
Köszönöm szépen. (Taps a Jobbik padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Szintén napi-

rend utáni felszólalásra jelentkezett Stummer János, 
a Jobbik képviselője: „Lassan száz év magány” cím-
mel. Öné a szó, képviselő úr. 

 
STUMMER JÁNOS (Jobbik): Köszönöm szépen 

a szót. Tisztelt Ház! Tisztelt Hölgyeim és Uraim! Az 
egyik, ha nem a legnagyszerűbb dolog, ami miatt há-
lásak lehetünk a Teremtőnek, az a Kárpát-medence, 
ami istenadta természeti egységként ölel körül ben-
nünket. Az Alföld, ahonnan én származom, ugyanaz 
az Alföld, ami Újkígyóstól pár kilométerre a jelenlegi 
román határ túloldalán terül el. Ugyanaz, de mégsem.  

Sokan próbálták már elmondani, hogy mit jelent 
Trianon. Fájdalmas gondolatfoszlányok keringenek 

körülöttünk a levegőben, mert szavakban és számok-
ban ez kifejezhetetlen. Valaki számára rettenet, a 
nemzethaláltól való félelem, valaki számára pedig a 
lemondó fájdalom. Egyvalamit jelenthetünk ki csak 
teljes bizonyossággal: akinek fáj, az magyar ember.  

A szülőföldemre visszalátogatva gyakran autó-
zom a román határ közelében. Ahogy a határátkelő-
höz közelítek, mindig a szorongás vesz rajtam erőt. 
A légzésem nehézkessé válik, a fejem zsong, a pulzu-
som pedig emelkedik. A zsebemben egy éve diplo-
mata-útlevél van, a bódék pedig már üresek, de még 
mindig a gyermekkori nyugtalanság vesz rajtam erőt, 
mint amikor még órákat kellett sorban állni, és mo-
gorva arcok vizslatták a csomagtartók tartalmát. Egy 
érzés, hogy az a határ rossz helyen van, és egy tudat, 
hogy annak a túloldalán egy egészen más világot talá-
lok. Egy másik világot, pedig azt mondják, hogy a 
XXI. században élünk, és hogy van egy közös hazánk, 
ez pedig Európa. Igen, nekünk, magyaroknak a XXI. 
századhoz kellett volna már felnőnünk, de a közös ha-
zánknak, Európának is illett volna előnyére változnia. 
Nekünk meg kellett volna már haladnunk a Kádár-
rendszertől örökölt állandó meghunyászkodást és 
örökös alkalmazkodási kényszert. Meg kellett volna 
haladnunk a magyar vállalkozószellemet gúzsba kötő 
paternalizmust. Meg kellett volna már haladnunk az 
értelmetlen árokásást, azt, hogy a pártpolitikát a ba-
rátság és a rokoni kapcsolatok elé helyezzük. Ezek va-
gyunk hát mi. 

De mi a helyzet Európával? Azzal az Európával, 
amely a nyakunkra tette a kést 99 évvel ezelőtt, ezzel 
hálálva meg, hogy feltartóztattuk a muzulmánárada-
tot. Európával, amelyik a két világháború során legyil-
kolta saját fiait, és bevándorlókkal pótolta őket. Igen, 
arról az Európáról beszélek, amelyik ismét puskapo-
ros hordón ül, mert a multikulturalizmus kedvéért 
megtagadta keresztény gyökereit, és most leszámol a 
családdal, hogy helyette fogyasztói társadalmat gyö-
kértelen individuumokból szervezzen meg.  

Európa ébred, ezt mondják egyesek, míg mások 
azt hangsúlyozzák, hogy nemzetünk idegenbe szakadt 
fiai immáron megkapták a kettős állampolgárságot, 
és létrejött a határokon átívelő nemzeti egység. Ez ha-
mis optimizmus.  

Milyen ébredésről beszélnek? Tisztelt hölgyeim 
és uraim, milyen egységről? Tessék észrevenni, hogy 
Közép-Európa elnéptelenedik, a fiataljaink elvándo-
rolnak, a kalandvágyból itthon maradó középosztály 
pedig alig vállal gyermeket! Fejezzük be az öncsalást! 
A Kárpát-medence tele van feszültségekkel, az évszá-
zada összetákolt államok egyike sem érte meg a szá-
zadik évfordulót, mert nem lehet büntetlenül szembe-
menni a realitásokkal.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Tisztelt Ház! Jövő év-
ben ilyenkor századszorra emlékezünk meg a trianoni 
békediktátum aláírásáról. Mi lesz akkor itt a szívek-
ben és a fejekben? Közös felelősségünk, hogy miként 
éljük meg azt a napot, amely hamarosan, egy év múlva 
virrad fel ránk. Én arra kérem önöket, zárjunk le egy 
korszakot. Érjen véget ez az évtizedek óta az országot 
nyomasztó belső polgárháború, szűnjön meg ez az ál-
landó gyűlöletkampány, ami múlt héten vasárnap 
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most ismét nagy mennyiségű fűtőanyagot kapott. 
Rázzuk le magunkról ezt az öngyarmatosító gondol-
kodásmódot! 

A trianoni katasztrófa századik évfordulóján nem 
akarok egy olyan országban élni, ahol ember ember-
nek és magyar a magyarnak farkasa. Tanuljunk meg 
békében élni egymás mellett, és építsünk együtt egy 
szabad, igazságos, keresztény magyar hazát! Hiszem, 
hogy ezt kell tennünk, hiszem, mert így lehet újra 
nagy Magyarország. Köszönöm szépen, hogy meg-
hallgattak. (Taps a Jobbik padsoraiból.) 

ELNÖK: Köszönöm szépen, Stummer képviselő 
úr. Ezzel a napirend utáni felszólalások végére értünk.  

Tájékoztatom önöket, tisztelt Országgyűlés, hogy 
a tavaszi ülésszak következő ülésére várhatóan 
2019. június 11-én kerül sor. 

Megköszönöm munkájukat, az ülést bezárom. 
Szép napot, jó napot kívánok! 

 
(Az ülés 15 óra 26 perckor ért véget.) 
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